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LEDER •

Fra forskning til næringsliv

Trine Nickelsen
ansvarlig redaktør 

En idé oppstår. Det blir en oppfinnelse. Men for at oppfinnelsen skal 
bli realisert og tatt i bruk, kreves mer, det vi kaller innovasjon: Det er 
nødvendig å skaffe kapital og personer med relevant kunnskap, det må 
være rom for å eksperimentere, prøve og feile. Og ikke minst: Noen må 
ønske å ta nyvinningen i bruk. 

Både på universitetet og i samfunnet er det store forventninger om å få 
dette til. Akademias bidrag til innovasjon og verdiskaping er tydeligere 
formulert enn før. 

Universitetet i Oslo har mye å vise til: Allerede på sekstitallet utviklet 
Ole Johan Dahl og Kristen Nygaard programmeringsspråket Simula,  
en helt ny måte å programmere datamaskiner på, som brukes av  
systemutviklere over hele verden. I samme fagmiljø utviklet søsken- 
paret Kristin og Jørn Braa helseinformasjonssystemet DHIS2, som  
sikrer 1,4 millioner mennesker i fattige land bedre helsetjenester. Fra 
den medisinske forskningens verden kom Vaccibodies, en helt ny type 
vaksine som mobiliserer kroppens eget immunforsvar i kampen mot 
kreft – utviklet av Bjarne Bogen, Inger Sandlie og Agnete Fredriksen. 

For å nevne noe. 

I denne utgaven av Apollon får vi flere gode eksempler på forskere som 
har greid det – å bringe kunnskapen sin ut i samfunnet i form av nye 
produkter, teknologier og medisiner. Noen har lyktes ekstremt bra og 
skapt milliardindustri. Men det er også viktig å vise at veien fra forsk-
ning til bedrifter og arbeidsplasser er lang, og at mange ikke når fram.   

I dette nummeret kan vi også lese om et fagmiljø som har gått veien  
fra forskning til næringsliv på sin egen måte: I flere tiår har juristene  
på Nordisk institutt for sjørett samarbeidet aktivt med store nærings- 
aktører langs kysten. Ved starten av oljeeventyret var de med på å 
skrive petroleumsretten, loven som gir oss kontroll over verdiene på 
havbunnen. En særlig viktig juridisk innovasjon fra fagmiljøet på Karl 
Johan er de standardiserte petroleumskontraktene som regulerer  
forholdet mellom oljeselskapene på norsk sokkel og leverandør- 
industrien langs kysten. 

For innovasjon omfatter mye mer enn å kommersialisere forsknings-
resultater. Innovasjon er også å finne løsninger på konkrete problemer 
og utfordringer i samfunnet, som ulikhet, eldrebølge og klimakrise. 
 
I neste utgave av Apollon skal vi se nærmere på hva samfunnsforskerne  
våre kan bidra med.  
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Dei høge fossane har fått 
si kulturhistorie
Ei ny doktoravhandling beskriv dei skiftande 
rollene til fossane i noregshistoria. 

Dei mektige norske fossefalla har fått mykje 
merksemd dei siste tre hundre åra. Frå 1700-talet 
blei dei beundra som vakre landskapselement 
i naturen. Men då ny vasskraftteknologi utvikla 
seg rundt 1900, dreidde merksemda seg mot 
fossane som kjelder til energiproduksjon og med 
stor samfunnsnytte. 
    Helena Nynäs ved TIK Senter for teknologi, 
innovasjon og kultur har skrive kulturhistoria til 
dei høge fossane her i landet. I avhandlinga si 
undersøkjer ho dei skiftande rollene fossane har 
hatt. Historia blir fortalt gjennom tre legendariske 
fossefall som møtte ulike lagnader i kraftutbygg-
ingas æra på 1900-talet.
    Rjukanfossen i Telemark vart kjend som «den 
høgaste fossen i verda» etter geologen Jens 
Esmarks ekspedisjon i 1810, då høgda vart 

målt til 452 alen. Sjølv kongen i København var 
imponert. Fossen vart skildra av naturforskarar 
og kunstnarar og var eit symbol for Noreg på 
1800-talet. I 1902 kjøpte ingeniør Sam Eyde 
fallrettane, grunnla Norsk Hydro og starta indu-
strieventyret på Rjukan – det var slutten for det 
stolte fossefallet.
    Skjeggedalsfossen i Hardanger låg langt til 
fjells, og få fekk sjå han. Men britiske oppdagarar 
kunne alt på 1830-talet rapportera om «Norges 
skjønneste fossefald». Nedre del av vassdraget 
vart utbygd i 1906–1908 og forsynte kjemisk 
industri i Odda og Tyssedal. Men øvste del, med 
Skjeggedalsfossen i einsam majestet, fekk stå 
urørt til 1967.
    Vettisfossen i Indre Sogn låg også uvegsamt 
til, i Utladalen i Vest-Jotunheimen. Den Norske 
Turistforening bidrog i rette augneblinken til fred- 
ing – og Vettisfossen styrtar enno urørt ned i 
dalen.=

Å få for lite mat er skadeleg. Verknadene for-
plantar seg ofte over fleire generasjonar. Under-
ernæring er ei stor utfordring i mange fattige 
land, som Malawi. 
    Både mor sjølv og barnet lid. Barn av under-
ernærte kvinner har auka risiko for å bli fødde 
for små og for å bli sjuke og døy – både når dei 
er barn og når dei blir vaksne. 
    Katrine Gjermundnes Hjertholm på Det medi-
sinske fakultetet har undersøkt kosthaldet til 
gravide kvinner på landsbygda i Malawi. På-
verkar kosthaldet kor store barna er når dei blir 
fødde?  
    Det viste seg at inntaket av dei fleste nærings-
stoffa til mor ikkje var tilstrekkeleg. Kvinner som 
hadde eit høgare energiinntak frå feitt, fekk 
lengre barn og barn med større mageomkrins. 
Kvinner som hadde eit høgare energiinntak frå 
karbohydrat derimot, fødde mindre barn.    
    Studien viser også at dei som hadde høgare 
inntak av vitamin C og mjølk, fekk tyngre barn. 
Matinntaket til kvinnene varierte med årstid. Det 
gjorde også fødselsvekta og mageomkrinsen 
hos dei nyfødde.=

Meir feitt til mor 
gir større barn  
Feitt, mjølk og vitamin C gjer dei minste 
lengre og tyngre. 
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Dei er meir 
utsette for 
diabetes
Risikoen for å få diabet- 
es etter å ha hatt svang-
erskapsdiabetes er 
dobbelt så høg hos 
sørasiatiske som hos 
europeiske kvinner.     
    Sørasiatar får diabet-
es i yngre alder og ved 
lågare kroppsmasse- 
indeks enn europeiske 
kvinner, viser Archana 
Sharma i avhandlinga si. 
=

Gips funger- 
er like bra 
som opera-
sjon
Handleddsbrot er eit 
vanleg brot og rammar 
særleg eldre kvinner.      
    I avhandlinga si viser 
Sondre Stafsnes Hassel-
lund at pasientar over 
65 år med feilstilte 
handleddsbrot kan opp-
nå like gode resultat 
med gips som gjennom 
ein operasjon.= 
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Halvor Moxnes (s. 42)

NOREGS VAKRASTE: Ringedalsfossen, tidlegare kalla Skjeggedalsfossen, ved Odda. 

LÅG VEKT: Malawi er eit av landa i verda der nyfødde har 
lågast fødselsvekt. Det kan få konsekvensar livet ut.
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Abonner gjerne 
på Apollon og få 

det heim i 
postkassa di.

Alt du treng gjera, 
er å senda namnet og 

postadressa di til:
  

apollon@admin.uio.no  

Apollon er GRATIS 
og blir sendt heim til deg 

fire gonger i året.

Hei du som 
elskar  

forskings- 
nyheiter!
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Tarmkreft er den tredje vanlegaste kreft-
forma og den kreftforma som står for det 
nest høgaste talet døde på verdsbasis. Nor-
eg har ein av dei høgaste førekomstane i 
verda av tarmkreft. For å redusera risikoen 
både for å få tarmkreft og å døy av han, 
har mange land innført tarmkreftscreening. 
Koloskopi er gullstandarden. 
    Kor effektiv tarmkreftscreeninga er, av-
heng av kor dyktig legen er og teknologien 
som blir brukt. 
    Ny teknologi som kunstig intelligens, er 
meint å forbetra og standardisera utføringa 
av koloskopiar. Det er venta at kunstig 

intelligens vil spela ei større rolle i tarm-
kreftscreening og i helsevesenet generelt i 
åra som kjem. I avhandlinga si på Det me-
disinske fakultetet undersøkjer Ishita Barua 
i kva grad kunstig intelligens kan bidra til 
å optimalisera tarmkreftscreening med 
koloskopi. 
    Resultata er tydelege: Det er ingen klare 
haldepunkt for at det er nokon klinisk nytte-
verdi av å bruka kunstig intelligens-baserte 
verktøy i koloskopiscreening. Verktøya kan 
tvert imot vera til ulempe og dermed auka 
helsebyrda for pasienten.=

Kunstig intelligens er enno ikkje intelligent nok til effektivt å avsløra tarmkreft. 

Langvarig smerte er eit stort samfunns-
problem og vanskeleg å behandla. Kronisk 
smerte er hovudårsaka til at nordmenn blir 
langtidssjukmelde og at mange ikkje klarer 
å gå på skule.
    Dei med alvorlege, kroniske smerter og 
psykiske plager har låg aktivitet i vagus-
nerven. Vagusnerven er ein hjernenerve 
som går frå hjernestammen og til dei aller 
fleste indre organa i kroppen vår. Dette er 
den største nerven i kroppen som regulerer 
både den mentale og fysiske tilstanden vår. 
Låg aktivitet i denne nerven kan gi større 
sensibilitet for smerte, angst og depresjon. 

Høg aktivitet kan gi større toleranse for 
smerte og lågare nivå av angst og depre-
sjon.
    Korleis er det mogleg å gjera vagus-
nerven meir aktiv – og dermed dempa 
plagene?
    To metodar viser lovande resultat: Stimu-
lering av nerven med elektrisitet og stimu-
lering gjennom langsam, meditativ pusting.
I doktoravhandlinga si på Det medisinske 
fakultetet har Charles Ethan Paccione  
undersøkt metodane. Han fann klare effekt-
ar: Begge metodane reduserer smerta og 
dei psykiske plagene.=

Karbon på land 
sig ut i vatn
Mange innsjøar over heile 
verda er overmetta med  
karbondioksid. 

I avhandlinga si på Institutt for 
biovitskap skriv Lina Allesson at 
mengda organisk karbon som 
lek ut frå skog og jord til innsjøar, 
aukar og gjer fargen på vatnet 
brunt og skyggjer for algar og 
hemmar fotosyntesen. Det på-
verkar alt frå mikroorganismar til 
rovfisk.=

Kunstig intelligens – ein  
dårleg kreftlege   

Stimulerer den største nerven 
i kroppen 

Ulikt for sjukdommar flest har kvinner med 
høg sosial status hatt høgare risiko for å få 
kreft eller døy av sjukdommen enn kvinner 
med låg sosial status. Slik har det vore i 
fleire tiår. Kvifor? Truleg fordi kvinner med 
høg sosial status er eldre når dei får sitt 
fyrste barn og fordi dei får færre barn. 
    I avhandlinga si på Det medisinske fakul-
tetet viser Cassia Bree Trewin-Nybråten at 
noko har skjedd. Kvinner med låg sosial 
status har hatt minst gunstig utvikling over 
tid når det gjeld risikoen for å få, eller døy, 
av brystkreft. Det gjeld særleg blant dei 
yngre kvinnene, dei som ikkje enno blir 
inviterte til mammografiscreening. Medan 

stadig fleire kvinner med høg sosial status  
overlever ein brystkreftdiagnose, har 
sjansane for å overleva stått på staden kvil 
for kvinner med låg sosial status.  
    Men likevel er det enno slik at unge 
kvinner med låg sosial status sjeldnare får 
brystkreft enn andre unge kvinner. Blant 
dei som får sjukdommen, døyr unge kvin-
ner med låg sosial status likevel oftare 
før dei fyller 50 år enn unge kvinner med 
høg sosial status. Det skuldast truleg ikkje 
berre at fleire kvinner med låg sosial status 
får sjukdomsdiagnosen så seint at dei ikkje 
kan bli friske. Forskaren trur at det også er 
andre faktorar som spelar inn.=

Mens stadig fleire kvinner med høg sosial status overlever brystkreft, har kvinner 
med låg sosial status stått på staden kvil i 15 år.

Fleire høgstatuskvinner 
overlever brystkreft 

Kommersielt fiske drep kvalen
Niser blir ofte vikla inn i fiskegarn. Då blir 
dei kvelte og døyr. 

Nise er ein av dei vanlegaste tannkvalane i 
europeiske farvatn. Bestanden tel meir enn 
600 000 individ. Sjølv om dei er mange, er 
nisene likevel alvorleg truga av kommersielt 
fiske. Sidan niser ikkje er den ønskte fang-
sten, blir dette kalla bifangst. 
    André Moan på Institutt for biovitskap har 

skrive doktoravhandling om bifangstar av 
nise i norsk garnfiske. Ved å bruka fiskeri-
data frå eit utval fiskefartøy, vart bifangsten 
rekna til 2675 niser per år.  
    Avhandlinga inkluderer også interessante 
resultat frå feltforsøk med bruk av akustiske 
alarmar på garn for å skremma niser vekk 
frå garna. Det viste seg at garn med alarmar 
reduserte bifangstane med 95 prosent sam-
anlikna med vanlege garn.=

Skjulte symptom etter mildt 
hjerneslag er ikkje uvanleg. I 
doktoravhandlinga til Georgios 
Vlachos går det fram at berre 
éin av fem pasientar var heilt fri 
for kognitive eller emosjonelle 
utfordringar eitt år etter eit hjer-
neslag. 
    To av tre pasientar sleit med 
nedsett minne, konsentrasjon og 
merksemd. To av fem pasientar 
opplevde utmatting, depresjon 
og angst.= 

  

Slit etter  
hjerneslag

SLAG: Kvart år blir cirka 12 000 men-
neske i Noreg ramma av hjerneslag. 
Prognosane har betra seg dramatisk dei 
siste åra i takt med utviklinga av nye og 
effektive behandlingsmetodar. Likevel 
slit mange. 
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FLEIRE OVERLEVER: Andelen kvinner som er i live fem år etter å ha vorte diagnostiserte med brystkreft, 
har auka kraftig. I siste femårsperiode er overlevinga auka til over 90 prosent. 

VIKTIG Å SJEKKA: I løpet av livet vil ein av tjue nordmenn utvikla tjukktarmskreft.

Tretti prosent av befolkninga i Noreg slit med smerter 
som ikkje går over. 
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TEMA • InnholdØKONOMI • Kriminalitet

Tekst: Morten S. Smedsrud

Kriminelle nabolag er et mye omtalt tema i  
  innvandringsdebatten i hele Skandinavia. 

Et sentralt poeng for enkelte politikere er at vi kan 
minke kriminaliteten ved å spre nye landsmenn 
utover landet. 

– Denne oppfatningen har hatt stor betydning 
for utforming av politikken i flere land, forteller 
forsker Asbjørn Goul Andersen på Økonomisk  
institutt og Frischsenteret ved UiO.

Her hjemme har det ført til det forskeren kaller 
«bløte prioriteringer». 

– For eksempel har det vært et politisk ønske 
om å bosette flere innvandrere på Frogner fremfor 
på Stovner, forteller Goul Andersen.

I Danmark har politikerne gått hardere til 
verks. 

– Der fins en såkalt gettoliste, en oversikt over 
områder der minst 30 prosent av befolkningen er 
innvandrere eller etterkommere fra ikke-vestlige 
land.

Områdene på listen har i tillegg sosiale problem-
er som høy kriminalitet og arbeidsledighet. 

– I områdene som kommer øverst på denne list-
en, skal det gjøres noe, enten det er å rive blokker 
eller sørge for at deler av befolkningen flytter. Det 
er ganske radikalt. 

Danskene har også gitt politiet mulighet til 
midlertidig å innføre skjerpete straffesoner. 

– Kriminalitet begått i disse områdene kan få 
dobbel straff. Norske politikere har luftet liknende 
ideer. 

Hva hvis vi tar feil? Men hva hvis noe av grunn-
laget for denne politikken er feil, eller delvis feil?

I artikkelen «Settlement neighbourhood crime 
and criminal behavior of young refugees in Nor-
way» finner Goul Andersen at det ikke begås noe 
mer kriminalitet av unge innvandrere som bosett-
es i antatt kriminalitetsutsatte områder, enn av 

dem som bosettes i roligere områder. 
– Vi finner ikke noe større sannsynlighet for å 

gjøre lovbrudd blant unge som bosettes i områder 
der en høyere andel av innbyggerne mellom 15 og 
25 år er kriminelle. Dette gjelder nesten uansett 
hvordan vi ser på det. Jeg kan derfor avvise en slik 
sammenheng. Funnene er helt konsistente null-
resultater, forteller økonomen.

Helt konkret har Goul Andersen studert kvote-
flyktninger som har kommet til Norge i alderen  
0 til 15 år, og sammenliknet risikoen for at de blir 
dømt før de er 21 år i ulike områder av landet.

Nivået på nabolagskriminalitet er definert som 
andel tidligere dømte blant dem mellom 15 og 25 
som bor i området. 

– De som bor i nærheten av disse tidligere døm-
te, begår ikke noe mer kriminalitet enn de som 
ikke gjør det, sier Goul Andersen.

– Sier du indirekte at innvandrere vil begå mer 
kriminalitet enn den øvrige befolkningen uansett 
hvor de bor?

– Hvis innbyggerne i visse nabolag er mer krim- 
inelle enn den øvrige befolkningen, kan det litt for-
enklet være to forklaringer. På den ene side kan  
det skyldes at det er personer med sosiale problem- 
er og en større tilbøyelighet til kriminalitet, som 
ender opp med å bo i disse områdene. På den and- 
re side er det også mulig at det foregår noe på nabo- 
lagsnivå som gjør at personer som ellers ikke 
hadde blitt kriminelle, likevel blir det – såkalte 
nabolagseffekter. 

Bosettingspolitikken i Norge kan ses som et 
naturlig eksperiment, som gjør det mulig å skjelne 
mellom disse to forklaringene – og her ser nabo-
lagets betydning ut til å være mindre enn ofte  
antatt, viser forskningen. 

– Så til spørsmålet: Som gruppe er innvandrere 
typisk mer kriminelle enn den øvrige befolkning. 
Dette gjelder i nesten alle land og til alle tider, og 
det kan ha mange forklaringer. Men det er ikke 

INGEN «NABOLAGS- 
EFFEKT»: En ny forsknings-
artikkel viser at det ikke be-
gås noe mer kriminalitet av 
unge innvandrere som bo-
settes i antatt kriminalitets- 
utsatte områder, enn av 
dem som bosettes i roligere 
områder. 

sikkert at bosted er så avgjørende.

Går i rette med anerkjent forskning. Goul  
Andersens forskning går i rette med en mye sitert,  
dansk forskningsartikkel fra 2014 – «Does Gro-
wing Up in a High Crime Neighborhood Affect 
Youth Criminal Behavior?». Den viste at unge 
flyktninger som ble bosatt i kommuner med høyere 
kriminalitet, hadde økt risiko for selv å bli krimi-
nelle.

– Artikkelen er velskrevet og blir sitert bredt, 
men i virkeligheten er den en outlier i forhold til 
den generelle litteraturen, der det har vist seg 
overraskende vanskelig å påvise betydelige nabo-
lagseffekter når det gjelder kriminalitet, sier Goul 
Andersen. 

Han fremhever for eksempel studier av det så-
kalte «Moving-to-Opportunity»-eksperimentet fra 
USA.

– Der ga de folk muligheten til å flytte vekk fra 
noen ekstremt belastete nabolag. Med kort hori-
sont så de en reduksjon i voldshendelser blant dem 
som flyttet, men på lengre sikt var det ingen effek-
ter på kriminalitet. 

Kan «getto» være godt? Hva kan være forklar-
ingen på at vi ikke ser det forholdet mellom boset-

ting og kriminalitet vi ventet?
– Det kan være mange grunner. Én er at det 

virker avskrekkende på unge i et nabolag når de ser 
at andre i nærmiljøet blir dømt for lovbrudd, sier 
Goul Andersen. 

Det kan også være økt bevissthet og forebygg-
ing i lokalsamfunnet.

– Det er flere kriminalpreventive tiltak i utsatte 
områder. Dette kan ha bidratt til å redusere fore-
komsten av lovbrudd. 

Forskeren har et ønske om å forske videre på 
effekten av «etniske enklaver».

– Hypotesen er at det kan være enklere å få seg 
arbeid og nettverk når du bosettes nærmere andre 
i samme situasjon. Dette kan motvirke utenforskap 
og reduserer sannsynligheten for å begå lovbrudd. 
I beste fall kan altså gettoer ha noen positive ef-
fekter. 

 Goul Andersens forskningsartikkel gir ingen 
endelige svar på betydningen av nabolag for krimi-
nalitet, men er et bidrag til kunnskapen som kan 
danne grunnlaget for politikernes beslutninger. 

– Jeg skal være forsiktig med å konkludere en-
tydig med at nabolag ikke betyr noe. Men alt tyder 
på at det for kvoteflyktninger ikke ser ut til å spille 
noen rolle om de i første omgang blir bosatt i  
nabolag med mer eller mindre kriminalitet.= 

Er de nordiske landene i ferd med å utforme politikk på  
dels sviktende grunnlag? Spiller det egentlig noen rolle  
om flyktninger blir bosatt på Stovner eller Frogner?

Ingen kobling mellom 
nabolag og kriminalitet

 

Nytt funn om bosetting av kvoteflyktninger:

MOTVIRKER UTENFOR-
SKAP: – I beste fall kan getto-
er ha noen positive effekter, 
sier Asbjørn Goul Andersen. 
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Den vakte internasjonal oppsikt da den kom for  
 snart 14 år siden, Norges nye dyrevelferdslov. 

Loven slår fast at dyr har egenverdi, uavhengig av 
nytteverdien for mennesker. Ifølge loven skal vi 
heretter ikke bare verne om dyrene, men aktivt 
legge til rette for god dyrevelferd og respekt for 
dyrene. Det gjelder også landets mest tallrike hus-
dyr, laksen.

– Selve loven og også forarbeidene til loven ser  
ut til å gi oppdrettsfisk god beskyttelse, påpeker 
stipendiat Annichen Kongsvik Sæteren ved Nordisk 
institutt for sjørett (se artikkel side 47). Hun  
skriver doktoravhandling om utviklingen av  
dyrevernretten og reguleringen av lakseoppdrett. 

– Loven beskytter oppdrettslaksen mot å bli 

lever fritt i sjøen. Lusa trives utmerket i en opp-
drettsmerd med mange verter å formere seg på 
samlet på ett sted. Der kan veksten i antall lakse-
lus bli eksplosiv. 

Norge har et internasjonalt ansvar for vill atlant-
isk laks, nå oppført som nær truet i norsk rødliste 
for arter. Villaks som svømmer forbi det som kan 
utvikle seg til rene lakselusfarmer i fjorden, er 
utsatt for smitte. Lusa spiser hud, slim og blod på 
fisken. Er parasittene mange, kan de lage sår. 

Alvorlige luseinfeksjoner kan være dødelig for 
fisken. Det er oppdretterne pålagt å forhindre. 
Lusa må bekjempes. 

Virker ikke lenger. Det en tidligere gjorde for å 

holde lakselusa nede, var å bruke legemidler. Men 
så skjedde det noe; medisinene sluttet å virke. 
Lakselusa hadde utviklet resistens mot de fleste av 
dem. Problemet ble alvorlig rundt 2007. Nå var en 
nødt til å finne andre måter å fjerne lakselus på. 

– En begynte å fjerne lakselusa mekanisk – 
spyle laksen og børste den, og også termisk – ved 
hjelp av varmt vann, påpeker Sæteren. 

Varmer opp levende fisk. Den siste metoden 
innebærer å varme opp vann til temperaturer på 
mellom 28 og 34 °C, som laksen pumpes inn i og 
blir i cirka et halvt minutt. Laksen opplever trolig 
vannet som brennhett. Forsøk som Havforsknings-
instituttet og Veterinærinstituttet har gjort, viser 
at fisken responderer med smerteatferd – svømm-
er i panikk inn i karveggene, rister på hodet, plask-
er i overflaten og taper kroppskontroll. De fleste 
overlever behandlingen, men blir svekket av den. 
Noen får hjerneblødning og dør. 

Norsk oppdrettslaks avluses i snitt hvert 73. dag 
den er i merd i sjø. Metodene innebærer sortering, 
trenging, pumping og andre påkjenninger som alle 
er stressende for laksen. Situasjoner oppstår som 
kan skade gjeller, finner, øyne og hud, står det å 
lese i Veterinærinstituttet sin siste fiskehelserapp-
ort. Er laksen syk eller svekket av infeksjoner, tåler 
den dårlig denne håndteringen i tillegg. Det er det 
mange fisk som er. Fisk lever i merder med opptil 
200 000 individer og er utsatt for sykdom. 

Allerede svekket. – Putter du en laks i en merd 
på Vestlandet, er risikoen stor for at den blir smitt-
et av salmonid alfavirus, som det er spesielt mye 
av i vannmassene der, påpeker Sæteren. Viruset 
kan gi pankreassykdom som forårsaker skader i 
bukspyttkjertelen og betennelse i hjerte og musku-
latur. Også sykdommer som infeksiøs lakseanemi, 
hjertesprekk, vintersår, hjerte- og skjelettbetenn-
else og gjellesykdom belaster oppdrettsfisken. Når 
en fjerner lakselus, så skjer det altså fra fisk som er 
utsatt for sykdom og ofte er svekket. Fjerningen av 
lakselus er en tilleggsbelastning. 

Spiser lusa av laksen. En annen utbredt måte 
å bekjempe luseparasitten på, er å bruke rensefisk 
som spiser lusa av laksen. Flere arter av leppefisk 
og også rognkjeks, er satt på oppgaven. Antallet 
rensefisk i laksemerder har økt eksplosivt det siste 
tiåret, men er nå på vei ned. 

– Rensefiskens naturlige habitat er annerledes 
enn oppdrettsmiljøet i laksemerdene. Leppefisken 
er tilpasset et liv i fjæra, påpeker Sæteren.

påført skader, mot uforsvarlig medisinsk behand-
ling og mot uforsvarlig levemiljø. Laksen skal, 
ifølge loven, ha et liv den kan mestre og få dekket 
sine naturlige behov, utdyper juristen.

Laksen og lusa. Men omtrent samtidig med at 
loven kom i 2009, skjedde det noe som ikke har 
forbedret, men tvert imot forverret situasjonen for 
laksen – og som har pågått siden. 

– Oppdrettsfisk blir nå rutinemessig utsatt for 
behandling som skader den. I løpet av de siste ti-
femten årene har dette skjedd i stadig større om-
fang, konstaterer Sæteren. 

Bak den uheldig utviklingen ligger ei lita lus, 
Lepeophtheirus salmonis – lakselus. Parasitten 

Den rettslige  
beskyttelsen av 

laksen har  
aldri vært bedre. 

Samtidig har 
laksens lidelser 

kanskje aldri 
vært verre. 

REKORD:  
I 2022 døde 
97 900 000

laks og ørret  
under  

oppdrett.
Dyrevelferds-

loven beskytter 
oppdrettsfisk 

 like godt som 
kjæledyr, men:

Mye tyder på at myndighetene 
ikke lar loven virke for laksen

LAKSEN LIDER: Aldri før 
har det dødd så mange 
laks som nå. Vintersår 
(bildet) gir store, åpne 
sår på laksens kropps-
sider, og er en av de tre 
viktigste årsakene til den 
økende dødeligheten i 
oppdrettsnæringen. 
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A Dyrevelferdsloven

• Dyrevelferden i Norge 
forvaltes gjennom en 
egen lov som har til 
formål «å fremme god 
dyrevelferd og respekt 
for dyr».

•	Fisk	er	én	av	flere	
kategorier av dyr som er 
omfattet av loven – dyr 
som med høy grad av 
sannsynlighet kan ha 
positive og negative opp-
levelser. 

• Lovens bestemmelser 
legger ikke opp til ulikt 
nivå av beskyttelse for 
ulike kategorier av dyr. 
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Dyrevelferdsloven slår fast at også rensefisken, på 
linje med laksen, skal ha et levemiljø og en hånd-
tering som sikrer god velferd gjennom hele livs-
syklusen. 

– Det har kommet noen tiltak for at leppefisken 
skal få det bedre, som eget oppholdssted i merden 
og eget fôr beregnet på den. Selv etter disse tiltak-
ene, skriver Veterinærinstituttet i sin rapport at det 
er indikasjoner på en «nær total utgang av rense-
fisk gjennom produksjonssyklus». Det kan bety at 
flesteparten av de om lag 40 millioner rensefiskene 
som puttes i laksemerder langs norskekysten hvert 
år, dør av å være der. 

Har fått det verre. Juristen viser til at den uhel-
dige utviklingen har skjedd etter at vi fikk dyrevel-
ferdsloven.  

– Meningen med alle lovendringene vi har hatt 
på dyrevern siden vi fikk de første bestemmelsene 
i 1842, har vært å gi dyrene bedre vern. Dagens 
dyrevelferdslov er intet unntak. Den skal sikre 
bedre dyrevern enn noen sinne. Likevel – sykdom 
og måten vi håndterer fisken på, gir en belastning 
på oppdrettsfisk som er større i dag enn da loven 
ble vedtatt av Stortinget i 2009. 

I den perioden vi har hatt dyrevelferdsloven, 
har fisken altså fått det verre. Sæteren understrek-
er at vi har en svært god dyrevelferdslov. Det er 
altså ikke loven det er noe feil med. 

– Hvor ligger feilen?
– Hypotesen min er at feilen ligger hos myn-

dighetene som skal håndheve loven. Tolker vi 
lovens tekst og forarbeider, så synes det som om 
bruk av rensefisk og belastende avlusingsmetoder 
er ulovlig. Men om vi så leser forskrifter og ser på 
forvaltningens praksis og uttalelser, er det tydelig 
at Mattilsynet og Nærings- og fiskeridepartementet 
aksepterer dette: ‘Det er problematisk, men det er 
greit.’ Det er kort sagt det myndighetene som for-
valter dyrevelferdsloven, sier. 

Hva skal vi da med loven? Juristen spør hva 
myndighetenes praktisering skal bety for fiskens 
rettigheter. 

– Vi har en lovtekst som gir fisken rettigheter 

uavhengig av om og hvordan myndighetene følger 
opp rettighetene. Det betyr at loven setter grenser 
for hva myndighetene kan tillate, understreker 
hun. 

 – Så har myndighetene egentlig lov til å tillate 
å bruke rensefisk og mekanisk avlusing for å bli 
kvitt lusa? I doktorgradsarbeidet mitt forsøker jeg 
å svare på det, forteller juristen, og legger til at 
hun ennå ikke har kommet fram til et svar. 

Sæteren mener det gir liten mening å ha en lov 
som ser ut til å beskytte fisk, men hvor myndighet-
ene i praksis gjør lite for å realisere den lovfestete 
beskyttelsen. 

Når myndighetene tillater å utsette laksen for 
store påkjenninger, tror Sæteren det kan ha noe 
med verdigrunnlaget til dyrevernretten å gjøre – 
og som gjør at fisk egentlig ikke skal beskyttes på 
linje med for eksempel en hund. I så fall kan det 
være et argument for at myndighetenes praksis er 
lovlig, forarbeider og lovtekst til tross. 

– Finnes det noe i verdiene bak loven som taler 
for å tolke den til å tillate bruken av rensefisk og 
oppvarming av laksen? spør hun.

Juristen søker svar – og går til historiske kilder.    

Søker svar i historien. Holdningen i Norge om 
at vi skal stelle godt med dyrene, mener hun har 
lange tradisjoner, og viser blant annet til Erik 
Pontoppidan. Kongen satte ham til å skrive en 
forklaring på Luthers katekisme til bruk i konfir-
mantundervisningen. Pontoppidan, tidligere biskop 
i Bergen, kvitterte i 1737 med verket «Sandhed 
til Gudfrygtighed», eller Forklaringen, som alle 
konfirmanter måtte pugge. Boken er formet som 
spørsmål og svar om troen, og flere handler om 
menneskets forhold til dyrene. Pontoppidan gir 
klare svar, også på dette spørsmålet: Er ubarm-
hjertighet mot dyrene synd? Svar: Ja. 

Krav på lykke. Sæteren viser til at det ble utgitt 
dyrevernlitteratur for to-tre hundre år siden som 
hadde gjenklang i befolkningen. Fisk er eksplisitt 
nevnt i denne litteraturen.

– Menneskets ansvar for dyrenes ve og vel ble 
formulert på 1700- og 1800-tallet. Den danske 

presten Lauritz Smith utviklet en dyrevernfilosofi 
for hvordan mennesker plikter å være gode med 
dyrene. Den ble tatt inn i skolens lesebøker på be-
gynnelsen av 1800-tallet, forteller hun. 

I Smith sin lære er alle levende vesener verdi-
fulle, det er ingen vesensforskjeller mellom men-
nesker og dyr. Han hevder at alle er skapt av Gud 
for å være lykksalige. Smith fikk stor påvirkning, 
blant andre på ham vi kaller grunnlovens far, 
Christian Magnus Falsen, som i 1820 satte seg 
ned og skrev utkast til lov om mishandling av dyr. 
Loven fikk ikke gjennomslag, men kan ha påvirket 
arbeidet med kriminalloven av 1842. Den slår for 
første gang fast et sterkt dyrevern. 

– Det ble forbudt å mishandle dyr i eierskap. 
Det er verdt å merke seg at mishandling omfattet 
vanrøkt. Å sultefôre kyr på båsen eller å la være 
å hente inn i fjøset en svanger geit i et snøfall var 
straffbart på 1800-tallet. Vi var tidlig ute i Europa 
med et sterkt, rettslig dyrevern, påpeker Sæteren. 

Omfatter alle dyr. Hva er så fiskens plass i dette 
tidlige dyrevernet? Juristen viser til at verken den 
filosofiske litteraturen om dyrevern, de tidlige 
lovforslagene eller kriminalloven av 1842 skiller 
mellom arter av dyr, men mellom dyr i og utenfor 
eierskap. 

– I Norge fikk vi en særskilt dyrevernlov i 1935. 
Den nevner fisk eksplisitt for første gang. Loven 
forbød å bruke levende fisk som agn. På forhånd 
var fiskerlag blitt spurt. Svaret fiskerne ga, var at 
levende fisk som agn er dyreplageri, noe de ikke 
ville ha noe av. 

Lider unødvendig. Sæteren viser til at det er 
mulig å drive oppdrett av laksefisk langt mindre 
belastende enn det gjøres i dag. Det kunne spart 
fisken for påkjenninger og lidelser. 

– Mekanisk avlusing og rensefisk er ikke nød-
vendig for å drive med oppdrett av laks i sjø. Lakse-
lusa lever i de øverste vannlagene. Om en tetter 
igjen merdene, vil ikke lusa nå fram til fisken. Da 
er det ikke lenger nødvendig å fjerne parasitten 
med metoder som åpenbart plager fisken, påpeker 
Annichen Kongsvik Sæteren. 

Slike anlegg er testet ut flere steder langs kys-
ten og demonstrerer at det er mulig å lage barri-
erer som gjør at lusa ikke når laksen. 

– Dette er viktig. Det viser at bruken av rense-
fisk og termisk og mekanisk avlusing ikke er noen 
betingelse for lakseoppdrett langs kysten.= 

BRUK OG KAST-FISK: 
Rognkjeks (til venstre) og 
bergnebb er de to vanligste 
artene rensefisk som er i 
bruk i norsk oppdrettsnæring 
i dag. Oppgaven deres er å 
spise lus av laksen. Mange 
titalls millioner rensefisk 
settes hvert år ut i norske 
laksemerder – til den sikre 
død. Disse fiskene er be- 
skyttet av dyrevelferdsloven 
på linje med andre dyr. 

Rognkjeks (i midten) kan få 
et stort antall infeksjonssyk-
dommer, og soppinfeksjon  
i huden er en av dem. En  
annen er kratersyke (til 
høyre), som forårsaker  
karakteristiske, kraterlik-
nende lesjoner i huden. 

Rensefisk har trolig ingen  
forutsetning verken for å 
tilpasse seg eller mestre  
laksens oppdrettsbetingels-
er, skriver Veterinærinstituttet 
i Fiskehelserapporten 2022.

Normal alder 
10-30 år.  

I merd dør de 
etter én  
sesong.

ER LIDELSENE LOV? – Dyre-
velferdsloven setter grenser 
for hva myndighetene kan til-
late, understreker Annichen 
Kongsvik Sæteren. 

SMERTEFULLT: For å ta livet av lusa tvinges laksen til å bade 
i vann på opptil 34 °C. Det tilsvarer om vi mennesker skulle 
bade i 60-70 °C. Ifølge Veterinærinstituttet er slike mekaniske 
metoder for å avluse laksen nå viktigste årsak til at den dør.    

Mattilsynet: – Næringen har  
utviklet seg i et tempo vi ikke 
har klart å henge med på

– Har mattisynet lov til å tillate 
oppdretterne å bruke rensefisk,  
mekaniske og termiske metoder  
for å bli kvitt lakselus? 

– Fiskeoppdrettere og andre dyre-
holdere har ifølge dyrevelferdsloven 
både plikt og rett til å beskytte og 
behandle dyra sine mot lakselus og 
andre parasitter når dette er nød-
vendig og kan gjøres på forsvarlig 
vis. Metoder mot parasitter kan 
innebære belastninger for dyra. 
Belastningene må derfor ifølge 
dyrevelferdsloven § 3 framstå som 
nødvendige utfra behovet, og metod-
en må være effektiv overfor parasitt-
ene. Det må også være forsvarlig å 
behandle dyra. Det er dyreholders 
ansvar å sikre at disse hensynene 
ivaretas. Mattilsynet fører tilsyn
med og kan fatte nødvendige vedtak 
overfor dyreholdere som ikke be-
skytter og behandler dyra mot para-
sitter eller påfører dem unødvendige 
belastninger.   

– Når det klare inntrykket er at  
loven ikke får virkning for opp-
drettsfisken; er det fordi Mattil-
synet vurderer fiskens opplevelse 
av ubehag og smerter på en annen 
måte enn hos andre dyr, som for 
eksempel hunder? 

– Det er udiskutabelt at fisk opp- 
lever smerte, stress og andre belast-
ninger. Dyrevelferdsloven gjelder 
derfor like mye for oppdrettsfisk 
som for andre dyr. Mattilsynet før-
er tilsyn med at fiskeoppdretterne 
følger loven. Vi må erkjenne at til-
synet med velferd for oppdrettsfisk 
er utfordrende, og at næringen har 
utviklet seg i et tempo som myndig-
hetene ikke har klart å henge helt 
med på. Det er Mattilsynets klare 
oppfatning at dyrevelferden hos  
dagens oppdrettsfisk ikke er god 
nok, og at behandling mot lus er en 
av årsakene.
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Levende laks  
i vann som er  

tre ganger 
kroppstempera-

turen

Mattilsynet er myndigheten som forvalter dyrevelferdsloven. 
Apollon stilte Mattilsynet to spørsmål. Svarene kom etter to  
uker – etter gjentatte purringer. Apollon fikk opplyst at flere  
fagpersoner i ulike avdelinger måtte bidra, og at det var årsaken 
til at det tok tid å svare.

Se fyldigere svar fra Mattilsynet i nettutgaven: www.apollon.uio.no. Der 
kommenterer også Annichen Kongsvik Sæteren myndighetenes svar.
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Tekst: Morten S. Smedsrud

På videoen ser vi en mann. Han er tradisjonelt  
kledd som soldat og bærer det tyrkiske nasjon-

alflagget som en høyreist fane. Han løper over 
slagmarken for det berømte slaget ved Gallipoli 
– også kalt Çanakkale – under første verdenskrig. 
Tyrkia seirer over det mektige imperiet Storbritan-
nia.

 Det vi er vitne til, er propagandavideoen «Tyr-
kia er ugjennomtrengelig – fra Çanakkale til 15. 
juli» som Tyrkias president Recep Tayyip Erdoğan 
bruker for å vinne hjerter og makt i Tyrkia ved det 
kommende valget i mai. 

Erdoğan skulle nok ønske at virkemidlene, inten- 
sjonene og konsekvensene forble delvis skjulte, 
og at videoen kun traff velgerne i magen. Men i 
prosjektet The Emergence, Life, and Demise of 
Autocratic Regimes (ELDAR) sitter det forskere og 
studerer regimets propagandavideoer i detalj. De 

er særlig opptatt av hvilke følelser som vekkes, og 
hvilke handlinger disse kan utløse.  

– Vi ville undersøke hvordan velgerne reagerer 
følelsesmessig på propagandavideoene. Hvilke 
affekter som blusser opp når de ser videoene, både 
hos regimemotstandere og hos dem som følger 
presidenten i tykt og tynt. 

Det forteller Philipp M. Lutscher, førsteforfatter 
av den kommende artikkelen «How Propaganda 
Works: Emotions and Political Behavior among 
Government Supporters and Opponents in Tur-
key».

Sammen med professor Carl Henrik Knut-
sen ved UiO og førsteamanuensis Jonas Bergan 
Dræge ved Oslo Nye Høyskole har han særlig sett 
på om tyrkiske velgere blir sinte eller engstelige av 
videoen, og om de er mer eller mindre villige til å 
handle politisk etter at de har sett den. 

                      Slik bruker  
presidenten i Tyrkia propaganda        
            for å beholde makta

 Republikken Tyrkia 100 år 
 Går til valgurnene 14. mai 

Nasjonalist-
iske videoer 

tegner et bilde 
av et evig og 

udelelig land 
som bare kan 

styres av én 
sterk leder.

–Erdoğan har vært flink til å spille kortene sine.
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DEN NYE SULTANEN: 
Tyrkias president Recep 
Tayyip Erdoğan bruker 
propagandavideoer (over) 
for å vinne hjerter og makt  
i Tyrkia ved det kommende 
valget i mai. 
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A Recep Tayyip Erdoğan

• Født 26. februar 1954 
i Istanbul.

• Aktiv i det islamistiske 
Velferds- og dydsparti-
et, som ble forbudt og 
oppløst på slutten av 
1990-tallet.

• Ordfører i Istanbul fra 
1994 til 1998, da han 
ble avsatt og dømt til fire 
måneders fengsel etter å 
ha lest et kontroversielt 
dikt høyt.

• Leder for det moderate 
islamistpartiet Rettferds- 
og utviklingspartiet 
(AKP) fra starten i 2001.

• Statsminister i Tyrkia 
fra 2003 til 2014, presi-
dent siden 10. august 
2014.

• Gift med Emine 
Gülbaran. Paret har to 
sønner.

Forskerne har til og med alliert seg med over 2000 
tyrkiske borgere som har sett videoen på deres 
oppfordring og fortalt hva de føler når de ser den. 

Ville motstanderne av presidenten få mer lyst 
til å utfordre regimet gjennom demonstrasjoner, 
innlegg i aviser og opprop i sosiale medier? Ville 
tilhengerne ta til gatene for å uttrykke støtte til 
mannen som stadig oftere kalles Tyrkias nye  
sultan? 

Hindret kupp, men kuppet selv. Mannen i  
videoen løper ikke bare over slagmarken. Han 
løper gjennom tiden. Med ett er klesdrakten 
oppdatert, og han løper over en bro i Istanbul, 
metropolen som binder sammen Europa og Asia 
over Bosporosstredet. Året er 2016. Vi står midt i 
et kuppforsøk mot presidenten. På brua ser vi en 
enorm hånd. Den skal etter alt å dømme represent-
ere Erdoğan selv, som holder sin landsfaderlige 
hånd over folket og mot kuppmakerne og deres 
stridsvogner. 

Det stolte nasjonalflagget triumferer igjen. 
Det seerne av videoen ikke får se, er at det er 

mannen som hevder å beskytte folket mot kupp-
makere, som i virkeligheten har utført et kupp mot 
det tyrkiske demokratiet. 

– I løpet av sine år ved makten har Erdoğan 
gradvis fjernet innbyggernes demokratiske rettig-
heter, særlig er sivile rettigheter som mediefrihet 
og organisasjonsfrihet bygget ned. I tillegg har 
han svekket uavhengige domstoler og andre in-
stanser som legger begrensninger på hans makt, 
forteller Knutsen.  

Det er et tegn i tiden at valgte ledere trekker 
stigen opp etter seg i tålmodige og saktegående 
selvkupp. 

– Tyrkia er et skoleeksempel på at det ikke først 
og fremst er revolusjoner og militærkupp som tru-
er demokratiet i verden i dag. I stedet er det valgte 
ledere som gradvis bygger ned systemet de kom til 
makten gjennom.

De samme trendene ser vi kloden rundt. Autori-
tære ledere strammer grepet, blant annet ved bruk 
av propaganda. 

– Vi ser en tydelig tilbakegang for demokratiet 
globalt i løpet av de siste årene. Mange land har 
riktignok forbedret sine demokratier. Men landene 
med fremgang har typisk vært småstater. Tilbake-
gangen kommer i store stater som nettopp Tyrkia, 
men også Brasil, Russland, India og USA, forteller 
Knutsen, som sammen med kolleger ved UiO og 
blant annet Universitetet i Göteborg har bygget 
opp databasen Varieties of Democracy (V-Dem), 
der de har muligheten til å studere graden av demo-

krati i 202 land, helt fra den franske revolusjon til 
i dag.

Tyrkia er blitt et «valgdiktatur». Mannen i 
videoen kles opp i arbeidsklær idet han løper par-
allelt med byggingen av Tyrkias jernbane, og par-
allelt med industrialiseringen og fremveksten av 
den moderne tyrkiske staten.  

– Noe av hensikten med slike uttrykk er å vekke 
følelsen av å være del av en gruppe blant regime-
tilhengere. I tillegg til at det åpenbart kan bidra til 
å skremme motstandere. 

Opposisjonen trenger ikke bli helt nedtrykt og 
deprimert for at det skal ha effekt. Det holder at 
regimet klarer å gjøre mange nok av sine motstand-
ere så demotiverte at de tenker at det ikke er så 
mye vits i å protestere mot utviklingen.  

– Selv små utslag teller. Vi ser fra våre respond-
enter at de som er positivt innstilt til Erdoğan, 
føler en større grad av gruppetilhørighet enn mot-
standerne av regimet, etter at de har sett videoen, 
sier Lutscher.  

Det er lett å bli lurt av politikere som inviterer 
alle over en viss alder i et land til å velge sine led-
ere. Vi kan enkelt tenke at det her er snakk om et 
demokrati.

– Men Tyrkia er ikke et demokrati selv om de 
har valg. Landet er et «valgdiktatur», som vil si at 
det har valg der det er en viss konkurranse, men 
ikke mellom likeverdige alternativer, sier Knutsen 
og tegner et bilde som kan minne om det engelsk-
språklige teoretikere kaller spørsmålet om «level 
playing field».

– Tenk deg at du skal spille fotballkamp, men 
når du møter opp på stadion, ser du at motstand-
eren har et større mål å skåre på enn du. Og ikke 
bare det: banen heller i retning av ditt mål. 

Måten Erdoğan «fikser valget» på, er ikke den 
måten vi kjenner fra åpenbart autoritære land, 
særlig om vi går noen tiår tilbake i tid. 

– Den mer avanserte og «moderne» måten å 
gjøre det på, er å rigge systemet i forkant, så de 
ikke trenger å trykke ekstra valgsedler. Det blir for 
kaotisk og for lett å oppdage for valgobservatører 
og andre. 

Å jukse det til på valgdagen er for amatører.
– Erdoğans regime er proft. De jukser i forkant 

av valgene ved å sette opposisjonskandidater i 
fengsel, begrense ytringsfriheten og være nøye på 
hva slags informasjon velgerne får.

For dem som fortsatt var usikre: 
– Nå er det ikke lenger noen tvil om at Tyrkia er 

en autoritær stat. Landet faller under alle terskel-

verdier vi har definert for demokratier, sier Knut-
sen.  

«Demokratiske» valg styrker presidenten. 
Mens vår helt løper gjennom tyrkisk historie, 
hører vi en myk, men patosfylt stemme fortelle at 
staten Tyrkia er en evig og udelelig nasjon. «En  
nasjon som vet at det er nødvendig å arbeide vid-
ere uten å puste, selv etter strevsomme seire», lær-
er vi av den overbevisende stemmen. 

– Videoen er temmelig profesjonelt laget. Det 
er ikke direkte og plump skremsel, som vi så for 
eksempel da Robert Mugabe tviholdt på makta i 
Zimbabwe i 30 år, sier Carl Henrik Knutsen.

Han viser til statsviter Lauren Young som har 
vist at frykt kan pasifisere opposisjonelle som i 
mange år har levd under autoritære styresett, nett-
opp med Zimbabwe som studieobjekt. 

– Studien forteller oss at frykt kan være med på 
å utløse politisk passivitet. Frykten kan dessuten 
påvirke oss ubevisst på ulike måter som gjør at 
diktatorer sitter tryggere. Den åpenbare årsaken er 

– Frykt påvirker oss ubevisst på ulike måter som gjør at 
diktatorer sitter tryggere.

at demonstrasjoner kan ha negative konsekvenser 
som fysisk vold eller fengsling. Det er en rasjonell 
vurdering. 

Det må imidlertid også være andre mekanismer 
som påvirker velgerne.

– De opposisjonelle kan lammes på en måte de  
ikke nødvendigvis oppfatter selv, forteller forsk-
erne, som fikk hjelp fra psykologifaget til å lage 
spørsmålene de tyrkiske velgerne svarte på etter at 
de så videoen. 

– Vi brukte et batteri med spørsmål som psyko-
loger har satt sammen for å avdekke frykt.

Erdoğans propagandaapparat er mer subtilt 
enn Mugabes var. 

– De spiller på nasjonalfølelse, historie, indre 
og ytre fiender. Det de lager er ofte svært godt kom- 
ponert. På denne måten gjør presidenten sine velg-
ere klare til å gjøre det eneste rette på valgdagen.

Vi skulle kanskje tro at mektige menn ønsket å 
fjerne muligheten for at velgerne ikke «gjorde det 
rette», og fjerne det fremste symbolet på demo-
kratiet: valgordningen. Men den gang ei. 

SYMBOLSK: Det nye presi-
dentpalasset i Ankara er et 
eksempel på at autoritære 
ledere uttrykker symbolsk 
makt. Andre eksempler er 
rikt dekorerte moskeer, store 
flyplasser, vakre stadioner 
og høye statuer. 

OVERRASKENDE EFFEKT-
IVT: – Det er spesielt å se at 
propagandaen kan påvirke 
så mange forskjellige følelser 
samtidig, alt fra gruppetilhø-
righet til frykt og engstelse. 
Det er et kraftig virkemiddel, 
sier Carl Henrik Knutsen. 

FOTO: NTB SCANPIX
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– Faktisk kan autoritære ledere se det som i sin 
interesse å bevare valgordningen selv om de i prin-
sippet risikerer å miste makten. Valg øker regimets 
legitimitet både nasjonalt og internasjonalt, til 
tross for at det ikke er snakk om fri og rettferdig 
konkurranse. 

Stemmeseddelen kan derfor brukes av diktator-
er til å fremstå som mer populære enn de virkelig 
er. På denne måten får valg også karakter av propa- 
ganda som brukes til å vise at lederen er «demo-
kratisk valgt». Et valg styrker derfor gjerne det 
sittende regimet, selv om de egentlig skulle være 
upopulære.  

– Det er lagt opp slik at det er utenkelig at  
presidenten kan miste makten ved valg. Det er for 
mye manipulasjon av valgene til det.  

Avviklingen av valg kan dessuten være gode, 
organisatoriske øvelser. 

– De får god trening i å gjennomføre store opera- 
sjoner over hele landet, ikke minst i forbindelse 
med store valgkamparrangementer og ved å mobili-
sere velgere på selve valgdagen.

Autoritære regimer bruker dessuten valg til å 
røyke ut sine fiender. 

– Valg kan hjelpe lederne med å skaffe viktig in-
formasjon om opposisjonens styrke i ulike deler av 
landet. Ved å vinne mange stemmer kan regimet 
sende et signal til opposisjonen om sin styrke.

Frykt kan føre til pessimisme. I en helt annen 
video forlater vi den løpende, tyrkiske nasjonal-
helten. Denne gangen er vi i et rolig miljø, uten 
kriger og hurtig industrialisering. Dette er kon-
trollvideoens verden. 

Forskerne kan nemlig ikke si noe om reaksjon-
ene tyrkiske velgere har på Erdoğans propaganda-
video, uten å definere et slags nullpunkt. 

– Først forsøkte vi en video som viste livet 
under vann. Den måtte vi bytte ut. Det er tydelig-
vis ganske mange som er redde for havdypet, ler 
Knutsen.

– Vi endte derfor opp med en video som består 
av en serie naturbilder som forhåpentlig er mindre 
skremmende enn videoen fra havdypet.

Forskerne er særlig opptatt av hva propaganda-
videoen utløser av frykt og engstelse, og hva det 
gjør med viljen til å ta til motmæle.

– Ingen ønsker å stå alene på torget og protest-
ere mot en diktator. Frykt gjør at man vurderer det 
som mer sannsynlig at man avstår fra det.

Da de over 2000 respondentene ble vist de to 
videoene – nasjonalhelten med flagget og natur-
videoen – tegnet det seg et mønster. 

– Den tydeligste tendensen er at regimemot-

standerne føler seg mye mer sinte etter å ha sett 
disse videoene, forteller Philipp M. Lutscher. 

Sinne i velgergruppene kan potensielt være far-
lig for autoritære ledere. Derfor er det andre fun-
net vel så interessant, mener forskerne. 

– Regimekritikerne forteller også at det er mind-
re sannsynlig at de vil delta i protester mot myndig-
hetene eller skrive kritiske kommentarer på sosiale 
medier, etter at de så propagandavideoen.  

For statlige støttespillere, derimot, øker slike 
videoer følelsen av gruppetilhørighet.

– De forteller også at det er mer sannsynlig at 
de vil rose regjeringen på sosiale medier.

Konklusjonen er derfor at autoritære ledere  
tjener på å spre frykt. 

– Det kan øke sjansen for at de klarer å klore seg 
fast til makta fordi opposisjonen er blitt mer pessi-
mistiske og mindre villige til å løpe noen risiko.

Forskerne fikk seg noen aha-opplevelser. 
– Det er spesielt å se at propagandaen kan på-

virke så mange forskjellige følelser samtidig, alt fra 
gruppetilhørighet til frykt og engstelse. Det er et 
kraftig virkemiddel. 

Spiller på indre og ytre fiender. Vår mann med 
flagget løper inn i Tyrkias naboland i sør. I Syria 
vokser blomstene ut av det skrinne jordsmonnet 
når Erdoğan bruker kaoset fra borgerkrigen til å 
slå til mot sine erkefiender, kurderne, som hadde 
bygget opp sin egen statsliknende enhet i form av 
Rojava nord i Syria.

 – I tillegg til å spille på interne forhold så er 
autokrater som Erdoğan eksperter på å dyrke 
ideen om ytre fiender. 

Før valget i mai har presidenten gjentatt den 
påståtte trusselen fra kurdiske «terrorister» til 
å nøre opp under nasjonalistiske stemninger på 
hjemmebane.   

– Erdoğan har vært flink til å spille kortene sine. 
Han leder et strategisk viktig land, og slipper unna 
med mye internasjonalt. 

Ikke noe er bedre enn en sterk mann når nasjo-
nen er under angrep. Et annet fiendebilde som er 
blitt tegnet med bred pensel de siste månedene, er 
av Nato-søker Sverige som kurdernes beskytter i 
nord.  

Presidenten har rast mot Sveriges beskyttelse 
av kurdiske opposisjonelle, og frådet mot at koran-
en er blitt brent i Stockholms gater.

– Å spille på ytre fiendebilder for å øke egen 
oppslutning og fortie intern kritikk, er en velprøvd 
strategi som «sterke menn» har brukt opp gjennom 
historien. Selv om mange nok vil tolke det som 
spill for galleriet, er det grunn til å tro at denne –Tyrkia er ikke et demokrati selv om de har valg.

strategien vil fungere på mange andre.

Bygger nasjonen med symboler. I den siste 
scenen i videoen ser vi at flagget heises ved nasjon-
alsymbolet Hagia Sofia i Istanbul. Den opprinnelig 
østromerske kirken er nylig igjen omgjort fra 
museum til moské. 

Nasjonale symboler som Hagia Sofia bygger opp 
under presidentens makt. Som Knutsen blant ann-
et har skrevet om i boka «Demokrati og diktatur» 
to år tilbake, skaper autoritære ledere gjerne monu-
menter over sin egen fortreffelighet. 

– Et godt eksempel er president Erdoğans 
nye presidentpalass i Ankara. Generelt er andre 
eksempler rikt dekorerte kirker, store flyplasser, 
vakre stadioner og høye statuer.

På grunn av svakere demokratisk kontroll i 
autoritære regimer ser vi ofte mer sløsing med of-
fentlige midler på uproduktive prosjekter som le-
dere ønsker. Dette henger sammen med nedbygg-
ing av institusjoner og fjerning av opposisjon. 

– Institusjonene som skulle sikre ansvarliggjør-
ing av ledere, er bygget ned. Det beste bolverket 

mot denne typen maktbruk er frie og rettferdige 
flerpartivalg, der borgerne også får informasjon 
om ledernes handlinger via uavhengige medier.

Heldigvis er Tyrkia ennå så fritt at det er mulig 
å gjøre en type undersøkelse som «How Propa-
ganda Works: Emotions and Political Behavior 
among Government Supporters and Opponents in 
Turkey».

– Det er langt fra alle autoritære regimer der 
det er mulig å gjøre denne typen studier.

Siste kapittel – det er snart valg. Helten i vår 
fortelling har nådd veis ende. Ved å lede seerne 
gjennom Tyrkias ærefulle historie, fra triumf til 
triumf, håper han å ha redet grunnen for enda en 
storslått Erdoğan-seier i det kommende valget. 
Mannen som viste oss seieren ved Gallipoli, bygg-
ingen av det moderne Tyrkia, knusingen av indre 
og ytre fiender og moskeen som det sentrale sym-
bolet på den 100 år gamle republikken, kan hvile 
nå.  

Nå er det ikke mer å gjøre. Resten er opp til vel-
gerne. Eller?=

F
A

K
T

A ELDAR

• Forskningsprosjekt 
som analyserer tre sider 
ved autokratisk politikk: 
hvordan autokratier 
oppstår; politikkutform-
ing og implementering 
i slike politiske system; 
og hvordan autokratier 
bryter sammen.

• Sentralt i prosjektets 
teoriutvikling og analyser 
er forståelse av hvordan 
ulike sentrale aktører i 
diktaturer oppfører seg: 
Hva er preferansene og 
maktressursene til dikta-
toren selv, men også hos 
regimets støttespillere 
og opposisjonsgrupper.

SKREMMENDE: – Noe av 
hensikten med propaganda 
er å vekke følelsen av å være 
del av en gruppe regime-
tilhengere. I tillegg til at 
det åpenbart kan bidra til å 
skremme motstandere, sier 
Philipp M. Lutscher. 

FIENDER: Å spille på ytre 
fiendebilder for å øke egen 
oppslutning og fortie intern 
kritikk, er en velprøvd strategi 
som «sterke menn» har brukt 
opp gjennom historien. Her 
har Erdoğan-tilhengere sym-
bolsk henrettet regimekritiker 
Fethullah Gülen i Istanbul 
etter kuppforsøket i juli 2016. 
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I Istanbul: Martin Toft (tekst) og  
Ola Gamst Sæther (foto)

Det er ein varm dag i februar i Tyrkias største  
 by, Istanbul. Me er på bokkafé i byens viktig-

aste handlegate, İstiklal Caddesi. Her møter me 
Erol Koroglo, litteraturprofessor ved Bosporus-
universitetet, rekna som landets beste universitet. 

– Erdoğan blei heilt galen. Erol Koroglo er 
kjend som ein av dei få kritiske røystene i Tyrkia 
som framleis vågar å ytra seg både på universitetet 
og i media. I 2016 var han ein av akademikarane 
som skreiv under på oppfordringa til fred og å få 
slutt på kamphandlingane mellom det tyrkiske for-
svaret og kurdiske opprørarar. Det fall ikkje i god 
jord hos president Recep Tayyip Erdoğan.

– Erdogan blei heilt galen etter denne kritikken  
av dei statlege styresmaktene. Til saman to tusen  
akademikarar frå heile Tyrkia skreiv under. Presi-
denten gjekk til sak mot seks hundre av dei, mel-
lom andre meg. Berre på universitetet vårt var det 
eitt hundre av oss. Rektoren me hadde då, sette 
ikkje i verk restriksjonar mot oss.  

Men ved andre universitet i Tyrkia var situasjon-
en heilt annleis, der slapp ikkje desse akademik-
arane unna disiplinære tiltak. 

EROL KOROGLO har vore 
sentral i protestaksjonane 
mot den presidentutnemnde 
rektoren på Bosporus-
universitetet. Så langt har 
han fått vera i jobben som 
litteraturprofessor. 

MURAT SEVINC fekk i 2017 
sparken som jussprofessor 
ved Universitetet i Ankara. 
Grunnen var at han var ein 
av dei 2000 akademikarane 
som hadde skrive under på 
oppmodinga til regjeringa 
om å ta opp igjen fredsfor-
handlingane med kurdiske 
opprørarar. 

– Rektorane brukte teksten i oppmodinga mot dei. 
Dei mista alle rettane dei hadde hatt som statstil-
sette. Over eitt tusen av desse akademikarane  
høyrde til venstresida eller liberale parti. Den  
gongen skjedde det ingenting med oss ved Bos-
porus-universitetet, seier han. 

Rektor blei peika ut av presidenten. Det skul-
le derimot endra seg fem år seinare, i 2021.  

– Då fekk me ein ny rektor, peika ut av president 
Erdoğan. Me sette i gang demonstrasjonar mot 
avgjerda, for både me, studentane, alumniforein-
ingane og opinionen i Tyrkia var heilt imot det. 

I Tyrkia startar årleg 200 000 unge på ei uni-
versitetsutdanning. I tillegg begynner 600 000 på 
opne universitet på nett eller på andre typar kurs. 
På Bosporus-universitetet tar eitt tusen nye stud-
entar til kvart år. 

– Det er grunnen til at me akademikarar har 
brei støtte blant folk, meiner Erol Koroglo. 

Det står dårleg til med universitetsdemokratiet 
i Tyrkia no. – Styresmaktene har endra alle uni-
versiteta og snudd om frå botn til topp-styring til 
frå topp til botn-styring. Dei avskaffa det akadem-

iske stemmesystemet ved val av rektor. 
Etter at den nye rektoren blei utnemnd, starta 

dei med å publisera ein eigen bulletin kvar dag 
med nyhende frå opposisjonen ved universitetet 
retta ut mot massemedia i Tyrkia. 

Opposisjonen på universitetet var spesielt aktiv 
det første året etter rektorutnemninga i 2021.

– Den var svært levande og kjempa hardt for 
akademisk fridom og for autonomi ved universiteta, 
nettopp fordi universitetet vårt hadde ein slik lang 
tradisjon med desse verdiane, konstaterer han. 

Erol Koroglo går tilbake i tid til det han kallar 
for det fascistiske militærkuppet i 1980.

– Då etablerte kuppmakarane eit eige statleg 
organ for høgare utdanning, som eig alle dei stat-
lege universiteta i Tyrkia. Det er det øvste organet 
for alt som handlar om lover som har å gjera med 
høgare utdanning, forklarar han. 

– Eit hemmeleg styringsorgan. Etter 2016 bruk-
te dette organet endå meir av makta si enn før. 

– Det vart direkte underlagt Erdoğan utan noka 
eiga leiing. Alt blei bestemt av presidenten og pre-
sidentkontoret hans. Fram til 2021 hadde me ved 

Bosporus-universitetet likevel eit hemmeleg  
styringsorgan som tok vare på akademisk fridom 
og universitetsautonomien. Og allereie i 2012 
hadde me formulert ei eiga grunnlov for universi-
tetet vårt, me hadde diskutert den og utvikla den, 
frå institutta til fakulteta. Til slutt kom lova opp i 
universitetsstyret, som vedtok den ferdige teksten 
som styringsorganet sin eigen offisielle tekst i 
2012. Motåtaket frå regjeringa kom i 2021, då den 
nye rektoren blei utnemnd av presidenten, fortel 
han. 

Dei Erdoğan-utnemnde rektorane har overalt 
sørgt for at sympatisørar av presidentens parti 
AKP har fått dei ledige akademiske eller ikkje-
akademiske stillingane på universiteta. 

– Utviste oss. På ein annan stad i Istanbul møter 
me Murat Sevinc, den tidlegare dekanen på Det  
juridiske fakultetet ved Universitetet i Ankara. Han 
var også blant dei som skreiv under på oppmod-
inga om å ta opp igjen fredsforhandlingane med dei 
kurdiske opprørarane. Det måtte han svi for. 

– Den 17. februar 2017 fekk eg sparken som juss-
professor og dekan. Til saman mista eitt hundre 
akademikarar jobben sin, førti av dei kom frå det 
same universitetet som eg. Leiinga var peika ut av 
regjeringa, og dei utviste oss frå arbeidsplassen 
vår, fortel han. 

Murat Sevinc er ekspert på den tyrkiske grunn-
lova, og han er også, så vidt han veit, den einaste 
som har skrive ein vitskapleg tekst på tyrkisk om 
Noregs grunnlov. 

– I Tyrkias originale grunnlov står det at det er 
ulovleg å behandla akademikarar slik Erdogans 
regjering no gjer.  

Murat Sevinc har eit håp om at presidentvalet 
14. mai kan gjera den politiske situasjonen i Tyrkia 
betre, også for akademikarar. Sjølv håpar han at 
opposisjonen vil samla seg om Kemal Kiliçdar-
oglu, leiar for Det republikanske folkepartiet.  

– Dersom han vinn presidentvalet, vil eg venda 
tilbake til Universitetet i Ankara og til stillinga 
som jussprofessor, lovar han. No tenkjer han på 
alle dei som lir i Tyrkia og på ungdomen som lir av 
mangelen på ytringsfridom.

 
Treng ein stor siger. Sevinc meiner det er ein 
viktig føresetnad som må på plass for at eit mogleg 
presidentskifte kan gå fredeleg for seg. 

– Då må opposisjonskandidaten vinna med 
minst 55 prosent av stemmene, åtvarar han. 

– Om Kiliçdaroglu vinn med 51 prosent av stem-
mene, fryktar eg at me kan få oppleva at folk tar seg 
inn i parlamentet i Ankara, slik det skjedde i Wash-
ington i 2021 og i Brasils hovudstad Brasilia i fjor.=

Professorane Erol Koroglo 
og Murat Sevinc oppmoda 
regjeringa om å ta opp igjen 
fredsforhandlingane med 
dei kurdiske opprørarane. 
Den eine fekk behalda  
jobben, den andre fekk 
sparken.  

Dei står opp for 
akademisk fridom  
og demokrati i Tyrkia
 

VÅGAR FRAMLEIS: Erol Koroglo er kjend som ein av 
dei få kritiske røystene i Tyrkia som framleis vågar å 
ytra seg både på universitetet og i media.
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Ny faktaboks kommer

• Ingenting er som 
utdypning eller forklaring 
av temaet eller komplis-
erte begreper.

• En oppsummering/
kortversjon er også mulig 
å fylle inn i en faktaboks

• Det kan være greit å 
huske at de fleste leserne 
er interesserte, men ikke 
forskere på toppnivå

• Skriv derfor enkelt, 
informativt og på en måte 
som får leseren til å føle 
seg smart!!

• osv
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FORSKNING TIL 
NÆRINGSLIV 

De færreste lykkes med   
       kommersialiseringen 

Kommersialisering av forskning er  
vanskelig. Fallgruvene er mange.  
Likevel har en rekke forskere klart  
å skape næringsliv for milliarder av  
kroner.

Mange nyetablerte bedrifter ender derfor opp med 
å drive med noe helt annet enn det som var den 
opprinnelige idéen, slår Magnus Gulbrandsen fast.

Direktør Ole Kristian Hjelstuen i Inven2, in-
novasjonsselskapet til UiO og OUS, er enig.

– Det er mange forskere som synes det er  
vanskelig å se innovasjonsmulighetene i forskning-
en sin, poengterer han.

Hinderløpet. Dette er den ene bøygen. Den andre 
bøygen er hvor mye forskeren bør involvere seg i 
selskapet.

– Noen føler at de er ferdige når de har meldt 
inn ideen sin, men noen ganger kan det være viktig 
å ha med forskeren videre, forteller Magnus Gul-
brandsen.

Den tredje bøygen er enda større.
– Det kan være kjempedyrt å starte en bedrift. 

Investorer må ha tro på prosjektet. 

Tekst: Yngve Vogt

Innovasjon er et viktig samfunnsoppdrag for  
  universitetet. Vi skal bidra til at det vi invest-

erer i forskning og utdanning og den kunnskapen 
vi skaper her på universitetet, kan føre til nye 
bedrifter og nye arbeidsplasser, poengterer Per 
Morten Sandset, viserektor for forskning og in-
novasjon ved UiO.

Ikke alle forskere klarer de mange bøygene som 
skal forseres for å kommersialisere forskningen sin.

– Det er mange idéer som slukner før de blir til 
bedrifter. Hvor mange det dreier seg om, er umulig 
å svare på, påpeker professor Magnus Gulbrand-
sen på Senter for teknologi, innovasjon og kultur. 
Han er en av universitetets fremste eksperter på 
innovasjon ved UiO.

Ett av problemene er at ikke alle forskere ser 
hvilke muligheter som finnes.

– Innovasjon starter ofte med et behov der ute i 
samfunnet. Ofte vet ikke forskeren hva behovet er. 
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Selv om forskeren klarer å skaffe kapital, er det 
fortsatt skjær i sjøen.

– Vil noen kjøpe produktet? Er produktet for 
dyrt å produsere? Finnes det nok pasienter eller 
nok kunder til at produksjonen blir lønnsom? Jeg 
er sikker på at noen faller fra her også, forteller 
Magnus Gulbrandsen.

– Hender det at forskere får et brutalt møte 
med virkeligheten når de skal kommersialisere 
forskningen sin?

– Ja absolutt, jeg hører historier om det, be-
krefter Per Morten Sandset.

– Du har noe som kalles for dødens dal. En  
potensielt interessant innovasjon kan være vanske- 
lig å skalere opp. Mange ting kan gå galt. Man får 
ikke den kapitalen som er nødvendig. Jeg kjenner 
til en forsker som pantsatte både hus og bil for 
å få penger til å gjennomføre ideen sin. Det 
gikk bra. Men det er nok noen som har mist-
et hus og bil på dette.

Selv om det går galt, mener han at forsk- 
eren ikke må la være å prøve igjen.

– I USA verdsettes det at en gründer 
har noen mislykkete forsøk bak seg. Det 
betyr at personen er villig til å ta risiko. I 
Norge er holdningen en annen. Hvis du har 
mislyktes, er du ute. Men innen innovasjon er 
det mye prøving og feiling. Det kan være at du 
mislykkes tre ganger før du får til en vellykket 
innovasjon, sier Per Morten Sandset.

Ikke modent nok. Magnus Gulbrandsen ønsker 
likevel å presisere:

– Det er ikke sikkert innovasjonen stopper opp 
fordi idéen er dårlig. Kanskje forskeren har gått for 
tidlig i gang, at idéen ikke har vært moden nok eller 
at han oppdager at ting som skulle virke, likevel 
ikke virker. Det er helt normalt. 

– Hvor mange lykkes? Én av hundre?
– Én av hundre høres ut som et politisk state-

ment. Hva teller du? Teller du alle dem som melder 
inn idéene sine, eller teller du bare de idéene som 
er blitt tatt inn kommersielt? spør Magnus Gul-
brandsen.

Inven2-direktøren, Ole Kristian Hjelstuen, me-
ner andelen kan stemme innen livsvitenskap.

– Det er ganske sjeldent at oppdagelser av nye 
medisinske virkestoffer kommer så langt som til 
kliniske studier. Sannsynligheten for å nå marke-
det med et nytt legemiddel fra en preklinisk fase, 
er bare én av 100, påpeker han.

Fallgruvene. Mye kan skjære seg underveis.

– Hvis molekylet ikke virker eller hvis man ikke 
klarer å frakte molekylet til det syke stedet i krop-
pen, kan det hele stoppe opp.

Den dagen legemiddelet blir testet ut i kliniske 
studier, øker sannsynligheten drastisk for å kom-
me i mål. Likevel er det bare fåtallet som lykkes.

– Når forskeren går inn i kliniske studier i fase 
1, der medisinen blir testet ut på friske frivillige – 
for å sjekke at den er trygg – er sjansen én av ti for 
at de når markedet.

I fase 2 er den gjenværende risikoen mindre. 
Her testes medisinen på de sykeste av de syke  
pasientene. 

– Her er suksessraten for å nå markedet én av 
sju.

I fase 3 blir virkestoffet testet ut på en normal 
befolkning av syke. Her er sannsynligheten for 

suksess tre av fem.
– Dette er den mest kostbare fasen og 

krever som oftest partnerskap med et stort 
selskap, poengterer Ole Kristian Hjelstuen, 
som ved siden av sitt virke som direktør for 
Inven2 også er professor i farmasi.

I læreboken «Samfunnsfarmasi» oppsum-
merer Hjelstuen utfordringene på denne måt-

en: «For legemiddelutvikling sies det at av  
10 000 ideer blir 1000 vurdert som gode, 100 blir 
til prosjekter, 10 av prosjektene starter klinisk ut-
prøving og ett produkt når markedet.»

Magnus Gulbrandsen mener det er vanskelig å 
si hva det vil si å lykkes. Et eksempel fra åttitallet 
på en stor kunnskapsbedrift som knakk nakken, 
var Norsk Data. På det meste var de et par tusen 
ansatte. Etter hvert gikk de konkurs.  

– Det er likevel feil å bruke ordet fiasko. Norsk 
Data var en suksessbedrift frem til de ikke var der 
lenger. De ansatte tok med seg det de hadde lært 
i Norsk Data. Noen av dem dannet nye bedrifter, 
sier Magnus Gulbrandsen.

Mer gründervilje. Hvis forskere ønsker å kom-
mersialisere forskningen sin i dag, må de gå via 
Inven2, som altså er innovasjonssenteret til både 
UiO og OUS. Inntektene fra selskapene skal tre-
deles: én tredjedel til Inven2, én tredjedel til uni-
versitetet og én tredjedel til forskerne.

– Vi ønsker å endre på dette. Det er viktigere 
at ideene blir til bedrifter og arbeidsplasser enn 
å skape mye inntekter for universitetet, sier Per 
Morten Sandset.

Han ønsker at studentene skal undervises mer 
om innovasjon.

– Vi ser nå et skifte hos studentene. De ønsker 

å utnytte utdanningen på en litt annen måte enn 
tidligere.

Sandset kaller det et paradigmeskifte.
– Vi ser at mange unge forskere vil bruke full 

tid på å etablere et firma. Slikt var det ikke før i 
tiden, forteller Sandset.

UiO versus NTNU. Et av de store spørsmålene 
som mange lurer på, er hvem som leverer mest 
innovasjon, NTNU eller UiO.

– Slike sammenligninger er dustete. Det er 
små forskjeller mellom norske universiteter i hvor 
engasjerte de ansatte er i innovasjon. Noen av for-
skjellene kan forklares med den faglige profilen. 
UiO har i liten grad bygd opp teknologisk forsk-
ning, som kanskje enklest fører til nye bedrifter, 
påpeker Magnus Gulbrandsen.

Per Morten Sandset minner om at UiO gjør det 
godt på Reuters ranking over de 100 mest innova-
tive universitetene i Europa.

– Selv om vi i rektoratet ikke er så glade i ranger-
inger, er vi fornøyd med å komme høyt opp. Vi er 
nesten det eneste norske universitetet på innova-
sjonsrankinger. Man tenker gjerne at det er NTNU 
som utmerker seg bra på dette området, men UiO 
gjør det også bra.

Han mener likevel at det er stor forskjell på UiO 
og NTNU.

– NTNU er flinke på anvendelser, men ikke 
like store på grunnleggende forskning. De er 
mer opptatt av det praktiske. Her kan UiO 
bli flinkere. Vi er nå i ferd med å bygge en 
kultur på UiO der lederne våre skal være 
mer involvert i det å kommersialisere, for-
teller Sandset.

Direktør Christine Wergeland Sørbye i 
Oslo Science City mener det er feil å snakke 
om drakamp mellom UiO og NTNU.

– Det handler om å bygge landslaget slik at vi 

lykkes som nasjon, poengterer hun.

Utenlandske oppkjøp. Et eksempel på innova-
sjon fra UiO som har ført til mange arbeidsplasser, 
er det børsnoterte vaksineselskapet Algeta, som 
ble kjøpt opp av det tyske selskapet Bayer. 

– De fleste slike selskaper blir kjøpt opp av 
internasjonale selskaper. Faren er da stor for at 
innovasjonen forsvinner ut av Norge. Det gjelder 
spesielt innen livsvitenskap, advarer Per Morten 
Sandset.

Ole Kristian Hjelstuen mener forklaringen er 
logisk.

– Det kan koste opptil én milliard kroner å 
gjennomføre fase 3 i en klinisk utprøving. Det kan 
bli for dyrt for norske investorer, sier han.

Når investorene kommer på banen, synker 
naturlig nok eierandelen til forskerne. Hjelstuen 
synes ikke det er et problem.

– Det er viktigere å ha en liten del av en stor 
kake som er verdt mye, enn en stor del av en kake 
som er verdt lite, sier Hjelstuen.

– Hvor mange arbeidsplasser har innovasjon-
er ved UiO skapt?

– Det er veldig vanskelig å måle, sier Per Mor-
ten Sandset.

Han legger til at den tiden det tar å kommersi-
alisere forskningsresultater, varierer sterkt mel-

lom fagfelt. Mens IT-innovasjoner kan komme 
raskt på markedet, kan det ta svært lang tid å 

utvikle nye medisiner. 
Et eksempel han trekker frem, er noe 

som kalles for monoklonale antistoffer. 
Disse antistoffene brukes i immunterapi i 
behandling av både kreft og reumatiske syk-

dommer.
– Tidsløpet har vært ekstremt langt. Her 

har det tatt 40 år fra forskning til anvendelse, 
sier Sandset.

– Innen 
innovasjon er 

det mye prøving 
og feiling.

–Ofte vet 
ikke forskeren  
hva behovet er.

PER MORTEN 
SANDSET er pro-
fessor i medisin og 
viserektor for forsk-
ning og utdanning 
ved UiO. Han sier 
at UiO gjør det bra 
på Reuters ranking 
over de 100 mest 
innovative universi-
tetene i Europa. 
– Innovasjon er et 
viktig samfunns-
oppdrag for univer-
sitetet. Vi skal nå 
undervise mer om 
innovasjon.

MAGNUS  
GULBRANDSEN 
er professor på 
Senter for tekno-
logi, innovasjon og 
kultur. Han sier det 
er mange skjær i 
sjøen på veien fra 
idé til et kommersi- 
elt selskap. Det er 
likevel ikke sikkert 
at innovasjonen 
stopper opp fordi 
idéen er dårlig.  
– En forklaring kan 
være at forskeren 
har gått for tidlig i 
gang.

OLE KRISTIAN 
HJELSTUEN er 
direktør i Inven2, 
innovasjonssel-
skapet til UiO og 
OUS.  «Av 10 000 
medisinske ideer 
blir 1000 vurdert 
som gode, 100 blir 
til prosjekter, 10 av 
prosjektene starter 
klinisk utprøving 
og ett produkt 
når markedet.», 
oppsummerer han 
i læreboken «Sam-
funnsfarmasi». 
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Samfunnsnyttig. Da Apollon startet arbeid-
et med denne temautgaven, var planen å 
kalle den for «Innovasjon».  Her fikk Apol-
lon kritikk.

– Det å definere innovasjon som å 
skape nye bedrifter er en svært snever de-
finisjon. Det fins også mange andre måter 
forskning kan komme til nytte i samfunnet, 
poengterer Magnus Gulbrandsen. 

Han sier innovasjon også handler om å over-
føre kunnskap til sykehus og andre offentlige insti-
tusjoner. Et eksempel kan være en forsker som 
har kommet frem til hva som er best for å få i gang 
ammingen av nyfødte barn. Kanskje er det viktig 
at far kommer på sykehuset og gjør mor tryggere? 
Kanskje skal barnet ligge i armkroken til mor på 
en bestemt måte?

– Selv om denne innovasjonen kanskje ikke kan 
– eller bør – kommersialiseres, er det likevel vik-
tig for samfunnet å ta denne kunnskapen i bruk, 
mener Magnus Gulbrandsen.

Per Morten Sandset er enig i at innovasjon er 
langt mer enn det å starte en bedrift.

– Folk tenker at innovasjon er bedrifter, men 
løsninger som er viktige for det fremtidige sam-
funnet, er enda viktigere enn kommersialisering. 
Innovasjon handler også om gode løsninger i sam-
funnet. Et eksempel på en meget stor innovasjon 
er utdanningsprogrammet for religiøse ledere på 
Det teologiske fakultet.

Et annet innovasjonseksempel er skattefradrags- 
ordningen Skattefunn, som er utviklet av profes-
sor Karen Helene Ulltveit-Moe på Økonomisk in-
stitutt på Det samfunnsvitenskapelige fakultet. 

– Innsatsen for å designe Skattefunn har vært 
fundamentalt viktig for samfunnet, påpeker Sand-
set.

For at det ikke skal avstedkomme en klage-
storm fra Øvre Blindern, har Apollon endret navn 
på temaet fra «Innovasjon» til «Fra forskning til 
næringsliv», ettersom alle reportasjene i denne 
temautgaven ene og alene handler om kommersi-
alisering av forskning.

Umodne idéer. Inven2 har allerede i en årrekke 
tatt seg av innovasjoner ved UiO. De tar seg av idé-
ene som er modne nok til kommersialisering. 

For å få fortgang i innovasjonene opprettet UiO 
i fjor Veksthuset for verdiskaping.

– Vi skal hjelpe forskere med umodne idéer i 
en tidlig fase og lære dem opp i innovasjon, fortel-
ler professor Hilde Nebb, innovasjonsdirektøren i 
Veksthuset.

En av de mange fallgruvene er å publisere forsk-
ningen før rettighetene er sikret.

– Det kan ødelegge patentmulighetene. 
Hvis forskerne kommer tidlig til oss, kan vi 
vurdere om resultatene skal publiseres eller 
 patenteres først. Vi har ikke hatt kultur for 
å tenke på dette før. Når du har en idé, skal 

du vite hvordan du skal ta den videre. Vi skal 
endre kulturen på UiO og lære studenter og 

forskere om innovasjon og entreprenørskap, lover 
Hilde Nebb.

Hun åpner også opp for at næringslivet skal 
kunne samarbeide med forskere om å gjøre eks-
perimenter. 

– Bayer har betalt en PET-CT-skanner i dyre-
stallen på Det medisinske fakultet for å kunne 
gjennomføre ulike dyrestudier og teste ut radio-
aktive stoffer, forteller Hilde Nebb.

Det koster å drive med innovasjon. For å få 
støtte til såkalte «umodne idéer» kan den enkelte 
forsker få 50 000 til 200 000 kroner i såkalte 
såkornpenger. I fjor delte Veksthuset ut tre milli-
oner kroner. Forskerne kan også få mentorer fra 
næringslivet.

For seks år siden, i 2017, startet Hilde Nebb 
Helseinnovatørskolen. Så langt har 300 forskere 
vært innom. En tredjedel av dem som svarte på 
spørreundersøkelsen deres i etterhånd, var i gang 
med å starte en bedrift.

– Ikke alle forskere passer til dette, men målet 
er at alle som har vært igjennom Helseinnovatør-
skolen, skal ha kunnskap nok til å bli entreprenør. 

Veksthuset har også hatt tett kontakt med stu-
dentforeningene for både medisinsk og farmasøy-
tisk innovasjon. For å få næringslivet til å ansette 
flere studenter i sommerjobb, har Veksthuset be-
talt halvparten av lønnen.

Tauer inn næringslivet. For å knytte tett kontakt 
mellom forskere, offentlig sektor, næringsliv og  
investorer, er UiO også sterkt involvert i Oslo Scien-
ce City, landets første innovasjonsdistrikt, som 
dekker det geografiske området mellom Majorstua, 
Blindern, Ullevål, Gaustad og Radiumhospitalet. 

– Dette er Norges mest kunnskapstette område, 
med stort potensial for innovasjon og nye arbeids-
plasser, forteller direktør Christine Wergeland 
Sørbye i Oslo Science City. 

Bredden er stor. Her snakker hun om innova-
sjon fra så ulike felt som demokrati og digitaliser-
ing til energi og miljø. Og selvsagt helse. 

– Bortimot sytti prosent av all medisinsk forsk-
ning i landet foregår i Oslo Science City. Den kom-

mende livsvitenskapsbygningen til universitetet, 
som bygges bare et steinkast fra det planlagte 
sykehuset, kan bli en kraftig stimulans for den nye 
helsenæringen i Norge, poengterer Christine  
Wergeland Sørbye.

Et annet eksempel er de mange mulighetene for 
norsk innovasjon i mikroelektronikkens verden.

– Denne teknologien er superaktuell, ikke 
minst i lys av European Chips Act, som handler 
om at EU skal bli selvforsynt med mikro- og sen-
sorteknologi. 

Markedet er enormt. Globalt ble det solgt tusen 
milliarder mikrochips i 2020. European Chips Act 
spår at markedet vil dobles innen 2030.

– I Norge har vi fremragende kompetanse på 
sensorteknologi.

Oslo Science City arrangerte derfor «Sensor 
Decade» i 2022.

– Her fikk fremragende forskere muligheten 
til kontakt med 50 bedrifter, slik som Tomra og 
Kongsberg. Mange investorer kom for å lete etter  
nye investeringsmuligheter. Forskningsrådet 
og Innovasjon Norge ble med. Og vi arrang-
erte landsomfattende studentkonkurrans-
er. Allerede i dag ser vi at Startuplab 
(Inkubator for teknologiske innovasjoner 
i Forskningsparken) retter seg mer mot 
sensorteknologi, konstaterer Wergeland 
Sørbye.

Satsing i utlandet. Gründerselskapet Ellip- 
tic Labs – som du kan lese om i denne temautgaven  
– er et selskap som satser på ultralyd. De har i dag 
salgskontorer i Japan. De færreste har kommet så 
langt. 

Marianne Støren Berg er den stedlige represent- 
anten i Japan for Innovasjon Norge, Norges forsk-
ningsråd og Kunnskapsdepartementet.

– Japan er den tredje største økonomien i verd-

en. De er spesielt interessert i høyteknologi. Sånn 
sett er det gode muligheter, men det er likevel ikke 
lett å nå frem, påpeker hun.

Et av de mange hindrene er språkutfordringene. 
– Mange i industrien kan ikke engelsk. Og de 

som forstår engelsk, føler seg usikre i engelsk 
muntlig. Dette er ikke rocket science.

Det viktigste rådet hennes er at forskeren må 
sette seg inn i den japanske kulturen.

– Her er i Norge er vi uformelle. Vi tar gjerne 
ting på sparket. 

Slik er det ikke i Japan.
– I Japan kommer du ikke uforberedt. Du skal 

være ydmyk og lyttende og ikke tro at det er noen 
quick fix. Send presentasjonen på forhånd og vær 
forberedt til møtet. I Japan er det viktig å bygge 
relasjoner. Og du må bygge opp tillit før du får til 
noe, understreker Marianne Støren Berg.

Det er dessuten viktig å huske på både visitt-
kort, bukking og gaver. 

– Det japanske samfunnet er formelt og hierar-
kisk. Du må for all del ikke ringe topplederen. Alt 

må gå den riktige veien innad i organisasjonen. 
I Norge kan vi sende en tekstmelding rett 
til universitetsrektor. Sånn gjøres det ikke i 
Japan. Det som kanskje overrasker mange av 
oss, er at ting tar tid i Japan. 

– Det er vanskelig for oss utenforstående å 
si når japanere er modne til å ta en beslutning.

Hun poengterer at Japan ikke er det første  
markedet du bør prøve deg på. 

– Det er ingen vits i å komme til Japan før du 
har fått det til i Norge eller Europa.

Marianne Støren Berg anbefaler at forskeren 
samarbeider med japanske forskningsmiljøer som 
allerede har kontakt med industrien.

– Japanere vil helst kjøpe av sine egne. Hvis du 
har gode relasjoner i Japan, skulle det være gode 
muligheter.=

– Det kan 
ta 40 år fra 
forskning til 
anvendelse.

– Det er noe 
som kalles for 
'dødens dal'. 

CHRISTINE  
WERGELAND 
SØRBYE, direktør-
en for Oslo Science 
City, har tatt en 
rekke grep for 
å knytte tettere 
kontakt mellom 
forskere, offentlig 
sektor, næringsliv 
og investorer i de 
geografiske områd-
ene rundt UiO og 
OUS. – 70 prosent 
av all den medisin-
ske forskningen 
foregår her.
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HILDE NEBB, direk-
tøren for Veksthu-
set for verdiskaping 
på UiO, hjelper 
forskere med å 
tenke innovasjon 
av umodne idéer i 
tidlig fase. Hun vei- 
leder også forsk-
erne om det kan 
være lurt å patent-
ere resultatene 
før de publiseres 
i vitenskapelige 
tidsskrifter. – Det er 
viktig å sikre rettig-
hetene.

MARIANNE STØR-
EN BERG er den 
stedlige represent-
anten i Japan for 
Innovasjon Norge, 
Norges forsknings-
råd og Kunnskaps-
departementet. 
Hun poengterer at 
Japan ikke er det 
første markedet 
forskerne må prøve 
seg på. – Det er 
ingen vits å komme 
til Japan før du har 
fått det til i Norge 
eller Europa.



TEMA • Fra forskning til næringsliv

29

2/2023

Tekst: Yngve Vogt · Foto: Ola Sæther

Professor emerita Inger Sandlie på 
Institutt for biovitenskap står bak 24 

patenter. Hun var den første som fikk uni-
versitetets innovasjonspris, som ble delt ut 
ved universitetets 200-årsjubileum i 2011.

Sandlie har også vært med på å starte 
en rekke selskaper. Ett av dem er vaksine-
selskapet Vaccibody i 2007. Sammen 
med professor emeritus Bjarne Bogen 
på Institutt for klinisk medisin og hans 
daværende doktorgradsstudent Agnete 
Fredriksen designet hun – og tok patent 
på – en DNA-vaksine som programmerer 
kroppens egne celler til å mobilisere im-
munforsvaret. Etter doktorgraden ble 
Agnete Fredriksen forskningssjef i Vacci-
body. I dag er hun deres Chief Business 
Office. Selskapet, som ble børsnotert for 
noen år siden og som for øvrig har skift-
et navn til Nykode, er i dag verdsatt til  
sju milliarder kroner. 

Et par år senere dannet Inger Sandlie 
bioteknologiselskapet Nextera. Dette 
selskapet bygger på en teknologi som gjør 
det mulig å lage en langt mer målrettet  
og effektiv immunterapi mot kreft og  
kroniske sykdommer. I dag har Nykode 
172 ansatte, mens Nextera har 17 ansatte.

I fjor braket det løs igjen. Da var Sand-
lie en av de fire gründerne bak selskapet 
Authera, som har spesialisert seg på å ut- 
vikle og teste ut spesialdesignete antistoff-
er i nye legemidler. Dette kan du lese om 
på side 30 til 32 i denne Apollon-utgaven.

Ble flyttet til Russland. I 1996, for litt 
over 25 år ble hun en del av det viten-
skapelige rådet i et bioteknologisk selskap 
som ikke gikk som forventet. 

Sammen med tyske forskere dannet 
daværende stipendiat Ole Jørgen Marvik 
og professor Ragnhild Paulsen selskapet 
Affitech, som jobbet med å utvikle dia-
gnostiske tester bygd på antistoffer. Det 
var den gangen antistoffer som oftest ble 
produsert i kroppene til kaniner, mus og 
andre forsøksdyr. Med den nye teknologi-
en til Affitech kunne de velge ut og produ-

sere de mest interessante antistoffene i 
reagensrør.

Den nye teknologien gjorde det mulig  
å utvikle tester for rusgift, slik som å 
skille det lovlige stoffet morfin fra det 
ulovlige stoffet heroin i blodprøver.

Ikke alt gikk på skinner. Selskapet ble 
fusjonert med et dansk bioteknologisel-
skap. De nye eierne valgte å legge ned 
virksomheten i Norge og flytte det hele til 
Storbritannia og Russland.

Selv om de norske ansatte mistet job-
ben, ble ikke Inger Sandlie skuffet.

– Det er ikke slik at når et selskap ikke 
når de første målene, så er alt bortkastet. 
Det som vi ikke lykkes med der og da, får 
vi likevel glede av. Den kunnskapen vi 
har fått om forretningsdrift og teknologi-
utvikling, tar vi uansett med oss videre. 
Mange lærte mye av dette.

Hennes første doktorgradsstudent, Ole 
Henrik Brekke, fikk så mye erfaring fra 
Affitech at han ble daglig leder da Vacci-
body ble startet opp.

– Dette er et eksempel på at erfaringen 
fra Affitech ikke var bortkastet. Ideer ut-
vikler seg over tid. Alle de involverte fikk 
spennende og viktige jobber etterpå.

Hun minner dessuten om at lederen og 
gründeren av Nextera, Geir Åge Løseth, 
også kom fra Affitech. 

– Han tok med seg kunnskapen fra 
Affitech og videreutviklet den. Så det kan 
gå bra for de ansatte til tross for det som 
skjedde med bedriften.

Investorer. Inger Sandlie har i lang tid 
hatt tett kontakt med investorer. Et av 
spørsmålene er når det lønner seg å hente 
inn eksterne investorer.

Hun sier det ofte er en fordel å vente.
– Etter hvert må selskapet hente inn 

mer kapital, men det kan lønne seg å 
utsette dette og i mellomtiden bygge opp 
verdier i selskapet. Da blir din del mer 
verdt. Hvis investorene blir dratt inn for 
tidlig, fortynnes kapitalen din. Da blir 
prosentandelen din så liten at det ikke 
blir så mye igjen.

Inger Sandlie trekker frem det farma-

søytiske selskapet Adjutech Pharma som 
et godt eksempel på hvordan man bør 
trekke inn investorer. Oppfinneren, Pål 
Rongved på Farmasøytisk institutt, har 
sammen med teamet sitt utviklet et stoff 
som bryter ned antibiotikaresistens. Både 
Inven2 og forskningsstiftelsen Radforsk 
har investert i selskapet. 

– Kompetente investorer må gå foran. 
Når disse to er med, får de en bjellesau-
funksjon, forteller Inger Sandlie. 

Da kommer gjerne de andre investor-
ene etter.

– En del norske investorer har tjent 
gode penger på nystartete kunnskapsbe-
drifter. Det gir hele feltet et løft. Akkurat 
nå er det tørke i kapitalmarkedet. Men 
det kan løsne igjen. Det er mange invest-
orer som har gjort det godt.

Starthjelp. Hvis forskere på universitetet 
ønsker å kommersialisere forskningen 
sin, er de pliktige til å kontakte Inven2, 
innovasjonsselskapet til UiO og OUS. 
Hvis Inven2 takker ja, får forskeren 
støtte, råd og juridisk hjelp til alt som må 
til for å starte et selskap, slik som å søke 
patenter, lisensiere ut produktet og utvik-
le en forretningsplan.

Eierforholdene i selskapet og de kom-
mende inntektene vil da bli tredelt; en 
tredjedel til forskerne, en tredjedel til 
UiO og en tredjedel til Inven2.

– For dem som gjerne vil etablere noe 
på egen hånd, kan denne tredelingsmod-
ellen føles meningsløs, men innen bio-
medisin er vi avhengige av alle ressursene 
til arbeidsgiveren. Forskningen er gjort 
på laboratoriene til universitetet. Kunn-
skapen er bygd opp av kolleger over lang 
tid. Da er det helt innlysende at arbeids-
giveren skal ha sitt. 

– Helt til slutt: Hvilke feil har du gjort 
som andre bør holde seg unna?

– Jeg tror ikke jeg har gjort så mange 
feil. Den eneste feilen måtte være at jeg 
har solgt aksjer for tidlig. Men i utgangs-
punktet er det ikke penger som driver 
meg. Det er interessen min for å videre-
utvikle biologien.=

Inger Sandlie på sytti har vært med på å starte flere bioteknologiske selskap-
er. Det ene er verdt sju milliarder kroner. Nå er hun i gang igjen.INNOVASJONS-

DRONNINGEN 

 

– Det er ikke penger som driver meg. 
Det er interessen min for å 

videreutvikle biologien.
28
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Tekst og foto: Yngve Vogt

En håndfull forskere fra UiO stiftet våren 2022  
 biotekselskapet Authera. De tester ut fremtid-

ens antistoffer.
Antistoffer er naturlige proteiner som binder seg 

til smittestoffer, slike som virus, bakterier, sopp og 
parasitter. På den måten kan antistoffene forsterke 
immunforsvaret til å bekjempe infeksjoner. 

Hvis immunforsvaret ikke klarer å produsere 
antistoffer med god nok kvalitet, kan det føre til 
alvorlige infeksjoner. 

– Vi forsker på hvordan gode og dårlige antistoffer 
virker. Ved hjelp av biologisk innsikt og molekylær 
sløyd kan vi designe antistoffer som kan utføre 
oppgavene sine mer målrettet og effektivt. Mens 
den første generasjonen med antistoffer først og 
fremst har vært rettet mot kreft og kronisk betenn-
else, er det nå mulig å skreddersy antistoffer for 
også å kunne behandle infeksjonssykdommer, 
hjerte- og karsykdommer, blødersykdommer, mig-
rene og for at kroppen ikke skal støte vekk trans-
planterte organer, forteller Jan Terje Andersen, 
professor i biomedisinsk innovasjon på Avdeling 
for farmakologi på Institutt for klinisk medisin 
ved UiO og Avdeling for immunologi og trans-
fusjonsmedisin på OUS.

Han påpeker at markedet for å bruke legemidler 
med antistoffer er stort. Mer enn 100 antistoffer er 
nå godkjent som legemidler. I 2022 ble disse lege-
midlene omsatt for 1500 milliarder kroner. 

– Antistoffer er den gruppen legemidler som 
er i sterkest vekst. Det har skjedd en eksplosjon. 
Omtrent tusen nye antistoffer er nå under klinisk 
uttesting. 

Nisjen deres. Selv om selskaper verden over jobb-
er innenfor dette feltet, mener Jan Terje Andersen 
at Authera har funnet en nisje der de kan bistå 
andre selskaper i å finne antistoffer med optimale 
egenskaper.

Det nye systemet til Authera vil raskere kunne 
avsløre hvordan de nye antistoffene oppfører seg i 
kroppen.

Andersen poengterer at det ikke lenger er noen 
stor kunst å fremstille klassiske antistoffer.

– Den store utfordringen er å vite hvordan vi 
kan lage antistoffene for at de skal fungere best 
mulig – samtidig som vi skal unngå alvorlige bi-
virkninger.

Det er viktig å slå fast hva som skjer når disse 
antistoffene kommer inn i kroppen. 

– Når vi vet hvordan kroppen reagerer på anti-
stoffene, vil det være mulig å skreddersy nye medi-
siner. 

Nytt laboratoriesystem. Authera har utviklet et 
laboratoriesystem som gjør det mulig å teste hvor-
dan såkalte protein-baserte forslag til legemidler 
transporteres inn og ut av celler og hvordan de 
fungerer i humaniserte mus. Humaniserte mus er 
genmanipulerte mus med visse menneskegener. 
Da kan forskerne bruke museforsøk til å etterligne 
hva som skjer i menneskekroppen.

– Systemet vårt gjør det mulig for selskapene 
å teste ut hvordan legemiddelkandidatene deres 

fungerer.  
Konseptet deres er å kunne guide selskapene til 

å skreddersy legemidlene raskere enn i dag.
Samarbeidet kan foregå på flere måter.
– En mulighet er at oppdragsgiveren kjøper et 

sett eksperimenter av oss. En annen vri er at vi 
samarbeider med dem og deler på rettighetene til 
de nye antistoffene.

Skiller seg ut. De fleste antistoffene som brukes 
i dagens medisinske behandling, er det Jan Terje 
Andersen kaller for førstegenerasjons antistoffer. 
Mange selskaper designer nå antistoffer med helt 
nye effekter.

– Det er her den sofistikerte, molekylære sløyd-
en vår kommer inn. Vi kan kutte litt her og legge 
på litt der for at de skal fungere optimalt.  

Det vil være ulike måter å gjøre dette på, av-
hengig av om antistoffet skal ta knekken på kreft-
celler, blokkere betennelser eller ta sjakk matt på 
infeksjoner. 

Jan Terje Andersen poengterer at den nye verk-
tøykassen til Authera kan hjelpe selskapene til å 
forstå hvorfor noen spesialdesignete antistoffer 
fungerer godt, mens andre ikke gjør det. De utvik-
ler også sine egne antistoffer.

Utfordringene er mange. Tenk deg at du skal 
lage et antistoff mot en infeksjonssykdom som er 
forårsaket av et alvorlig virus. 

– I første omgang må antistoffet kunne binde 
viruset og stoppe infeksjonen i cellene. Når anti-
stoffet blir tilført kroppen, må det også ha evnen 
til å fordele seg effektivt i kroppen.

Pangstart. Det hele startet da Jan Terje Andersen 
reiste sammen med de to tidligere doktorgradsstud- 
entene sine, Torleif Tollefsrud Gjølberg og Simone 
Mester til en konferanse i Boston i USA. 

– Presentasjonen deres var så overbevisende at 
selskapene stod i kø. Møtet ga oss en kraftig boost, 
sier Andersen.

Vel hjemme bestemte de seg for å starte sel-
skapet.

Takket vært presentasjonen i Boston fikk de nok 
kunder fra dag én. De har dessuten fått støtte fra 
Tekna, Forskningsrådet og Innovasjon Norge.

– Selskapet bygger på grunnsolid forskning 
over lang tid. Nå omsetter vi dette til praksis, 
forteller Torleif Tollefsrud Gjølberg, som allerede 
for åtte år siden ble dypt interessert i å jobbe med 
innovasjon. 

Det var den gangen Gjølberg som bachelor-
student ble med i den internasjonale konkurran-
sen iGem (International Genetically Engineered 

Kombinasjonen spesialdesignete anti-
stoffer, molekylær sløyd og pågangs-

mot uten investorer er grunnlaget for 
et nytt bioteknologisk selskap.

Skaper nye 
arbeidsplasser med 
ANTISTOFFER
 
  

SPARER MILLIONER: En av 
de store utgiftspostene til 
nye bioteknologiselskaper 
er nye laboratorier. De kan 
raskt koste millioner av kron- 
er. Torleif Tollefsrud Gjølberg 
(t.v.), Simone Mester og Jan 
Terje Andersen har derfor 
leid seg inn på Sharelab, et 
laboratorium i Forsknings-
parken der gründere kan 
gjennomføre eksperiment-
ene sine for en grei sum.
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Machine), der han og medstudentene hans utviklet 
et apparat som raskt kunne avsløre antibiotika-
resistens i farlige urinveisinfeksjoner.

Sharelab. En av de største utgiftspostene til nye 
bioteknologiselskaper er laboratorier. Slikt kan 
koste millioner av kroner. For å komme raskere i 
gang har Authera etablert seg i Sharelab, et labora- 
torium i Forskningsparken, som er et sted der  
forskere, bedriftsutviklere og investorer kan møtes 
og utveksle erfaringer.

– Her kan gründere leie seg inn for en grei sum 
og gjennomføre eksperimentene sine. Da er tersk-
elen lavere enn om de skulle ha bygd opp sitt eget 
laboratorium fra bunnen av, forklarer Inger Sand-
lie, professor emerita på Institutt for biovitenskap 
ved UiO og for øvrig den tidligere veilederen til 
Jan Terje Andersen.

Venter med investorer. De fire gründerne eier 
selskapet sammen.

– Vi har store ambisjoner. Målet vårt er å skape 
verdier og arbeidsplasser, forteller Simone Mester.

Om kort tid ansetter de to nye personer. 
Foreløpig har de ingen investorer i ryggen.
– Kan dette bli et nytt børseventyr?
– Selvfølgelig, sier Inger Sandlie.
Simone Mester legger til at målet deres er å 

komme på børs til riktig tid. Men det er likevel et 
stort aber med børs.

– Da vil markedet ha kontroll på aksjeverdien. 
Med et privateid selskap er vi bare et knippe eiere. 
Så det er ikke et absolutt mål å komme på børs, 
men det er likevel ikke usannsynlig at det skjer.

Jan Terje Andersen mener det er svært viktig 
at Torleif Tollefsrud Gjølberg og Simone Mester er 
medeiere i selskapet.

I dag leder Gjølberg og Mester selskapet i to-
spann. 

– Du lærer ikke å drive selskap på universitetet. 
Læringskurven vår er derfor veldig bratt. Her gjør 
vi alt fra å snakke med investorer til å kaste søp-
pel. Vi gjør alt, forteller Gjølberg.

– Hva skjer dersom den ene av dere slutter?
– Det er ingen hemmelighet at vi er sårbare om 

den ene skulle trekke seg, erkjenner Mester.
Gjølberg sier at det er en stor trygghet i at de 

har kjent hverandre i ti år og at de til sammen 
har store eierandeler i selskapet. De har de siste 
ti årene vært i den samme vennegruppen. Under 
doktorgradsarbeidet ble de ekstra godt kjent.

– Vi har begge sett hvordan den andre leverer. 
Det gir gjensidig troverdighet. =

Tekst: Yngve Vogt

De siste tjue årene har de to professorene i  
  mikroelektronikk Dag Wisland og Tor 

Sverre Lande på Institutt for informatikk utviklet 
helt ny radarteknologi som gjør det mulig å måle 
bevegelser med en nøyaktighet på mindre enn 
én millimeter. De er de aller første som har klart 
dette. Oppfinnelsen er nå i bruk over store deler av 
verden. I 2022 ble de tildelt universitetets innova-
sjonspris.

For å forstå hvor stor oppdagelsen deres er, må 
Apollon sveipe innom hvordan en helt vanlig radar 
fungerer.

 
Radar på 1-2-3. Rent teknisk sendes en radio-
bølge mot det punktet som skal måles. En liten del 
av radiobølgen reflekteres tilbake. For å finne ut av 
hvor langt unna punktet befinner seg, måler man 
hvor lang tid radiobølgen bruker frem og tilbake.

Rett etter første verdenskrig, i 1920, klarte 
ingeniører for første gang å bruke radar til å måle 
hvor et skip var én nautisk mil unna. Siden den 
gangen har radaren vært spesielt egnet til å måle 
hvor gjenstander er på lang avstand. Militæret 
bruker radar til å spore opp fiendtlige fly og skip. 
Radar brukes også i ryggesensorene i moderne 
biler.

Radiobølgene har den samme hastigheten som 
lys. Det vil si at radiobølgene beveger seg med en 
svimlende hastighet på 300 000 kilometer i sek-
undet.

En milliontedels nanosekund. Den store utford-
ringen har vært å fange opp radarsignaler som blir 
reflektert fra superkort avstand. Det var nettopp 
dette de to professorene fant en løsning på for tjue 
år siden.

De klarte da å designe hvordan en databrikke 
kunne fange opp refleksjonen av radiobølger på 
korte avstander.

Løsningen deres er så kjapp at den faktisk kan 
måle avstanden som en radiobølge tilbakelegger  
på bare et par pikosekunder. Et pikosekund er  
en tusendels nanosekund, eller for å si det på en 
annen måte: Et pikosekund er et milliontedels  

milliontedels sekund. På denne korte tiden har 
radiobølgen beveget seg mindre enn én millimeter. 
Hvis du skulle komme på den gode ideen å dob-
beltsjekke regnestykket og kommer frem til noen 
millimeter mer, er forklaringen på Apollons regne-
stykke at radiobølger mister noe av hastigheten i 
luft.

Uansett: For å fange opp et par pikosekunder 
må elektronikken være lynkjapp.

Da de to professorene, sammen med daværende 
hovedfagsstudent Håkon Hjortland, konstruerte 
den første databrikken, var den like stor som en 
mobiltelefon. Siden den gang er databrikken blitt 
stadig mindre. Nå er radaren litt mindre enn en 
fyrstikk, tre centimeter lang og bare noen milli-
meter bred. Databrikken er faktisk så liten at den 
kan få plass i en mobiltelefon, lyspære eller en  
annen liten enhet.

Da Tor Sverre Lande ble intervjuet av Apollon 
i 2011, var den store kongstanken hans å erstatte 
røntgen med radar. Da ville undersøkelsen ha 
blitt like ufarlig som strålingen fra et kjøleskap. 
Og oppfinnelsen ville ha gjort det langt enklere 
for deg. I stedet for å måtte dra den lange veien til 
legevakten, kunne den lokale legen din ha sjekket 
beinbruddet ditt med en håndholdt radar. 

100 ansatte. Radaroppfinnelsen deres ble komm-
ersialisert gjennom firmaet Novelda, som de to 
professorene var med på å grunnlegge i 2004. I 
dag er Dag Wisland en av lederne i bedriften. 

Novelda holder til i Nydalen i Oslo, i Trondheim 
og i Kviteseid i Telemark. Selskapet har dessuten 
salgskontorer og kundestøtte både i USA, Japan, 
Hong Kong, Taiwan og Tyskland. 

I 2011 hadde Novelda 17 ansatte. I dag har be-
driften 100 ansatte. Mange av dem er utdannet  
ved UiO. 

– Det er morsomt å få studentene våre ut i ar-
beid. Det føles meningsfullt å skape arbeidsplasser 
og noe som attpåtil er bra for menneskeheten, sier 
Tor Sverre Lande.

På spørsmål om hvilke kunder de har, svarer 
Wisland:

RADAREN  
som måler både 

hjerteslag 
   og pust 
 

Investorer har de siste femten årene satset en halv 
milliard kroner på en radar som kan måle beveg-
elser på mindre enn én millimeter.
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Anvendelser

• Måler om noen puster  
i et rom.
                                                  
• Måler hjerteslagene 
til en person som sitter 
stille.

• Kan sjekke om det er 
gjenglemte barn i biler.

• Sjekke hvor mennesker 
befinner seg i hotell-
brann.

• Sjekke pustefrekvensen 
til Covid-19-pasienter.

• Følge med på søvn-
lidelsen søvnapné.

• Spore opp landminer av 
metall og plast.

– Vi har ikke lov til å snakke om mange av kund-
ene våre. En del av dem vil heller ikke røpe at de 
bruker vår teknologi. Men vi kan si såpass at vi har 
en rekke kjente og internasjonale selskaper som 
mange har hørt om.

De selger ikke til sluttbrukere. De fleste kundene 
er store industribedrifter som bruker databrikken 
i produktene sine. For å kunne tjene penger på 
den nye radarteknologien må de produsere store 
volum.

– Vi må bøye oss for markedslovene. For å få 
en bærekraftig produksjon må vi produsere titalls 
millioner med enheter, forteller Lande.

Pustesjekk. En av de store mulighetene med sen-
soren er å bruke den til å sjekke om du eller noen 
andre puster. 

Når du puster, beveger deler av overflaten på 
kroppen din seg opptil én centimeter. Det er denne 
bevegelsen som sensoren måler.

Sensoren kan også brukes til å måle hjerteslag-
ene dine når du sitter stille. Sensoren kan riktig-
nok ikke måle hjertebevegelsene dine direkte, 
men hver gang hjertet ditt slår, skjer det en liten 

bevegelse i brystkassen din på omtrent en kvart 
millimeter. 

– Denne bevegelsen er mulig å måle med radar-
en til Novelda.

Anvendelsene er mange.
Sensoren brukes i dag for å sjekke om du sitter 

foran en PC. Sensoren kan da sørge for at PC-en 
bare er slått på når du er der. Det er strømbespar-
ende.  

Riktignok finnes det i dag systemer som kan 
måle dette med infrarødt lys. Men her er det et 
stort aber.

– Hvis personen sitter stille, klarer ikke sensor-
en å måle at noen er der. Da stopper PC-en opp.

Redder liv. En annen bruk av den nye sensoren 
er dersom det skulle skje en brann. Tenk om det 
skulle brenne på et hotell. 

– Med pustesensor i taket på alle hotellrom-
mene kan brannmennene vite nøyaktig hvor de 
skal lete etter mennesker i live. Da slipper de å 
saumfare hele hotellet.

Denne anvendelsen er solgt via det tyske fir-
maet Steinel.

Novelda ønsker også å bruke radarsensoren i 
biler. Det er ikke dumt. Noen ganger glemmer for-
eldre barnet sitt i bilen. 

– Siden 1990 har mer enn tusen barn i USA om-
kommet av overoppheting i bil.

Ved å måle om noen puster i en innelåst bil, kan 
systemet slå alarm.

– Dette markedet vokser nå svært fort. Slike 
sensorer kan dessuten bli påbudt.

Det samme prinsippet brukes for å sjekke om 
fengselsinnsatte puster. Alarmen går når puste-
frekvensen endres. 

– Det gjør det mulig å gripe inn før det er for 
sent. Noen fengsler og varetektsceller har allerede 
fått dette systemet.

Anvendelsen fins også på kinesiske og ameri-
kanske sykehus for å måle pustefrekvensen til 
Covid-19-pasienter. Sensoren brukes dessuten i 
babymonitorer.

Legesjekk. Et amerikansk selskap bruker sensor-
en til å følge med på søvnapné. Pasienter med 
denne lidelsen har en rekke pustestopp mens de 
sover. Det er ikke bra for hjertet.

De aller fleste som blir undersøkt for søvnapné 
i dag, får koblet til en rekke ledninger på bryst-

kassen samtidig som de må ha på en pustemaske 
gjennom en hel natt. Med den nye sensoren kan 
pustingen og hjerterytmen måles med en radar på 
nattbordet.

– Vi kan også bruke sensoren til å måle om du 
er søvnig, har fatigue (utmattelse) eller sliter med 
en mental tilstand som stress.

Greit å sjekke før man setter seg bak rattet.
– Resultatene er gode, men denne anvendelsen 

er ennå ikke kommersialisert, forteller Dag Wis-
land.

Sensoren kan også brukes til å følge med på 
demente og eldre i hjemmet deres. Teknologien er 
også velegnet til å måle skader i bygninger og for 
å finne ut hvor i veggen det finnes armeringsjern, 
elektriske ledninger og vannrør. Den kan dessuten 
brukes til å måle tykkelsen på asfalt og is. Og til 
å måle snøkvalitet. Det gjør det mulig å avdekke 
snøskredfare.

Selskapet deres leverer ikke sensorer til militært  
utstyr. Det store unntaket er muligheten for å 
spore opp landminer.

Et sør-koreansk selskap bruker sensoren for å 
oppdage landminer, både av metall og plast. 

– I dag finnes det ingen enkle løsninger for å 
spore opp plastminer.

Tålmodige investorer. Novelda har fått forsk-
ningsstøtte fra Forskningsrådet, Innovasjon Norge 
og EU. 

– Det har vært veldig viktig for å få tak i invest-
orer. Uten investorene i ryggen hadde selskapet 
ikke klart seg. 

Ved å summere opp alle inntektene og utgiftene 
i årsregnskapene til Novelda femten år tilbake i 
tid, har Apollon regnet seg frem til at tapet er på 
omtrent en halv milliard kroner.

– Du har rett. Det er en halv milliard. Minst. 
Novelda har investert ekstremt mye for å kunne 
holde forspranget til alle konkurrentene våre. Vi 
har langsiktige eiere som har stor tro på selskapet.  
Dette er stort sett norske investorer. Det har ikke  
vært nødvendig å dra til utlandet for å hente fin-
ansiering, poengterer Lande. Investorene kom inn 
allerede for femten år siden.

– De har vært veldig tålmodige med oss.
– Er ikke femten år ganske lenge?
– Hvis vi hadde klart det på kortere tid, er det 

ikke sikkert at dette hadde vært en så stor innova-
sjon. Vi har hatt tid på å utvikle nye metoder som 
har vært viktige for radarløsningen vår.

Lav pris per enhet. Den første tiden jobbet sel-

skapet mot spesielle nisjer der prisen på hver enk-
elt enhet var høy, mens produksjonsvolumet var 
lavt. Nå har de snudd. 

– Nå har vi høyt volum med lav pris per enhet.
På spørsmål om produksjonskapasiteten deres 

svarer de:
– Vi har stor kapasitet, men vi kan ikke si hvor 

mye vi produserer. Vi skulle gjerne ha solgt mer.
– Når vil Novelda gå i pluss?
– Det kan vi ikke svare på.

Børs. Novelda gjør seg nå klare for børs.
– Selskapet skal på børs, men grunnet finans-

markedet og den geopolitiske situasjonen er plan-
ene utsatt. Vi kan ikke si så mye om dette. 

De konkurrerer nå med store internasjonale 
selskaper. 

– Det er bra. Det betyr at markedet vokser. Vi 
har posisjonert oss for å ta plass. Da må vi henge 
med, forteller Tor Sverre Lande.

De ønsker nå å ta en større del av markedet.
– Det viktigste som skjer nå, er at markedet er i 

eksplosiv vekst. For noen år siden var den globale 
etterspørselen omtrent én million enheter i året. 
Nå selges det 500 millioner enheter hvert år. Vi 
ønsker å ta vår del av dette sterkt voksende mark-
edet.=– Markedet er i eksplosiv vekst.

Radar

• En radar sender radio-
bølger til det objektet 
som skal måles. En 
liten del av radiobølgen 
reflekteres tilbake. Ved 
å beregne hvor lang 
tid radiobølgen bruker 
tur-retur, beregnes av-
standen til objektet.

• Radiobølger har 
samme hastighet som 
lys – altså 300 000 
kilometer i sekundet. Det 
har derfor vært vanskelig 
å bruke radar på korte 
avstander.

• Oppfinnelsen på UiO 
gjør det mulig å gjøre 
målinger på mindre enn 
én millimeter. 

MÅLER PUSTEN: Tor Sverre 
Lande, populært kalt for 
Bassen, forteller at radaren 
deres gjør det mulig å måle 
om noen puster i et rom. Da 
kan brannmenn vite hvor de 
skal lete etter overlevende i 
brennende bygninger.

19 ÅRS FARTSTID: Dag 
Wisland er fortsatt en av 
lederne i gründerselskapet 
Novelda. Bedriften har i dag 
100 ansatte. Mange av dem 
er utdannet ved UiO.
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Tekst: Yngve Vogt

Da Tobias Dahl var postdoktor på Institutt for  
 informatikk for tjue år siden, fant han noen 

helt nye måter å bruke ultralyd på. Det ble grunn-
laget for bedriften Elliptic Labs. 17 år senere havn-
et den på Oslo Børs. I dag er selskapet verdt 1,7 
milliarder kroner. 

De fleste av oss forbinder ultralyd med medi-
sinske undersøkelser. Det er kanskje ikke så rart 
at vi tenker slik. Ultralyd brukes av radiologer for 
å finne ut av hvordan vevet og organene våre ser ut 
inne i kroppen vår. Sykehusene bruker også ultra-
lyd for å se hvordan fostrene har det i mors liv.

De færreste av oss vet derimot at ultralyd også 
kan brukes til å fange opp bevegelser foran mobil-
en eller PC-en. Dette var oppdagelsen til Tobias 
Dahl. Og som han tidligere har sagt i et intervju 
med Titan, nettavisen på Det matematisk-natur-
vitenskapelige fakultet, var idéen så god at han 

bevegelser i nærheten av en mobiltelefon. Som 
eksempel kan systemet hans beregne når vi løfter 
opp mobiltelefonen og setter den til øret. Da skrur 
telefonen seg på helt av seg selv.

Oppfinnelsen gjorde det mulig for Xiaomi, det 
kinesiske svaret på Apple, å lansere verdens første 
mobiltelefon der skjermen var heldekkende, sam-
tidig som den hadde en innebygd ultralydsensor. 
Ultralyd kan trenge igjennom skjermen uten syn-
lige åpninger.

Andre mobilselskaper gjorde senere det samme, 
men takket være den norske oppfinnelsen, fikk det 
kinesiske selskapet et forsprang på om lag halv-
annet år.

Oppfinnelsen har også gjort det mulig å måle 
om det sitter noen foran en PC. I dag har Elliptic 
Labs avtaler med store selskaper som Lenovo, Dell 
og HP.

Det nyeste er at ultralydteknologien ikke lenger 
trenger egne sensorer. 

– Elliptic Labs kan bruke mikrofonen og høyt-
talerne som allerede er innbygd i maskinen. 

Det eneste som trengs, er programvare som 
genererer og tolker ultralyd.

Håndbevegelser. Noe som riktignok er litt lenger 
frem i tid, men som likevel høres forjettende ut, er 
at Elliptic Labs også har funnet ut av hvordan tek-
nologien kan brukes til å reagere på håndbeveg-
elser.

– Da kan du styre kommandoer med hendene 
dine. Hvis du vil skru lyden opp eller ned, kan du 
bevege hendene i sirkelbevegelser. Og du kan skru 
av musikken ved å bevege hånden nedover. Tekno-
logien er ikke der ennå, men potensialet er stort, 
mener Dahl.

Radar versus ultralyd. Apollon skriver i denne 
temautgaven om hvordan informatikere bruker  
radar til å gjøre noe av det samme som Tobias 
Dahl bruker ultralyd til.

– Forskjellen er at radar bruker radiobølger, 
mens ultralyd bruker lydbølger.

Radiobølger har lysets hastighet på 300 000 
kilometer i sekundet, mens ultralyd har en hastig-
het på 300 meter i sekundet. 

– Likevel er prinsippene ganske like for radar 
og ultralyd. Innen elektronikkbransjen er det stor 
diskusjon om de skal bruke radar eller ultralyd.

– Frem til i dag har de fleste aktørene startet 
med radar, men for å spare kostnader har de be-
gynt på se på ultralyd. Forklaringen er at ultralyd 
bruker mindre strøm enn radar. Vi lurte lenge på 
hva som var styrken og svakhetene med systemet 
vårt. Den gang da vi startet, var det ikke intuitivt  

å satse på ultralyd, men det viste seg å være ganske 
smart likevel, forteller Dahl og legger til:

– Det spennende er at begge disse teknologiene 
kommer fra Institutt for informatikk og at de i dag 
brukes i millioner av produkter. Det er ikke mange 
gründerbedrifter fra UiO som har havnet på kon-
sumentmarkedet.

Som å være toppidrettsutøver. Tobias Dahl, 
som har drevet med karate på høyt nivå, sammen-
ligner gründeroppstarten med det å være topp-
idrettsutøver. 

– Som gründer lever man i en kreativ boble. 
Man kan raskt se seg blind på ideene sine. Da er 
det viktig å møte realitetene. Idretten er brutal. 
Hvis man ikke gjør det som må gjøres, blir resul-
tatene deretter. 

Da Dahl startet opp, var det lite idrettstanke-
gang blant gründere.

– I dag er det en helt annen gründerkultur enn 
for femten år siden. Den gang sa folk: «Du er gær-
en». Nå er det en helt legitim yrkesvei.

Tobias Dahl valgte å flytte til Silicon Valley ved 
San Fransisco, der kundene og partnerne holdt til.

– Det ble veldig intense og arbeidskrevende år. 
Vi jobbet dag og natt. Filosofien min var å ansette 
folk som var flinkere enn meg. Ellers hadde jeg  
sittet fast i selskapet.

Styret var bekymret for amerikanske aktører. 
– USA har en kultur med spisse albuer. Det var 

derfor viktig å få ansatt en leder som kjente til den 
amerikanske kulturen. 

De ansatte norskamerikanske Laila Beate Dani- 
elsen. Hun er fortsatt leder i selskapet.

Etter tre års intens innsats i San Francisco 
valgte Tobias Dahl å trekke seg fra firmaet. 

– Det har vært mye god avkastning og bedre 
enn de største forventningene.

Råd til nye gründere. I dag er Tobias Dahl forsk-
er både på Sintef og Institutt for informatikk, der 
han har spesialisert seg på statistisk signalbehand-
ling, et svært viktig fagområde for ultralyd.

– Hva er ditt beste råd til andre som vil starte 
som gründere?

– Nok søvn! Det er et element av galskap i 
gründerkulturen. Det er så mye som står på spill. 
Mange gründere sliter med å balansere mellom 
prestasjon og privatliv. Mange er blitt utslitt og har 
gått på veggen privat. Det er som å være hjelpe-
arbeider i en krigssone. Hvis du står på år etter år, 
går det på bekostning av noe annet. Skal du pres-
tere, må du sove. Mange glemmer å sove nok. Det 
har idrettsutøvere skjønt i alle år. Gründere har 
dessverre slitt med dette.=

ikke kunne la være å gjøre noe med den. «Det var 
et Eureka-øyeblikk!». 

For å forstå oppfinnelsen hans er det lurt å 
skjønne hva ultralyd er. Ultralyd er lydbølger, 
men frekvensen på disse lydbølgene er så høy at vi 
mennesker ikke har noen som helst mulighet til å 
høre dem. Hvis du lurer på hva som er sammen-
hengen mellom lyd og frekvens, kjenner du kan-
skje til at kvinnestemmer har et par ganger høyere 
frekvens enn mannsstemmer. Ultralyd er rundt 
tjue ganger lysere enn en kvinnestemme.  
Da snakker vi!

Et ultralydapparat sender ut høyfrekvente lyder 
til det objektet som skal måles. Når lyden blir re-
flektert, er det mulig å se objektet.

Oppfinnelsen. Tobias Dahl fant ut av hvordan 
det er mulig å bruke ultralyd til å følge kroppens 

BLE BØRSNOTERT: – Det 
har vært mye god avkastning 
og bedre enn de største  
forventningene, forteller opp-
finner Tobias Dahl.

KINA-KONTRAKT: Her 
undertegner direktør Laila 
Danielsen i Elliptic Labs –
som Tobias Dahl har grunn-
lagt – kontrakt med teknisk 
direktør Gu Shandong i 
Xiaomi, et av Kinas og 
verdens største smarttele-
fonselskaper.
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Informatiker 
ble gründer  
i ultralyd 

I dag er bedriften han grunnla, 
verdt 1,7 milliarder på Oslo Børs.
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Lysbehandling

• Johan Moan er oppfin-
neren bak et fluorescer-
ende legemiddel mot 
hudkreft. Kremen smøres 
på huden. Noen timer 
senere belyses huden 
med rødt lys. Så drepes 
kreftcellene. Dette ble 
starten på legemiddel-
selskapet PhotoCure.

• Fotodynamisk behand-
ling kan også brukes 
mot visse autoimmune 
sykdommer, slik som 
Crohns sykdom.

• Fluorescerende lys kan 
også brukes til å aktivere 
legemidler når de har 
kommet frem til svulsten.

Tekst og foto: Yngve Vogt

Svært mange kreftpasienter over hele verden  
 kan takke professor emeritus Johan Moan for 

at de ble kvitt hudkreften sin uten kirurgisk inn-
grep. Den mer enn tjuefem år gamle oppfinnelsen 
føles såre enkel: En spesialkrem smøres på huden. 
Noen timer senere belyses huden med rødt lys. Så 
dør alle kreftcellene. Voila!

Dette var trolig den første medisinen som er 
blitt laget og kommersialisert i Norge, poengterte 
Johan Moan da han ble portrettintervjuet av Apol-
lon i 2005, med tittelen «Lysmesteren». 

Oppfinnelsen hans ble grunnlaget for det norske 
legemiddelfirmaet PhotoCure, som i dag holder til 
på Skøyen i Oslo, Princeton i USA og Düsseldorf i 
Tyskland. 

Selv om Johan Moan nærmer seg åtti, har han 
fortsatt kontor på Radiumhospitalet i Oslo. 

Ved siden av ham forsker to av hans tidligere 
stipendiater for tretti år siden, Quin Peng og  

for tretti år siden. Hun jobber med radioaktiv  
medisin mot kreft. Eller for å bruke et litt mer 
presist begrep fra den medisinske verden: Radio-
nuklid-terapi. Denne behandlingen går ut på å 
koble et radioaktivt stoff på et målrettet molekyl 
som finner frem til svulsten. Der tar det radio-
aktive stoffet livet av kreftcellene. 

– Denne behandlingen brukes i dag på alvorlig 
prostatakreft, poengterer Asta Juzeniene.

Den store utfordringen med radioaktive lege-
midler er at slike legemidler er ferskvare. Halv-
eringstiden, altså den tiden det tar før halvparten 
av det radioaktive stoffet er brutt ned til et annet 
stoff, må være på et visst antall timer. Dette er en 
delikat balanse. Hvis halveringstiden er for kort, 
rekker ikke pasienten å få nytte av medisinen før 
virkestoffet er borte. Hvis halveringstiden er for 
lang, blir stoffet værende for lenge i kroppen. 

Asta Juzeniene forsker først og fremst på hvor-

dan det er mulig å behandle pasienter med meta-
statisk prostatakreft, altså en tilstand der pasi-
enten har prostatakreft med spredning. Dette er 
pasienter som ikke har noen som helst muligheter 
for annen behandling.

Næringslivet sponser doktorgrad. Vilde 
Yuli Steinberg har nylig tatt doktorgraden hos 
Asta Juzeniene. Avhandlingen viser hvordan den 
målrettete behandlingen mot metastatisk pros-
tatakreft kan optimeres. 

Dette har vært et tett samarbeid mellom forsk-
erne og legemiddelselskapet Artbio. Selskapet har 
betalt lønnen til både Vilde Yuli Steinberg og en 
medstipendiat.

Styrelederen i Artbio er forresten Roy Larsen, 
som i sin tid grunnla de tre legemiddelfirmaene  
Algeta, Nordic Nanovector og Oncoinvent. 
Sammen med medisinprofessor Øyvind Bruland 
kommersialiserte Roy Larsen målsøkende medisin-
er mot blant annet prostatakreft.

Angriper hjernekreft innenifra. En av de andre 
kollegene til Johan Moan er Theo Theodossiou. 
Han forsker på fotodynamisk terapi mot hjerne-
kreft. Ideen hans bygger på det samme prinsippet 
som Johan Moen i sin tid brukte. De målsøkende 
legemidlene hans guider de radioaktive stoffene 
inn i hjernen der kreften er.

– Dette er en genial idé. Først blir stoffet fraktet 
inn i svulsten. Så brukes fluorescerende lys for å 
aktivere stoffet. På denne måten er det mulig å an-
gripe svulsten innenifra, forteller Johan Moan.

Rent teknisk er de kommet til stadiet der medi-
sinen blir testet ut på mus. Theo Theodossiou er 
allerede i gang med samtaler med universitetets 
innovasjonsselskap, Inven2, for å diskutere mulig-
heten til å kommersialisere ideen.

Theodossiou poengterer at kostnadene med å 
utvikle slike medisiner er så høye at små og mel-
lomstore bedrifter vanligvis ikke har store nok 
økonomiske muskler til å komme i havn.

– Etter et visst punkt venter dødens dal. Hvis 
du ikke får mer penger til å kommersialisere  
legemiddelet, vil prosjektet dø. Ikke fordi ideen er 
dårlig, men fordi det er for lite penger. En annen 
strategi er derfor å lisensiere ut teknologien til en 
farmasøytisk bedrift som har ressurser nok til å 
gjennomføre dette ut i stor skala.=

Petras Juzenas, på hvordan det er mulig å bruke 
lys, altså fotodynamisk behandling, til å behandle 
visse former for autoimmune sykdommer. Ett 
eksempel er Crohns sykdom som går hardt utover 
tarmen.

Løsningen deres er å ta blod fra pasienten, be-
handle det i spesielle maskiner med blant annet lys 
og sende blodet tilbake i pasienten. De er allerede 
kommet i gang med kliniske forsøk på både 
St. Olavs hospital i Trondheim og Akershus univer-
sitetssykehus (Ahus) i Lørenskog. 

– De kliniske studiene viser lovende resultater 
uten bivirkninger, men det er fortsatt et stykke 
igjen til å kunne kommersialisere denne type lys-
behandling mot autoimmune sykdommer, påpeker 
Petras Juzenas.

Prostatakreft med spredning. Forsker Asta 
Juzeniene tok også doktorgraden hos Johan Moan 

For 25 år siden  
lanserte Johan Moan  

fotodynamisk behand-
ling mot hudkreft. 
Det ble starten på 

legemiddelselskapet 
PhotoCure. 

Nå tester kollegene  
hans hvordan  

lysmetoden kan brukes  
til å ta knekken på  

svulster inne i kroppen.

Lyser opp og angriper kr eften innenifra

PROSTATAKREFT: Asta Juzeniene (midten) diskuterer med 
Johan Moan (t.v.) og Petras Juzenas (t.h.) om det nye radio-
aktive og målsøkende legemiddelet deres mot prostatakreft.

HJERNEKREFT: Theo Theo-
dossiou designer målsøk-
ende, radioaktive stoffer mot 
hjernekreft.
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Innovasjonstips

• Ta patent.

• Test ut tidlig versjon på 
markedet.

• Skreddersy markeds-
føringen.

• Overlegen teknologi 
selger ikke seg selv.  
Tenk også produktdesign.  
Design er ofte viktigere 
enn teknologien.

Tekst og foto: Yngve Vogt

Ørjan G. Martinsen er professor i elektronikk 
  på Fysisk institutt og har i tretti år jobbet  

med en rekke innovasjoner. I 2019 fikk han innova-
sjonsprisen på UiO. Blant de mange innovasjonene 
hans er en svettemåler som varsler lavt blodsukker.  
Det er ingen dum idé. Svettemønsteret endrer seg 
når blodsukkerkonsentrasjonen er for lav. Tanken 
var at svettemåleren kunne sende ut et diskret var-
sel på mobiltelefonen før blodsukkeret setter dia-
betes-pasienter ut av spill. Dette var et samarbeid 
med professor Sverre Grimnes, forsker Christian 
Tronstad og professor Erik Fosse, daværende leder 

av innovasjonssenteret på Rikshospitalet. Opp-
finnelsen deres ble omtalt i Apollon i 2011. 

– Vi hadde ingen dedikert person som kunne 
jobbe full tid med dette, så det er begrenset hva vi  
fikk gjort. Alle sammen hadde fullt opp å gjøre. 
Oppfinnelsen har stått stille i mange år. Tiden har 
løpt fra oss. Det forspranget som vi en gang hadde, 
har vi dessverre mistet, beklager Ørjan G. Martin-
sen.

Fuktighetsmåler. En av de første oppfinnelsene 
til Martinsen var et apparat som skulle måle om 
huden var for tørr og hvilken fuktighetskrem som 
fungerer best for den enkelte. Denne oppfinnelsen 
kunne ha gått verden rundt. Den sørkoreanske 
industriganten Samsung tok kontakt og viste inter- 
esse. Samarbeidet kom så langt at de lagde en 
prototyp med oppfinnelsen hans i en av mobilene 
deres. Dessverre strandet prosjektet i siste liten. 
Apollon kommer tilbake til skipbruddet, men først 
noen ord om oppfinnelsen.

Gjennom hele mastergraden og doktorgraden 
forsket Martinsen på måling av fuktighet i hud. 
Fuktigheten kan undersøkes ved å måle en spesiell 
del av den elektriske motstanden i huden.

På kalde dager er fuktigheten lav. Da tørker  
huden ut. Huden er avhengig av nok fuktighet.  
Ellers sprekker den opp.

Den ytterste delen av huden består av døde 
hudceller. Dette laget er bare 10 til 15 mikrometer 
tykt. Den ytterste delen er i balanse med luften. 
Den innerste er i balanse med den indre, levende 
huden. 

– For å bevare huden er det lurt med fuktighets-
krem, men en krem som virker godt på en person, 
virker ikke nødvendigvis like godt på en annen. 
Jeg lagde derfor et apparat som kunne måle dette. 
Apparatet mitt har faktisk vært i en av de største 
skjønnhetssalongene i Paris.

Ørjan Martinsen tok patent på apparatet. Et 
firma i Fredrikstad prøvde å kommersialisere det. 
På det meste hadde de åtte ansatte, men salget 
gikk ikke så bra. Etter to år stoppet det hele opp.     

TV2 hjelper deg. En tilfeldighet førte til at det 
likevel kunne ta av. Martinsen testet ut ti ulike 
hudkremer på tjue studenter. De smurte seg inn 
flere ganger om dagen med nøye oppmålte meng-
der. Noen kremer hadde god effekt. Andre hadde 
ingen effekt.

– Vi ga resultatene til «TV2 hjelper deg». Da tok 
det helt av. Vi driver med mye mer spennende forsk-
ning enn dette, men når du driver med hudkremer, 
får du oppmerksomhet. I løpet av én uke var jeg i 

tre forskjellige tv-programmer og ble intervjuet på 
20 radiokanaler.

Taperen var et kjent, tysk merke. De solgte land- 
ets mest brukte hudkrem. Kremen virket ikke.  

– Det tyske selskapet kom mannsterke på kon-
toret mitt og truet med advokater. De prøvde å 
finne svakheter ved målemetoden min. 

Samsung. Så ble det stille. Med ett unntak! 
– Samsung tok kontakt med oss. De var meget  

interessert i fuktighetsmåleren og ønsket at vi 
skulle hjelpe dem med å utvikle prototyper for nye 
hjelpemidler i hjemmemarkedet. De brukte halv-
annen million kroner på oss.

Kontakten startet med en epost på dårlig  
engelsk. 

– Jeg tok den først med en klype salt. En av 
forskerne deres kom til Oslo og var her i flere uker. 
Martinsen dro et par ganger til Samsungs hoved-
kvarter en times kjøring sør for Seoul i Sør-Korea.

– Vi kom ganske langt med prototypen vår. 
Hvis det hadde tatt av, kunne vi ha fått royalties 
på salg, men så dukket det opp nye sjefer og andre 
ideer. Da stoppet samarbeidet. 

– Samsung er så store og har så mye penger at 
de har råd til å vrake ideer etter noen år og gjøre 
noe helt annet. Det var moro mens det varte. Det 
var en ballong som steg til værs og kollapset. 

– Hva lærte du av dette?
– Vi kan lett vise at metoden vår er bedre enn 

andres. Selv om teknologien er god og baserer seg 
på mange års forskning, selger den ikke av seg selv. 
Det høres kanskje dumt ut å si, men en overlegen 
teknologi er som oftest ikke det viktigste. Det ble 
en skuffende øyeåpner. Vi tenkte nesten ikke på 
design, men produktdesign er viktig. 

– Når jeg ser på produktene i markedet i dag, er 
95 prosent design og 5 prosent teknologi. Designet 
er dessverre i mange tilfeller mye viktigere enn  
teknologien. Vi har aldri hatt muskler til å drive 
med industridesign. 

– Hva ville du gjort annerledes?
– Vi ønsket en best mulig målemetode før vi 

kom ut på markedet. Derfor tok det lang tid før vi 
kom i gang. Det ville kanskje ha vært bedre om vi 
hadde fått ut en tidligere versjon, slik at vi kunne 
ha fått mer informasjon om markedet. 

Og vel så viktig:
– Det høres kanskje banalt ut, men det er viktig 

å skreddersy markedsføringen. Vi brukte alle mid-
lene våre til å utvikle teknologien, men vi brukte 
ingen ressurser på markedsanalyse, markedsfør-
ing og design. Alt dette ville jeg ha gjort anner- 
ledes i dag.= 

Fysikeren brukte flere år på å lage et  
instrument som kunne måle fuktigheten  

i hud. Den sørkoreanske industri-
giganten Samsung ville ha oppfinnelsen 

integrert i mobiltelefonene deres. 
Så stoppet det hele opp.

Kom nesten i mål hos 
mobilgiganten Samsung 

Innovasjonen 
stoppet på 
målstreken

LÆRDOMMEN: – Vi brukte 
alle midlene våre til å utvikle 
teknologien, men vi brukte 
ingen ressurser på markeds-
analyse, markedsføring og 
design. Alt dette ville jeg ha 
gjort annerledes i dag, for-
teller Ørjan G. Martinsen.
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Norge, ytterst i Hardangerfjorden, sier Moxnes 
70 år senere.

Bygda var et Eden – denne gang i vest. 
– Vi hadde lite penger. Men det gjaldt alle i 

det lille lokalsamfunnet, og vi barna tenkte ikke 
på det. 

Familien drev et lite gårdsbruk. Halvor skulle  
hjelpe til i høyonna, både hjemme og om sommer- 
en hos besteforeldrene på Fosen, men lå ofte 
med nesa i en bok under hesjene. 

– Det gikk i James Fenimore Cooper, indian-
erbøker og Charles Dickens. Jeg var egentlig 
altetende, men nesa nådde bare til Hamsun i 
bokhylla.  

Litteraturen gjorde tilværelsen større.
– Jeg fikk inntrykk av verden – andre verden-

er enn den jeg levde i selv. Når jeg nå ser tilbake 
på folkeskoletiden, ser jeg en ubekymret og frede- 
lig oppvekst.

Moren stelte i hjemmet, mens stefaren var 
malermester og husbonde på småbruket. 

– Men han var også kunstmaler, sier Moxnes 
og går målrettet mot veggen i den ene av sine tre 
stuer og tar ned et lite maleri som henger mel-
lom langt større verker av Håkon Bleken, Tore 
Bjørn Skjølsvik og Henrik Sørensen. 

Et bilde av en ung gutt, i nasjonalskrud en 
dag i mai 1951.

– Han var en god akvarellmaler, stefaren 
min. Her har han plassert meg i matrosdress i  
et miljø som minner om Bergen. Jeg ser typisk 
veslevoksen ut – som jeg jo var, ler Moxnes.

Sin egentlige far har han ingen minner om. 
– Han ble skutt i de siste trefningene i Norge i 

slutten av april 1945. 
Da var Halvor halvåret gammel. 
– Han var medlem av Nasjonal Samling. Det 

var omgitt av en stor taushet i oppveksten min. 
Det var først som godt voksen at jeg begynte å gå 
inn i historien og hva som førte min far til NS. 

– Jeg har fortsatt evnen til å bli forbanna.  
Derfor gir jeg meg ikke, sier Halvor Moxnes. 

 
 

Tekst: Morten S. Smedsrud • Foto: Ola Sæther

Hvordan kan det milde mennesket som ønsker  
 oss velkommen med kaffe og småkaker i sin 

besteborgerlige femroms på Adamstuen i Oslo,  
en gang ha blitt kalt en samfunnsfare av verdens-
dimensjoner?

 Det er 70 år siden teologiprofessoren og indre-
misjonsformannen Ole Hallesby holdt sin famøse 
helvetestale i NRK om at «du må omvende deg, 
ellers kommer du til helvete.»

 En tale som fikk det til å gå kaldt nedover ryg-
gen på mange av dem som hadde slått på radio-
apparatet denne vinterdagen i 1953.

 Biskopene fulgte opp året etter med å hevde at 
særlig homofile var en samfunnsfare av verdens-
dimensjoner.

 – Det var ingen åpent homofile i Norge den 
gang. Likevel altså, en samfunnsfare av verdens-
dimensjoner, sier Halvor Moxnes.

 Han smiler av det i dag, fortsatt noe himmel-
fallen. Men den gang var det alvor. 

 Biskop Kristian Schjelderup i Hamar gikk  
Hallesby på klingen. 

 Den liberale teologen skrev i Aftenposten at 
«den guddommelige kjærlighet og barmhjertig-
het er større enn den som er kommet til uttrykk i 
læren om evig pine i helvete. Kristi evangelium er 
kjærlighetens evangelium». 

 

Han visste det ikke da, men lille Halvor skulle  
 vokse opp til å bli en synlig talsmann for 

«den enorme samfunnstrusselen», og en trofast 
tilhenger av kjærlighetens evangelium.

 Da Hallesby regnet sitt svovel over alle tenke-
lige syndere, og Schjelderup tok opp hansken, var 
Moxnes åtte år gammel og ante fred og ingen fare 
der han annenhver dag gikk til skolen i en liten 
bygd i Sunnhordland.

– Et av de vakreste og minst kjente stedene i 

Samfunnsfiende  
nummer én 

HALVOR MOXNES 
 
Født 13. september 
1944

Aktuel som: 
Forfatter av boka 
«Svarte kong Baltasar» 
og professor emeritus i 
teologi.

   – Jeg hadde alltid vært dydsmønsteret i familien.  
Endelig var det jeg som var problembarnet.

LILLE HALVOR: – Stefaren 
min var en god akvarell-
maler. Her har han plassert 
meg i matrosdress i et miljø 
som minner om Bergen. Jeg 
ser typisk veslevoksen ut 
– som jeg jo var, ler Halvor 
Moxnes.
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Han fikk en lillebror med astma. Familien som    
 siden Halvor ble født var utvidet med broren 

og to småsøsken til, mente at de ville få det bedre i 
et tørrere klima. Seksspannet reiste østover. Først 
til Toten, deretter til Hamar.

På Hamar ventet realskole og gymnas. 
– Jeg var som fisken i vannet. Dette var et langt 

mer åpent og liberalt miljø enn jeg var vant til, 
særlig religiøst.

På Hamar traff han etter hvert mannen som 
hadde prediket kjærlighetens evangelium i møte 
med Hallesbys dommedagsprofetier. 

– Kristian Schjelderup var et fantastisk men-
neske. Han satt på Grini under krigen, opplevde 
en religiøs omvendelse, grunnla Nansenskolen på 
Lillehammer og ble biskop i Hamar. 

Nesa nådde nå høyere enn til Hamsun. 
– Selv om vi fortsatt hadde lite penger, hørte jeg 

allerede kulturelt til i borgerskapet. 

Møtet med den liberale Schjelderup gjorde  
 det sikkert – han skulle studere teologi. Og 

ikke på det konservative Menighetsfakultetet, der 
Hallesby hadde vært professor. Moxnes skulle til 
Det teologiske fakultet ved Universitetet i Oslo. 

Tiden var på hans side. 
– Dette var starten på at stipender og lån gjorde 

at nesten alle kunne ta en utdannelse.
Siden han allerede hadde lest seg inn i borger-

skapet, opplevde han ikke universitetsstudier på 
høyt nivå som noen særlig brå overgang.

– Universitetet var som å komme hjem.
Han skildrer en ung mann som ennå ikke visste 

helt hvilken hylle han skulle sikte mot. Men andre 
visste råd. 

 Professorene Jacob Jervell og Nils Dahl hadde 
merket seg et uvanlig intellektuelt talent og lagt en 
plan. 

– De sendte meg med pakkepost til USA, der 
Dahl var professor ved Yale University, sier  
Moxnes med et smil. 

Overgangen til selveste Ivy League ble stor. 
– Jeg kom fra et veldig homogent Norge. Dette 

var en enorm utviding av horisonten.
Her la han grunnlaget for en karriere som skul-

le gjøre ham til en av verdens fremste eksperter på 
Det nye testamentet og helten i historien: Jesus fra 
Nasaret. 

– Jeg ble med i et forskningsmiljø som brukte 
sosiologi og sosialantropologi i studiet av Det nye 
testamentet. Fortolkningen av Jesus gjennom his-
torien har siden vært i sentrum av det jeg har vært 
engasjert i, sier Moxnes og skyter inn en presi-
sering. 

 – Det er avgjørende at det aldri har vært Jesus 

alene jeg har fordypet meg i. Det er alltid Jesus i 
forhold til mennesker, og hva som skjer med men-
nesker i denne relasjonen.

Han tok Jesus ned på jorden. 
– Kristus er ikke en autoritet som står over 

mennesker, han vandrer sammen med dem.

I USA opplevde han sin første forelskelse.
   – Jeg fikk meg en kjæreste da jeg studerte 

ved Yale. Han kom fra universitetsbyen Durham i 
North Carolina, så jeg reiste dit for å være sammen 
med ham.

Kjærligheten blomstret – en stund.
– Så fikk jeg panikk og innbilte meg at jeg måtte 

tilbake til Norge. Det er en av de tingene jeg angrer 
på i livet, at jeg fikk denne ureflekterte panikken. 

Han satte universitetet foran kjærligheten.
– Det var svært dumt, og han ble veldig såret. 

Jeg var usikker på om det var mulig for meg å slå 
meg ned i USA. 

Etter at han for snart 50 år siden forlot kjærest-
en i USA, har han ikke vært i noe fast forhold.

– Det er helt synlig i mitt liv at jeg ikke har fått 
til dette med parforhold.

Han slår i stedet et slag for vennskap. 
– Jeg har svært gode venner. Særlig et av for-

holdene er noe av det mest støttende jeg tror det  
er mulig å oppleve. 

Vennskap er undervurdert, mener Moxnes.
– Alternativene stilles ofte opp som parforhold 

eller ingenting. Men jeg vet det fins flere typer 
vennskap, én til én, eller i grupper, som kan være 
umåtelig verdifulle. Det er et for ensidig fokus på 
parforhold i samfunnet i dag.

Da han ble utnevnt til professor i teologi i 1984,  
 stilte han til intervju i studentavisa i Oslo. 

Han ble overrasket over resultatet.
– Overskriften lyste imot meg i stor, rød skrift: 

«Guds homogutt». Det var en dramatisk coming 
out.

 Han var Norges første åpent homofile professor 
i teologi. De neste årene ble en prøvelse. 

– Det første folk tenkte på når de så meg, var 
sex. Det gjør noe med deg, sier Moxnes.

Til å begynne med hadde foreldrene vanskelig 
for å forstå, og lurte på om de hadde gjort noen 
galt. 

– Jeg ble skuffet over at moren min ikke evnet 
å vurdere det selvstendig. Hun var mer opptatt av 
hva professorene mine syntes. 

Da var det noe helt annet med hans yngre søsken.
– De var svært begeistret. Jeg hadde alltid vært 

dydsmønsteret i familien. Endelig var det jeg som 
var problembarnet, humrer Moxnes. 

Det var ensomt å være en av de få åpne homofile  
i det teologiske miljøet.

– Vi kjenner det fra forskning på minoriteter. 
Man blir utsatt og alene om sitt eget perspektiv. 
Det er en oppskrift på stressreaksjoner, sier Mox-
nes. 

Det har hjulpet ham med å forstå hva det vil si  
å være en del av en marginal gruppe.

– Det handler om opplevelsen av å være sårbar. 
Når jeg som ekspert i teologi kan være rammet, 
hvordan er det da for dem som har vokst opp som 
kristne uten disse perspektivene? undrer Moxnes. 

Følelsen av å være sårbar sitter i kroppen.
– Jeg har opplevd å være på en gudstjeneste og 

høre presten komme med nedsettende uttrykk om 
homofile. Da måtte jeg gå ut.

Det er noe godt med den følelsen også.
– Jeg har fremdeles evnen til å bli forbanna. 

Derfor gir jeg meg ikke.

For enkelte som mener at homofili ikke er forenlig 
med kristen tro, er det Paulus som er begrunn-
elsen.

– Han har en fortelling om syndefallet hvor 
menneskene vender seg bort fra Gud. Da gir man 
seg over til begjæret.

Mange har derfor sett det som umulig å være 
homofil og kristen. 

– De ser det som en fordømmelse. Jeg har den 
store fordelen å være teolog. Jeg ser på tekstene i 
Det nye testamentet som et resultat av den kultur-
elle konteksten de ble skrevet i. Det var helt vanlig 
blant jøder å være imot sex mellom menn på den 
tiden. Det betyr vel ikke at det skal være en evig-
gyldig sannhet?

Tekstene må gjenfortolkes i samtiden. 
– Det handler om det som er felles for alle men-

nesker, et behov for nære relasjoner som inkluder-
er både kjærlighet og seksualitet. Egentlig burde 

– Det første 
folk tenkte 

på når de så 
meg, var sex.

– Kong Melchi-
or var virkelig 

en karikatur 
av en «neger-

konge».

KRISTUS TIL JORDEN:  
– Kristus er ikke en autoritet 
som står over mennesker, 
han vandrer sammen med 
dem, sier Halvor Moxnes. 
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Utvalgte publikasjoner
 
Svarte kong Baltasar. 
De hellige tre konger: 
rase, religion og poli-
tikk (Dreyers, 2022)

Memories of Jesus. A 
Journey through Time 
(Wipf & Stock, 2021)

Historien om Jesus 
(Verbum, 2017)

Historien om Det nye 
testamentet (Verbum, 
2015)

A Short History of the 
New Testament (I.B. 
Tauris, 2014)

Jesus and the Rise of 
Nationalism. A new 
Quest for the Nine-
teenth Century Histori-
cal Jesus. (I.B. Tauris, 
2012)

Hva er kristendom. 
(Universitetsforlaget, 
2006)

Putting Jesus in his 
Place. A Radical Vision 
of Household and 
Kingdom (Knox/West-
minster, 2003)

The Economy of the 
Kingdom. Social Con-
flict and Economic 
Relations in Luke’s 
Gospel (1988)

dette være veldig enkelt.

Han har sett kristendommen være et verktøy  
 for godt – og et instrument for vondt. 

Mens vi gomler i oss småkakene i Moxnes’ stue, 
har patriarken i Moskva igjen velsignet Russlands 
angrepskrig mot Ukraina.

– Det er en ekstrem perversjon av religion. De 
gjør troen på gud til et politisk våpen for åpenbar 
urettferdighet og vold, fnyser Moxnes.  

Men han har også sett at religionen kan spille 
en positiv, politisk rolle i sitt engasjement for  
fattige i Latin-Amerika. 

– Frigjøringsteologien som ble skapt den gang, 
var en motstand mot kirkens bifall av undertrykk-
ende militærregimer.

Gjennom et regjeringsprogram fikk Det teolog-
iske fakultet fra midten av 1990-tallet muligheten 
til å opprette et masterprogram i kontekstuell 
teologi.

– Der fikk studenter fra Latin-Amerika, Afrika 
og Asia mulighet til å bruke sine egne erfaringer til 
teologisk refleksjon. 

De fleste studentene kom fra Afrika. 
– Det viktigste med programmet var at vi var 

med på å bygge opp kompetanse i afrikanske land, 
til kirker og teologiske utdanningsinstitusjoner. 

Etter hvert ble programmet utvidet til å omfatte 
doktorgradsstudier. Det ga nye perspektiver. 

– Det gjorde at jeg så kristen tro fra en annen 
synsvinkel enn Europa og Nord-Amerika. Jeg var 
ofte imponert over de afrikanske studentene, hvor 
selvstendige og modige de var. 

Han husker særlig en av de første master- 
studentene sine. 

– Han skrev om «Jesus the African Healer», der 
han ville vise hvordan afrikanske tradisjoner om 
helbredelse kunne belyse fortellingene i evangeli-
ene om Jesus som helbredet syke.  

Da han «pensjonerte» seg for åtte år siden – 
anførselstegnene fordi han jobber mer enn de 

fleste yrkesaktive – skulle han ta det mer med ro. 
 Men tiden vi lever i synes å kreve Moxnes’ sær-

egne kunnskap. I fjor slo han for alvor gjennom 
i den litterære offentligheten med boka «Svarte 
kong Baltasar». 

Boka ble en uventet hit, kåret til ukas bok i 
avisa Klassekampen, og var en gjenganger på lister 
over årets bøker.

– Jeg ble helt lamslått.
Bakgrunnen for boka var hvordan demonstra-

sjonene etter drapet på George Floyd i Minnea- 
polis i USA spredte seg over hele verden, og i  
desember 2020 førte til at menighetsrådets i byen 
Ulm sør i Tyskland fjernet en av sine vise menn  
fra et juletablå. 

– De innså at en av kongene var fremstilt som 
en stereotypisk, svart mann. De fjernet derfor  
kongene fra den hundre år gamle julekrybben i  
den svært kjente kirken.

Tradisjonen fra evangeliene som Moxnes har 
brukt to mannsaldre på å studere, hadde med ett 
havnet i en kryssild mellom rasisme, kolonihis-
torie og slavehandel. 

– Kong Melchior var virkelig en karikatur av 
en «negerkonge». Figuren hadde klart rasistiske 
trekk, sier Moxnes.

Hvordan kulturuttrykk blir mottatt til ulike  
tider – resepsjonshistorie – er noe av det Moxnes 
er aller best på. Han satte seg fore å fortelle hvor-
dan legenden om vismennene oppsto og etter hvert 
ble til historien om de hellige tre konger, der den 
ene, som regel Baltasar, ble regnet som svart.

 Han tråkket inn i et betent, politisk landskap 
av identitetspolitikk og «woke». Det fikk han selv 
oppleve under et foredrag ved Arbeiderbevegelsens 
folkehøgskole sist høst.

– Jeg avsluttet med å reflektere rundt bruken 
av ordet «neger» – nøye satt i anførselstegn. Det 
skulle jeg nok ikke gjort, for selv om jeg tok av-
stand fra begrepet, viste elevene til at jeg hadde 
brukt selve ordet. Da måtte jeg lære fort, smiler 
Moxnes. 

Han er glad for at hans særegne kompetanse 
fortsatt er etterspurt også av ungdommen når han 
nå er 78 år.

– Jeg har alltid vært opptatt av hvordan kristne 
tekster har formet tradisjoner og kulturer. At  
mange gjennom denne boken har sett hvordan 
rase, religion og politikk henger sammen, er jeg 
selvsagt svært glad for. Og dessuten: sammenlig-
net med Håkon Bleken som er 94 år og hyperaktiv, 
er jo 78 år ingen alder.=

SKUER UT OVER LIVS-
VERKET: Halvor Moxnes har 
skrevet en rekke bøker, de 
fleste med Jesus og evang-
eliene som tema.

De studerer jussen  
på havet, i havet  
og under havet
 

Juristene på Nordisk institutt for sjørett:

Nordisk institutt  
for sjørett har fulgt  

utviklingen av de store,  
norske næringene 

langs kysten i seksti år.

Tekst: Trine Nickelsen

Dette er instituttet for den morsomme  
  jussen, fastslår bestyreren for det 

hele, professor Finn Arnesen. – Moro er  
det fordi forskningen vi driver er så tett på  
virkeligheten. Det vi er interessert i her, 
står det om i avisene nesten hver dag –  
som for eksempel lakseskatt og strømpris. 

– Det er riktig, bekrefter professor Hans 
Jacob Bull. – Vi isolerer oss ikke i elfen-
benstårnet og funderer over teoretiske  
problemer med begrenset rot i virkelighe-
ten. Vi er heller med på å påvirke hvordan 
regler faktisk blir og virker. 
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Tett på. Ingenting av dette er nytt. Instituttet har 
bestandig vært tett på, understreker professor-
kollegene – tett på samfunnslivet, særlig nærings-
livet. Mange norske næringer reiser mange viktige, 
rettslige spørsmål. 

– Vi oppsøker næringsaktører og spør: Hva 
skjer her? Hva driver dere med? Da lærer vi og kan 
diskutere med dem og finne de ekte spørsmålene 
som de står overfor, fortsetter Bull. 

– Så blir det vår oppgave å finne svarene: Hvor-
dan virker regelverket for denne virksomheten? 
Fungerer lover og forskrifter slik de var ment? Kan 
kontraktene på området standardiseres? Bør noe 
endres? 

– Nettopp, kvitterer Arnesen. – Vi studerer 
altså jussen gjennom å se på hvilke rettsregler som 
styrer en konkret virksomhet. Akkurat der skiller vi 
oss nok noe fra andre institutter her på fakultetet. 

Forvaltningen må med. Men instituttets forsk-
ere er ikke bare tett på næringene, de er også tett 
på myndighetene. 

– Når vi sier at vi er nær næringene, så mener 
vi næring i vid forstand. Da er også forvaltningen 
med, nyanserer professor Ola Mestad. 

– Forvaltningen legger tydelige føringer på nær- 
ingsutøvelsen. Tenk bare på olje- og gassnæringen. 
Fra dag én var myndighetsstyringen diktert av 
dette: Ressursene på sokkelen skal bidra til å ut-
vikle norsk industri og næringsliv. 

Starten. Olje, ja. Og gass. Men det var skipsfarten 
og sjøretten det startet med for instituttets student-
er og forskere. Siden har de fortsatt å jobbe også 
med andre store og viktige næringer til sjøs – petro- 
leum og marine næringer, og nå også havvind. 

– Først var det bare på, så ble det under også – 
og dernest i, sier Bull, og forklarer preposisjonene: 
– Først på sjøen – altså skipene, så under sjøen – 
altså olje, gass og etter hvert også mineraler, og til 
sist i sjøen – nemlig fisk.  

Instituttet etablerte raskt et sterkt, faglig miljø.
– På skipsfart og sjørett var vi i gamle dager ett 

av tre ledende miljøer i verden. Deretter har vi lig-
get i front på petroleumsrett, forteller Mestad. 

– Siden 1990-tallet har vi bygd opp generell 
energirett. Og i dag er vi et av Europas mest sent-
rale miljøer når det gjelder å forstå jussen knyttet 
til klimavennlig energi. 

Runder seksti. I år fyller instituttet seksti år. 
Hans Jacob Bull har vært med i femtiåtte av dem. 
Kollegene forteller at han, sammen med professor-
ene Thor Falkanger og Erling Selvig, på sett og 
vis er Nordisk institutt for sjørett. De har vært 

med lenge, de har forsket mye, undervist mange og 
skrevet lærebok i sjørett på fem-seks hundre sider. 

Bull kom til instituttet som ung student i 1965, 
men kjenner også historien før den tid. 

– På femtitallet fantes ikke institutter på dette 
fakultetet, forteller han. – Undervisning var det 
sentrale, forskning var noe den enkelte drev. Pro-
fessorene hadde ikke kontorer, de kom for å under-
vise og etterpå gikk de hjem. 

Men så besluttet ledelsen: Nå gjør vi som på 
Blindern, vi lager institutter. Da kom først Institutt 
for strafferett og kriminologi, Institutt for privat-
rett og et eget institutt for sjørett. Det siste var 
ikke tilfeldig. Skipsfart var en viktig næring for 
Norge og ekspanderte veldig på femti- og seksti-
tallet. 

Professor Sjur Brækhus ble den første bestyreren. 
Instituttet ble etablert i 1957 – i trange kår i kjeller- 
en under Universitetets aula. 

Fikk nabolandene med. Sjøretten er litt spesiell. 
Den er mer internasjonal enn mange andre retts-
områder. 

– Ikke så rart spørsmålet snart dukket opp:  
Er det ikke naturlig å se ut over landegrensene, se 
sjøretten som et felles område for Norden? Så ble 
det et nordisk institutt, og at det burde ligge her i 
Oslo, var alle enige om, forteller Bull. 

Nordisk institutt for sjørett startet opp for  
seksti år siden, i 1963 med Norge, Danmark, Sve-
rige, Finland, og etter hvert også Island med på 
laget. Instituttet flyttet fra nødtørftige lokaler til 

noen ganske andre i tredje etasje i Domus Media 
på Karl Johan:

– Da jeg kom hit som student i 1980, ble sjørett-
en kalt mahogniretten fordi vi var så jålete og 
hadde så fine interiører i mahogni – påspandert 
av skipsnæringen, minnes Mestad. Det maritime 
treverket på dører, vegger og møbler skulle sette 
studenter og ansatte i den rette stemning. 

Stadig nye felt. Til å begynne med var juristene 
mest opptatt av rettsspørsmål knyttet til skip, ikke 
minst fraktavtaler. Men også transportrett for fly, 
jernbane og bil stod sentralt. Men så, på begynn-
elsen av syttitallet, ble det funnet olje på sokkelen, 
og juristene ble straks interessert: Flyttbare bore-
plattformer, hmm, de likner jo på skip, det kan vi 

SJØRETT: – Det startet med 
skipsfart og sjørett, og siden 
har vi fortsatt å jobbe også 
med andre store næringer til 
sjøs –  petroleum og marine 
næringer, og nå også hav-
vind, forteller (fra venstre) 
Eirik Wold Sund, Ola Me-
stad, Hans Jacob Bull og 
Finn Arnesen. 
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NIFS

• Nordisk institutt for 
sjørett (NIFS) ved Univer-
sitetet i Oslo, grunnlagt i 
1963.

• Instituttet er det 
ledende fagmiljøet i 
Norden innen sjørett, 
energi- og ressursrett og 
tilgrensende fagområder.

• Instituttet består av to 
avdelinger: Avdeling for 
sjørett og Avdeling for 
energi og ressursrett.

• Forskningsområder: 
skipsfart, transport, 
forsikring, sjøforsikring, 
petroleum, energi og 
naturressurser.

• Instituttet har en 
internasjonal profil, med 
studenter og samar-
beidspartnere fra hele 
verden. 

mye om fra før.  
– Det er litt morsomt hvordan forskningen vår 

hele tiden har utviklet seg, synes Bull. 
– Vi spør: En ny næring? Ja vel, hvilke lover og 

regler bør gjelde her? Og hvordan kan vi være med 
på å utvikle området? Mye av petroleumsretten i 
Norge er utviklet gjennom studentavhandlinger – 
under god veiledning av professorene.  

Først var det letingen etter olje ved hjelp av skip 
og flyttbare plattformer juristene så på. Deretter 
vendte de blikket mot selve petroleumsutvinning-
en. Fra olje og gass var forskningsveien kort til 
andre energiformer. 

– La oss også ta med energi på land – vannkraft 
og vindkraft. Det er på denne måten vi stadig har 
utvidet fagområdene våre. 

Mot Europa. Juristene rettet snart blikket mot 
Europa. – Vi tok initiativ til et eget senter for eu-
roparett, forteller Arnesen. Senteret ble opprettet 
i 1989, altså før EØS-avtalen var påtenkt, og fikk 
tett tilknytning til instituttet. Hvorfor? – Jo: vi 
innså at det indre markedet ville få betydning for 
land også utenfor EF, og vi mente at reguleringen 
av petroleumsvirksomheten kunne være en god 
case for å analysere hva reglene i EU, og, viste det 
seg, EØS kunne innebære. Dessuten forstod vi at 
den europeiske retten er viktig for internasjonalt 
orienterte virksomheter, som skipsfart og petro-
leum, nær sagt uavhengig av Norges tilknytning. 

Nye kontrakter. En yngre kollega av professorene 
er stipendiat Eirik Wold Sund. I doktorgradsarbeid- 
et sitt bruker han sjørettsregler som allerede er 
gjennomforsket på instituttet – og anvender dem 
på et nytt område, nemlig lakseoppdrett. Wold 
Sund vet hvilke skuldre han står på. 

– Det hadde vært helt umulig for meg å skrive 
en god avhandling om jeg ikke hadde bygd videre 
på arbeidet som er gjort her over førti, femti, seksti 
år, poengterer han. 

Prosjektet til Wold Sund handler blant annet 
om brønnbåter, spesialfartøy som frakter laksen 
mellom oppdrettsanlegg eller fra oppdrettsanlegg 
til slakteri. 

– Jeg undersøker kontraktene som blir brukt 
ved frakt av levende fisk. Likner de på kontrakter 
vi kjenner fra andre områder? Passer de inn i den 
lovgivningen vi allerede har om transport av gods? 
Dette forsøker jeg å finne ut. 

– Wold Sund får gjort to ting, påpeker Bull:  
– Han aktualiserer det vi har holdt på med her på 
instituttet tidligere, og ikke minst: han tilfører den 
generelle kontraktsretten noe nytt. 

Skriver reglene. Eirik Wold Sund forteller at 
både myndigheter og næring tar kontakt, og at 
forskningen ofte blir lagt til grunn når de regulerer  
en virksomhet. – Det ser vi også på fiskeri- og hav-
bruksområdet, forteller han, og viser til bøker, 
artikler, utredninger og innspill til myndighetenes 
forskningsstrategi. 

– De vitenskapelige arbeidene har bidratt til 
hvordan reglene blir seende ut til slutt. Men på-
virkningen er også indirekte: Vi blir leid inn som 
konsulenter, og da skriver vi rett og slett reglene 
for dem, forteller juristen, som selv fikk i oppdrag 
å skrive reglene om havbruk til havs og revidere 
den mest sentrale forskriften i havbruksnæringen 
om tildeling av tillatelser.  

Kontakt mellom forskning, forvaltning og nær-
ing skjer også på andre måter – blant annet gjen-
nom åpne seminarer, forteller kollegene: 

– Hit kommer folk fra departementer, fra nær-
ingsliv, hit kommer advokater og dommere. Da 
får vi en åpen diskusjon som er nyttig for alle, og 
samtidig får vi formidlet det vi driver med. Hvert 
annet år har vi nordiske sjørettsseminarer – svære 
seminarer med blant andre advokater, rederifolk 
og forsikringsfolk. 

Et juss-laboratorium. Kollegene på instituttet 
forsker på regler som gjelder spesifikke næringer 

– men som de mener kan ha relevans mer generelt. 
Eirik Wold Sund peker på hvordan han og andre 
på instituttet tester ut jussen: 

– Vi velger oss et problem som er uavklart og  
som gjerne har generell og stor juridisk forsknings-
interesse. Så gjør vi problemet konkret ved å be- 
lyse det gjennom en næring. Kontraktsrett er et av 
mange viktige felt innenfor jussen. Selv studerer 
jeg som sagt brønnbåtkontrakter. Da blir havbruks- 
næringen forsøkslaboratoriet for generelle kon-
trakts- og sjørettslige regler, forteller han. 

Laksenæringen – rotete regulert. Havbruks-
næringen er blitt en stor næring for Norge. Juss-
forskerne legger ikke skjul på at det er mye å ta fatt 
i. Det offentlige regulerer næringen både når det 
gjelder bruk av sjøareal, størrelsen på produksjo-
nen, fiskevelferd, biologiske virkninger og miljø- 
hensyn mer generelt. Regelverket er komplekst og 
uoversiktlig. 

– Det som slår oss, er hvor uoversiktlig næring-
en er regulert. Det begynte som en attåtnæring for 
kystbønder, nå er det storindustri for mektige ak-
tører. Reguleringen ligger langt bak, konstaterer  
Mestad. Han peker på et mylder av regler som 
ikke alltid passer sammen og en lov som ikke gir 
retningen. 

Svak politisk styring. – Akvakulturloven er ikke 
god. Virkeligheten er ikke slik den beskriver, på-
peker Mestad. Loven gjelder alle arter vi mennesk-
er utnytter, fra tare til laks. 

– Når akvakulturloven skal dekke så mye, blir 
den overordnet og abstrakt. Da må nesten alt knyt-
tet til lakseoppdrett komme i forskrifter. Og hva 
får vi da? Jo, da får vi det næringen selv klarer å få 
forvaltningen med på, påpeker professoren. 

Han mener det trengs bedre regulering av hav-
bruksnæringen og mindre av enkeltregler for ett 
bestemt formål som skal løse løpende problemer 
som oppstår. 

I dag er den overordnete, politiske styringen 
langt fra presis. 

– Tvert imot, den er til de grader vag. Vi trenger  
en havbrukslov som ikke bare gir overordnete 
prinsipper, men som også omfatter mer konkrete 
regler. Det ville gi klarere retningslinjer for for-
valtningen. I dag er det ikke mulig å lese ut av 
akvakulturloven hvordan norsk lakseoppdrett er 
forvaltet. Så fjern er den fra virkeligheten. 

I fjor skrev Eirik Wold Sund en kommentarut-
gave til akvakulturloven. Kommentarutgaven er 
den mest omfattende og oppdaterte framstillingen 
av havbruksjussen til nå. 

– Med tanke på forholdene som Mestad nevner, 

var et hovedgrep å sette loven inn i en bredere 
kontekst – det vil si de mange viktige forskriftene 
og de mer generelle rettsreglene som vi må forstå 
loven i lys av, understreker Wold Sund. 

– Derfor er det gledelig at vi allerede har fått 
mange tilbakemeldinger fra forvaltning, utvalg, 
næring og advokater om at de har hatt god bruk for 
kommentarutgaven, legger han til, og varsler at det 
kommer en lærebok i havbruksrett.

Satser på havbruk og fiskeri. Juristene på Nor-
disk institutt for sjørett mener det er viktig å gå 
gjennom og analysere regelverket. Havbruksrett 
er derfor blitt et satsingsområde. Instituttet driver 
forskningsprosjektet Rammevilkår og regelverk i 
havbruksnæringen, ledet av Ola Mestad. Universi-
tetene i Tromsø og Bergen er også med.

Prosjektet er støttet av Fiskeri- og havbruksnær- 
ingens forskningsfinansiering. 

– Vi ba om et møte med dem, viste hva vi hadde 
gjort med petroleumsretten – med kartlegging og 
forskning, og spurte: Vil dere være med og finansi-
ere noe liknende for havbruksnæringen? Det ville 
de, forteller Bull. 

Instituttet har fått penger til mange vitenskape-
lige assistenter og stipendiater.

 – Siktemålet er å ende opp med femten student-
avhandlinger, to doktoravhandlinger og ny lære-
bok, i tillegg til en rekke enkeltartikler, framholder 
Mestad. 

Havbruksretten reiser to hovedspørsmål. For 
det første: Hvem skal få lov til å drive havbruk? 
For det andre: Hvordan skal havbruk drives? 

Til det første – om konsesjoner – har vi kunnet 
bruke mye av tankegangen fra andre områder vi 
har holdt på med, som petroleum og energi, for-
teller han. I 2021 utnevnte regjeringen et utvalg 
som nettopp skal gjennomgå tillatelsessystemet i 
havbruksnæringen, nemlig havbruksutvalget. Ola 
Mestad er selv medlem. Det andre hovedtemaet 
gjelder den daglige driften, hvordan den kan fore-
gå på en sikker og forsvarlig måte, blant annet ut 
fra hensynet til fisken og miljøet omkring. Der står 
fiskehelse og fiskevelferd sentralt. Doktorgradssti-
pendiat Annichen Kongsvik Sæteren skriver av-
handling om dyrevelferd i lakseoppdrett (se egen 
artikkel side 10).

Selv om prosjektet først og fremst har konsen-
trert seg om havbruksjussen, har prosjektdeltaker-
ne også skrevet flere artikler om fiskerirett – en  
av dem nominert av Universitetsforlaget som årets 
tidsskriftartikkel uavhengig av vitenskapelig disip-
lin – nå pensum i fiskerirett ved Universitetet i 
Tromsø.= 

MARITIMT PREG: Det nær-
mest dufter av saltvann i de 
vakre lokalene til Nordisk 
institutt for sjørett i Domus 
Media på Karl Johan. Der 
finner vi modeller av skip og 
oljeplattformer, og glass-
kunst av Benny Motzfeldt.  
Ett av verkene viser institut-
tets egen logo – fru Justitia 
som havfrue. 
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Stor studie på Rikshospitalet kartlegger fenomenet: 

Tekst: Trine Nickelsen 

Det kan ha gått mange, mange år.  
 Allikevel står opplevelsen tindrende 

klart for dem, som om det var i går: De 
kan ha sett et usedvanlig strålende lys, 
blitt fylt av en enorm ro, forlatt sin egen 
kropp, møtt en avdød mor eller far som 
snakket til dem. Og alt opplevde de som 
helt, helt virkelig. 

Det forteller Angelika Sorteberg og 
Øystein Buer. Hun er professor i nevro-
kirurgi og overlege ved Rikshospitalet, 
Oslo universitetssykehus. Han er syke-
husprest samme sted. De to har inngått  
et grenseoverskridende samarbeid. 

Interessen øker. Nær døden-opplev-
elser har blitt sett på som noe perifert 
og litt mystisk. Men nå stiger interessen, 
også blant forskere. Stadig bedre medi-
sinsk behandling gjør at flere kritisk syke 
overlever. Og dermed kan stadig flere 
fortelle om dypt personlige og enestå-
ende erfaringer – som kan forandre dem 
for alltid.

Sorteberg og Buer kartlegger nær 
døden-opplevelser på en måte som trolig 
ingen har gjort før dem. I det omfattende 
forskningsprosjektet sitt ser de på nær 
døden-opplevelser i ulike bevissthets-
tilstander, og de bruker flere metoder for 
å belyse fenomenet. Dette skal vi komme 
tilbake til. Men først, hvordan fattet de 
interesse for temaet? Og hvordan fant 
professoren og presten fram til sitt felles 
prosjekt?

Starten. Det begynte på prestekontoret. 
– Hva er dette? undret Øystein Buer. 

Under sjelesorg hadde en pasient fortalt 
ham om besværlige og skremmende opp-
levelser mens han var bevisstløs. Det var 
tydelig at opplevelsene preget pasienten 
dypt. 

– Siden møtte jeg pasienter som for-
talte det motsatte – om ekstraordinært 
fantastiske opplevelser. En av pasientene  

 
ba meg: Kan du være så snill å finne ut 
hva dette er? Det var da jeg bestemte 
meg, forteller Buer. Nå er nær døden-
opplevelser blitt en del av doktorgrads-
arbeidet hans i teologi.

Et annet sted på sykehuset finner vi 
Nevrokirurgisk avdeling. Dit kommer 
kritisk syke mennesker – voksne og barn 
med akutte hjerneblødninger, hjerne-
svulster og medfødte misdannelser i  
sentralnervesystemet. Mange av pasi-
entene svever mellom liv og død. Mange 
ligger i koma over lengre tid. 

– En dag stod Øystein Buer i døra mi 
og spurte: Kan vi lage et forskningspro-
sjekt sammen om nær døden-opplev- 
elser? forteller Angelika Sorteberg på 
Nevrokirurgisk avdeling. Det var ikke 
uten grunn Buer gikk til nettopp henne. 

Hjernehinneblødning. Sorteberg har 
vært tilknyttet avdelingen i tretti år og 
behandlet hundrevis av pasienter. Det 
er særlig én gruppe hun har jobbet mye 
med, nemlig de som er rammet av en 
spesiell form for hjerneblødning: aneu-
rysmeblødning, som også heter hjerne-
hinneblødning. En slik blødning oppstår 
når en blemme (aneurysme) på en stor 
pulsåre i hodet sprekker. Det skjer helt 
uten forvarsel. 

– Tenk deg at du tar en øks og hogger 
over hageslangen som står på fullt trykk. 
En slik voldsom utblåsning inni hodet er 
så stor at sirkulasjonen i hjernen stopper 
opp i et visst tidsrom. Det er ikke tilfel-
let ved andre blødninger i hjernen, som 
skjer under lavt trykk, forteller hun.

Blødningen gir en eksplosjonsaktig 
hodepine som ofte følges av bevisstløs-
het. Noen blir bevisstløse umiddelbart 
og noen få får hjertestans. Nesten halv-
parten dør. Mange ligger lenge i kunstig 
koma og på respirator.

Mange sliter etterpå. Takket være  

Det er ikke drøm eller hallusinasjon. Det er noe 
annet, noe som fester seg i minnet, har dyp mening 
og kan endre liv. I en pasientgruppe oppgir seksti 
prosent å ha hatt en nær døden-opplevelse.
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Nær døden-opplevelse –  
en skjellsettende erfaring 
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Studien

I studien sin undersøker 
Øystein Buer og Angelika 
Sorteberg hva nær 
døden-opplevelsen gjør 
med pasienters måte å 
forstå verden og seg selv 
på, hva slags mening 
de legger i opplevelsene 
de har hatt og hva slags 
personlig vekst de får i 
etterkant. Det gjøre de 
gjennom dybdeintervjuer 
og standardiserte spørre-
skjemaer.

Nær døden-opplevelser

• Nær døden-opplevelser 
kan spores i urgamle 
skrifter, så langt tilbake 
som til Gilgamesj-eposet, 
flere hundre år før vår 
tidsregning.

• Det er mange felles-
trekk i nær døden-
opplevelsene, både 
geografisk og historisk.

• Vitenskapen har begynt 
å interessere seg for nær 
døden-opplevelser, flere 
forskere kartlegger nå 
fenomenet.

• En regner med at 
mellom 10 og 18 prosent 
kritisk syke har hatt en 
nær døden-opplevelse.

Kilde: Wikipedia

moderne behandlingsmetoder og stadig 
bedre intensivbehandling, overlever man-
ge pasienter uten fysiske mén. Likevel 
sliter mange etterpå. 

– ‘Usynlige’ plager etter hjernehinne-
blødning er vanlige. Blødningen rammer 
ofte mennesker i yrkesaktiv alder mellom 
40 og 60 år. Det er påfallende få som 
kommer tilbake i jobb, selv om de rent 
fysisk har forutsetninger for det, forteller 
Sorteberg. 

Professoren peker på tre typiske plag-
er: først og fremst kronisk utmattelse, 
som også kalles fatigue. Dernest endret 
kognitiv funksjon, som nedsatt hukom-
melse og evne til konsentrasjon, og til 
sist følelsesmessige plager, som uro og 
depresjon. 

– Dette komplekset av symptomer blir 
en varig plage hos om lag én av tre pasi-
enter. Tilstanden er blitt sammenliknet 
med posttraumatisk stressyndrom. Blød-
ningen og det akutte sykdomsforløpet 
kan være dramatisk og opplevelser pasi-
enter husker, kan derfor bidra til å forme 
eller forsterke de varige plagene, påpeker 
Sorteberg. 

Nevrokirurgen ser det klart: Pasienter 
med dette symptomkomplekset rapport-
erer tydelig redusert livskvalitet. 

– Men det er også mulig å komme 
styrket ut av den kritiske livshendelsen. 
Noen definerer prioriteringene i livet sitt 
på nytt og også forventningene de har 
til årene de har foran seg – det vi kaller 
posttraumatisk vekst. 

Kan det være noe annet? Men hvem 
blant pasientene som er uheldige og ut-
vikler det plagsomme syndromet og hvem 
som er heldige og går fri, er ikke klart. 
Flere studier er gjort, men ingen kan peke 
på tydelige sammenhenger mellom blød-
ningens alvorlighetsgrad, komplikasjoner 
under sykdomsforløpet eller lengden på 
intensivbehandlingen – og de kroniske 
plagene i etterkant. Heller ikke type be-
handling, alder og kjønn virker å spille 
inn. 

Kan det være noe annet? Forskernes 
alternative forklaring er at indre opp-
levelser under sykdomsforløpet kan ha 
betydning. 

– Vi undersøker om det finnes noen 
sammenheng mellom opplevelser pasient-

ene hadde i den livstruende situasjonen 
de var i, og hvordan disse opplevelsene 
står i forhold til hvordan de har det nå.

 
Stor studie. For å finne svar gjennom-
fører Angelika Sorteberg og Øystein Buer 
en stor studie. 

– Vi kartlegger opplevelsene pasient-
ene har. Vi spør helt åpent: Hva opplevde 
du? Vi spør ikke etter nær døden-opplev-
elser, men åpner for alle typer inntrykk, 
forteller de. 

En gruppe på 200 tidligere pasienter 
med hjernehinneblødning behandlet på 
nevrokirurgisk avdeling på Rikshospi- 
talet de siste ti årene, er med. De har 
svart på mange spørsmål om helse, livs-
kvalitet, personlighet, religiøs tro og 
åndelighet. Studien gir dermed en stor 
mengde kvantitative data. 

– Det er viktig å huske på at opplevel-
ser er noe subjektivt. Hva slags virkning 
de har hos den enkelte, er avhengig av 
hvordan han eller hun tolker inntrykke-
ne. I tillegg til spørreskjemaene intervju-
er vi derfor også mange av pasientene. Da 
kan vi studere dataene fra spørreunder-
søkelsen i lys av den meningen individet 
selv legger i opplevelsene de har hatt. 

Hva er det? Nær døden-opplevelser, på-
peker Buer, er ikke som andre opplevels-
er. Det er snakk om dype, personlige og 
sannsynligvis universelle sinnstilstander. 

– Pasienter kan fortelle om lys eller lys-
ende skikkelser, om hørselsopplevelser, 
om at noen har snakket til dem, ofte om 
moralske og verdirelaterte forhold. Noen 
sier at opplevelsen ble et vendepunkt i liv-
et og førte til nye livsverdier og livsvalg. 
Mens for andre kan en nær døden-opp- 
levelse være belastende. Derfor inklud-
erer vi også skremmende og negative opp-
levelser i analysen vår, forteller han.

Men er det i det hele tatt mulig å under-
søke nær døden-opplevelser vitenskape-
lig? Går det an å skille disse opplevelsene 
fra andre opplevelser pasientene kan ha 
hatt mens de var akutt syke?

Måler nær døden. Det finnes et måle-
instrument for dette, nemlig den såkalte 
Greyson-skalaen, utviklet i USA på 
1970-tallet (se side 15). Buer var selv med 
på å oversette den til norsk for noen år 

siden. Skalaen omfatter et spørreskjema 
med 16 kjennetegn på nær døden-opp-
levelser. 

– Skalaen gir imidlertid ingen vekting 
mellom enkeltspørsmålene, bemerker 
Sorteberg. 

– Om du opplevde at Jesus plutselig 
stod foran deg, la hånden på deg – og du 
følte det, så er ikke den opplevelsen mer 
verdt enn om du erfarte at tiden stoppet 
opp. 

Om du skal kunne sies å ha hatt en 
nær døden-opplevelse, må du skåre en 
viss poengsum, ifølge Greyson-skalaen. 
Men Sorteberg og Buer mener dette ute-
lukker mye viktig innsikt. De opererer 
derfor ikke med noen nedre grense, men 
registrerer alle opplevelser som pasient-
ene i studien rapporterer. 

– Vi mener at én enkelt opplevelse kan 
være så sterk i seg selv at den kan få varig 
betydning for individet, sier Sorteberg. 

– På en nøktern måte kan vi jo si at 
den grunnleggende nær døden-opplev-
elsen er å ha opplevd nesten å dø. Den 
opplevelsen har alle pasientene våre, også 
de som ikke skårer på Greyson-skalaen, 
presiserer Buer. 

Noe annet enn hallusinasjon. Men 
hvordan skille nær døden-opplevelser 
fra andre opplevelser? Mange vil si at 
opplevelsene pasientene har, er drømmer 
eller hallusinasjoner. En hallusinasjon er 
et sanseinntrykk, som regel visuelt, men 
kan også være akustisk. 

I medisinen anser de fleste at nær 
døden-opplevelser skyldes endring i blod-
strømmen til hjernen. Når hjernen får 
for lite oksygen, oppstår hallusinasjoner. 
Pasienter med hjernehinneblødning går 
igjennom en fase hvor blodsirkulasjonen 
i hjernen er påvirket. Det er vanlig å bli 
desorientert og plutselig se ting. 

– Mange pasienter er ikke tilkoblet re-
spirator, men kan kommunisere med oss, 
forteller Sorteberg. Det de forteller, blir 
til dels fortløpende journalført. I journal-
ene vil det for eksempel stå at pasienten 
tror at hun er på shoppingtur i London, 
eller at pasienten tror at hun er en kjent 
skiløper. Dette er desorientering. 

– Det er påfallende at opplevelsene 
fra sykehusoppholdet som pasientene 
husker i mange år etter blødningen, ikke 

samsvarer med innholdet i desorienterin-
gen. Desorienteringen kan være knyttet 
til underskudd på søvn eller påvirkning 
av sterke medisiner, som opiatbaserte, 
smertestillende medikamenter. 

Men fra forskernes materiale dukker 
det opp pasienter som insisterer på at de 
opplever noe annet og dypere. 

– Flere har skrevet i besvarelsen sin at 
de visste at det de opplevde, ikke kunne 

være virkelig, selv om det føltes reelt der 
og da. I intervjuer beskriver de helt spon-
tant: Det var en drøm. Eller: Det var en 
hallusinasjon – jeg fikk et medikament, 
og da begynte jeg å hallusinere.  

Overrasket. – Men så er de tydelige på 
at de også hadde en annen type opplev-
else, for eksempel å møte en avdød far, 
en opplevelse de er helt klare på verken 

var drøm eller hallusinasjon. ‘Det var helt 
reelt at han var der og snakket til meg.’ 
Det er pasientene selv som lager denne 
distinksjonen. Det overrasket meg, sier 
Sorteberg, som mener at en nær døden-
opplevelse trolig må ha en egen kvalitet. 

– Den er dyp, personlig og påvirker 
personen også i tiden etterpå, i motset-
ning til hallusinasjonen, som ikke har 
noen dypere mening. En intens følelse av 

NÆR DØDEN: – Det er viktig 
å huske på at opplevelser 
er noe subjektivt. Hva slags 
virkning de har hos den 
enkelte, er avhengig av 
hvordan han eller hun tolker 
inntrykkene, understreker 
Angelika Sorteberg og  
Øystein Buer. 
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virkelighet er med på å skille nær døden-
opplevelsen fra hallusinasjonen – som 
pasientene raskt ser på som ikke-virkelig. 
Nær døden-opplevelsen, derimot, blir stå-
ende som virkelig for dem i tiår etterpå. 

– Kan opplevelsen forklares medi-
sinsk? 

– En intens lysopplevelse, for eksem-
pel, kan vi kanskje forklare med dårlig 
sirkulasjon i synsbarken. En kritiker vil i 
hvert fall si det. Følelsen av at tiden stopp-
er opp, kan kanskje skyldes gridcellene 
i hjernen. Men hvordan forklarer vi den 
helt spesielle opplevelsen av å forlate egen 
kropp og se seg selv ovenfra, kanskje 
mens legene er i gang med å operere deg? 
spør Sorteberg. 

Lindring og ro. Forskerne har også åp-
net for de negative erfaringene, frykten 
for å dø. 

– Alle skjønner, når det smeller i hodet 
at smerten de opplever, er så ekstrem og 
så annerledes, at en tenker: Nå dør jeg. 
Mange er livredde. Men så går det over, 
plutselig. Det er rart. I en nær døden-
opplevelse får mange en følelse av over-
veldende fred og velvære. Frykten og 
smerten forsvinner. Av dataene våre ser 
vi at de fleste opplever lindring og ro før 
de har fått legehjelp, altså upåvirket av 
medikamenter. 

Kommer i flere faser. En regner med at 
mellom 10 og 18 prosent kritisk syke har 
hatt en nær døden-opplevelse. Hva skal 
til for å få en slik opplevelse? En vanlig 
antakelse er at den bare kan oppstå hos 
den som er på grensen til å dø og tilsyne-
latende er uten bevissthet. 

Forskerkollegene er ikke enige. 
– Litteraturen om nær døden-opplev-

elser har oversett noe viktig: Opplevels-
ene kan komme i flere faser i det akutte 
sykdomsforløpet: Mens pasientene er 
bevisste og merker at noe alvorlig skjer 
med dem, mens de er bevisstløse, mens 
de våkner fra anestesi eller bevisstløshet 
og i drømmer eller mareritt i tiden etter 
oppvåkningen, presiserer de. 

I studien sin ber forskerne deltakerne 
derfor om å oppgi hvilken tilstand de var 
i da de hadde opplevelsene sine. Trolig 
har ingen studier tidligere undersøkt hva 
pasientene husker fra akkurat da blød-
ningen inntrer og rett etter blødningen. 

– Vi prøver å være nøyaktige om når 
det var pasienten hadde sine ekstraordi-
nære opplevelser. 

Det kan gjøre at vi får til mer systemat-
isering av opplevelsestyper, sier Buer. 

– Fra et medisinsk perspektiv kan fas-
ene blant annet hjelpe oss med å skille ut 
opplevelser som er forårsaket av medika-
menter, påpeker Sorteberg. 

De husker når. – Men er det virkelig 
mulig for pasienten å skille mellom de 
ulike tilstandene?

– Ja, ofte. Det er det som er så fascin-
erende, sier Sorteberg. – Overraskende 
mange har klare, tydelige fortellinger om 
hva de opplever, hva de tror de opplever, 
og de resonnerer for og imot: Var jeg 
våken eller sovende? Var det før opera-
sjonen eller etter?  

Noen pasienter er ikke i tvil: – En av 
pasientene jeg intervjuet, forteller at hun 
trodde nær døden-opplevelsen hun had-
de, ikke kom under selve hjernehinne-
blødningen og heller ikke under opera-
sjonen, sier Buer. 

Men når? Senere forteller legen henne 
at det oppstod en komplikasjon under 
oppvåkning, nemlig et hjerneinfarkt, som 
gjorde at hun nesten døde. Brikken falt 
på plass. Hun forstod at det var akkurat 
da hun hadde sin sterke opplevelse: hun 
kom til en grense, og der ble hun stoppet 
og bedt om å vende tilbake til livet.   

– Når vi sammenholder de indre data-
ene fra pasientene med de ytre dataene 
fra medisinske journaler, kan vi komme 
nærmere en tidfesting av nær døden-
opplevelsene, sier Buer. 

– Tilsvarende analyser kan vi gjøre 
med alle kjennetegnene vi har pasient-
data på. Da får vi vite hvilken bevisst-
hetstilstand pasientene oppgir å ha vært 
i da de hadde opplevelsene sine, og hvor 

syke de var ifølge de medisinske dataene.  

Hva fant de ut? Forskerne er ennå ikke 
helt ferdige med å trekke konklusjoner ut 
av den store mengden data de har samlet 
inn. Men noe kan de si:

– 60 prosent rapporterer om minst én 
nær døden-opplevelse, forteller de. For å 
kunne kalles en intens nær døden-opplev- 
else etter internasjonal standard, kreves 
det at en svarer ja på mellom fire og sju 
spørsmål på Greyson-skalaen – opplevel-
ser som kan ha ulik intensitet.  

– I vår studie er litt over ti prosent 
av pasientene innenfor denne strenge 
grensen. Det er i samsvar med publiserte 
resultater i andre grupper som har vært 
undersøkt, forteller Sorteberg. 

Noen av opplevelsestypene i Greyson-
skalaen rapporteres hyppigere enn andre, 
og det er også forskjell i hvilken av fasene 
opplevelsene inntraff. 

– Lysopplevelsene for eksempel, opp-
trer hyppigst i den bevisstløse fasen. Vi 
ser også at pasientene vekter de ulike 
opplevelsene forskjellig. Det å ha en 
lysopplevelse ser ut til å ha mye mer livs-
påvirkende eller skjellsettende betydning 
for folk enn for eksempel opplevelsen av 
at tiden stopper opp, sier Sorteberg. 

Forskerne ser også en tydelig forbind-
else mellom nær døden-opplevelsene 
pasientene rapporterer om og tilstanden 
deres etterpå. 

– De som skårer høyt på Greyson-
skalaen, har også høyere skår på de andre 
variablene, både fatigue og andre post-
traumatiske plager. Kanskje er det nær 
døden-opplevelser som slår ut. Men det 
kan også være en felles bakgrunnsfaktor 
som påvirker i samme retning. Det vet vi 
ikke sikkert.

Livet etterpå. Forskerne konstaterer at 
religiøs bakgrunn ikke har noe å si for om 
pasienten får en nær døden-opplevelse  
eller ikke. Få av deltakerne i studien defin-
erer seg som troende. 

– De som skårer høyt på nær døden-
opplevelser, skiller seg likevel ut med 

høyt skår også på åndelighet og religion, 
selv om denne totalt sett skårer lavt, for-
teller Buer. 

Pasientene tolker aktivt opplevelsene 
de har hatt. Livsanskuelsen de hadde før 
de ble akutt syke, tolker de opplevelsen 
sin ut ifra. De som har hatt en nær døden- 
opplevelse, blir ikke mye mer troende enn 
før. 

En stor del av pasientene i undersøk-
elsen vår har altså hatt en transcenden-
tal opplevelse, en opplevelse utenfor og 
hinsides all annen erfaring de har hatt. 
Istedenfor å uttrykke en tydelig formulert 
tro eller åndelighet, undrer de seg: Dette 
var rart. Sannelig er det er mer mellom 
himmel og jord. 

Det viktigste. At pasientene får person-
lig vekst gjennom å ha vært kritisk syke, 
går igjen i forskernes materiale. Det er 
tydelig hvor den største posttraumatiske 
veksten kommer: 

– I intervjuer gir pasienter uttrykk 
for at de nå lever med mindre frykt for 
døden, at de utvikler dypere livsverdier 
og at de opplever et kall eller går inn i nye 
oppgaver i livet. Noen retter mer opp-
merksomhet mot åndelighet og tro.

Deltakerne i undersøkelsen verdsetter 
livet mer og styrker relasjonene de har til 
andre.  

– Er det noe som er viktig for dem  
etterpå, så er det å få til et godt liv. For 
personene vi snakker med, er relasjonen 
til dem de er glad i en grunnverdi. Den 
blir enda viktigere etter den alvorlig syk-
dommen de har vært igjennom, uansett 
om de hadde ekstraordinære opplevelser 
eller ikke. Så nøkternt er det, så grunn-
leggende og fint, sier Buer. 

De vanskelige opplevelsene. Men 
ikke alle har gode opplevelser. 

– Én av fire rapporterer om dårlige 
eller skremmende opplevelser, forteller 
sykehuspresten. Slike opplevelser ser ikke 
ut til å være knyttet opp mot blødningens 
alvorlighetsgrad eller tiden i koma. 

Deltakerne som rapporterer om dår-
lige opplevelser, skårer høyere for post-
traumatisk stress, fatigue og har mer  
vedvarende symptomer. Også livskvali-
teten er lavere. De har blant annet dårlig-
ere mental helse, de fungerer dårligere 

sosialt og har mer smerter.  

De snakker ikke om det. Sykehusprest- 
en viser til at besværlige nær døden-opp-
levelser kan angripe individet på et dypt 
plan, følelsen av å være fortapt. 

– Slike opplevelser er trolig underrap-
portert også i vår studie, bemerker Buer. 

Han forteller at noen av dem som har 
levert inn spørreskjema, ikke vil la seg 
intervjue.

– Erfaringen deres er så dyp og mørk 
at de ikke vil ta det opp med oss. Vi vet at 
pasienter kan bruke år i terapi. Så ille er 
det for noen.

Ikke alle vil fortelle. Men selv gode opp- 
levelser har mange problemer med å for-
telle om. En nær døden-opplevelse kan 
være en voldsom erfaring og vanskelig å  
forstå både for pasienten og de pårørende.

– For mange er opplevelsene så intime 
at de ikke deler dem med noen, selv ikke 
sine nærmeste – særlig om de har opp-
levd å møte avdøde slektninger: ‘De kan 
jo tro det har rabla for meg’. 

– Med mindre noen spør direkte. 
Mange blir lettet når en lege tar det opp. 
Det er som å trekke ut en propp, alt bare 
flommer ut, forteller Sorteberg.

– Hvorfor er denne forskningen viktig?
Buer og Sorteberg mener fremdeles de 

vet for lite om hvordan de som prest og 
lege skal håndtere og hjelpe disse pasient-
ene. 

– Kartleggingen av nær døden-opplev-
elser gir kunnskap som trengs. Kanskje 
bør vi heretter bli flinkere til ikke bare 
å rette oppmerksomheten mot kroppen, 
men også de psykologiske og åndelige  
aspektene ved det å være akutt syk. Kan-
skje bør det bli rutine å kartlegge den 
enkelte pasientens opplevelser mens han 
eller hun er innlagt på sykehus, og gi  
mulighet samtale med psykolog og prest. 

Kollegene understreker at det er viktig 
å komme tidlig i gang med bearbeidingen. 

– Det er om å gjøre å hindre at dype og 
ekstraordinære opplevelser setter seg fast 
som noe besværlig – men heller kan bli en 
kilde til noe godt, til vekst og utvikling.=  
 
Artikkelen er inspirert av Torbjørn Dyruds 
podcast: «Mer enn hjerne» (Spotify), hvor blant 
andre Øystein Buer og Angelika Sorteberg blir 
intervjuet.  

Greyson-skalaen 
Måleinstrument for nær 

døden-opplevelser. 

Dette er de  
16 hovedspørsmålene: 

1: Virket det som om tiden  
gikk fortere eller saktere? 

2: Gikk tankene dine fortere?
 

3: Kom hendelser fra fortiden  
din tilbake til deg?

 
4: Virket det som om du  

plutselig forsto alt? 

5: Hadde du en følelse av  
fred eller velbehag?

 
6: Hadde du en følelse av glede? 

7: Hadde du en følelse av harmoni 
eller enhet med universet? 

8: Så du eller følte du deg  
omsluttet av et strålende lys? 

9: Var sansene dine mer  
livfulle enn vanlig? 

10: Virket det som om du  
oppfattet ting som skjedde  
andre steder, som ved over- 
sanselig oppfattelsesevne?

 
11: Kom scener fra fortiden 

til deg? 

12: Følte du deg atskilt fra  
kroppen din? 

13: Virket det som om du  
trådte inn i en annen utenom-

jordisk verden? 

14: Opplevde du en mystisk  
skikkelse eller et nærvær,  

eller hørte du en stemme som du 
ikke kunne kjenne igjen? 

15: Så du åndene til avdøde  
eller åndene til religiøse  

skikkelser? 

16: Kom du til en grense eller  
et punkt der det ikke var  

noen vei tilbake? 
– Mange undrer seg: Dette var rart. Sannelig er det mer   
   mellom himmel og jord. 
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Fra farmasøyters liv i fredet funkis 

Farmasibygningen representerer, sammen 
  med bygningen for fysikk og kjemi, den 

eldste delen av universitetsanlegget på Blindern. 
Disse bygningene er begge tegnet av arkitektene 
Finn Bryn og Johan Ellefsen, som sammen vant 
arkitektkonkurransen om nye universitetsbygning- 
er i 1926. I vinnerutkastet var bygningene utform- 
et i samtidens populære, såkalt nyklassisistiske 
stil, men under oppføringen ble de, i pakt med 
tidens utvikling, endret til å representere den nye 
arkitektoniske moten, funksjonalismen, eller funk-
isstilen. Dette skjedde ikke uten motstand, men 
til slutt ble det bearbeidete utkastet akseptert, 
også av Skjønnhetsrådet i Aker, som nok hadde 
foretrukket en mer tradisjonell utforming. 

I 1931 var Farmasibygningen, som den første av  
  de to bygningene i vinnerutkastet, fullført, og 

året etter kom de første studentene. Bygningen 
har huset farmasistudiet ved Universitetet i Oslo 
til i dag, altså i mer enn 90 år, men nå er planen 
å flytte studiet og virksomheten til det nye Senter 
for livsvitenskap som bygges i Forskningsparken 
nord for Blindern og som planlegges ferdig om 
et par år.  
    Det er prisverdig at det i denne anledning ut-
kommer en bok som ifølge utgiveren, Kristin Ros-
mo, dokumenterer husets historie. Hun har selv 
en kort, halvsides innledning, «Bygget. Faget og 
mennesket», hvor hun forklarer at hensikten med 
boken er å vise fotografier og små historier fra 
den fredete Farmasibygningen mens den fortsatt 
er i bruk til farmasøytisk utdanning og forskning.

Det er en stor og voluminøs bok. Skjønt egent- 
  lig er dette mer en fotografisamling enn en 

 
En ny bok viser fotografier og små historier fra bygningen som har 
huset farmasøytene i mer enn 90 år.

Kristin Rosmo: 
FARMASIBYGNINGEN  
PÅ BLINDERN

2022

Med bidrag fra  
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bok. Av bokas 117 sider er 64 sider helsides foto 
av bygningsdetaljer, uten tekst. I tillegg kommer 
ca. 10 korte innlegg med portretter og uttalelser 
av tidligere og nåværende studenter og ansatte. 
Det er interessant å lese om hvordan de mener 
bygningen har påvirket dem. De fleste fotografi-
ene ellers viser detaljer av bygningen, hoved-
sakelig interiører, og da mest for å demonstrere 
bygningens og interiørenes tilstand i dag. Det vil 
si forfall: slitte dørblad, rotete og overfylte garde-
robeskap, defekte møbler, tilfeldige oppslagstav-
ler, slitte vasker og toaletter, ødelagt lysarmatur.  
    Forfatteren, eller fotografen, som selv er utdan-
net farmasøyt og studerte i dette huset, sier «Det 
er min opplevelse av huset jeg vil formidle. Jeg 
har undersøkt sammenhengen mellom et bygg,  
et fag og menneskene som har kommet og gått».

For en vanlig arkitekturhistoriker er det jo litt  
 trist at et bygg som var så karakteristisk for 

den tiden det ble skapt i, og som har høstet så 
mye ros og anerkjennelse for sin tidstypiskhet og 
det arkitektoniske pionerarbeid, er blitt så tilsyne-
latende lite forstått og verdsatt av brukerne i etter-
tid som fotografiene i boken demonstrerer.   
    Men kanskje man, tross alt, skal ta arkitektur-/
kunsthistoriker Bjørn Vidar Johansen i bokens 
forord til etterretning? Han sier om forfatteren/
fotografen at hun har «en evne til å se det vakre i 
det slette, humoren i det tilfeldige og det melan-
kolske i forfallet». En vanlig arkitekturhistoriker 
vil kanskje heller se de endringer og forfall som 
dokumenteres, mer som uforstand hos ettertiden 
og liten forståelse for fortidens synspunkter 
og oppfatninger. Men tross alt er endringer og 
«tilpasninger» av bygningen nokså beskjedne. 
Hovedplanlegging og -design av bygningen er i 
hovedsak beholdt. La oss håpe det fortsatt kan 
beholdes selv om bygningen etter at farmasifaget 
flytter til Livsvitenskapsbygningen, må tilpasses 
ny bruk. 

Og tross mine innvendinger er Rosmos bok  
 med sine mange illustrasjoner og overrask-

ende synspunkter, en glede å bla i. Det er å håpe 
at boken kan gi en større forståelse så vel av 
vår samtid som av fortiden og at den også kan 
stimulere til refleksjon over at vår egen tids hold-
ninger, oppfatninger og preferanser lett kan føre 
til historisk ubevissthet og selvopptatthet. 

                                                                                                           Ingeborg Glambek
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‘Norskheten’ i endring 

Norge har alltid vært i endring, både kulturelt,  
  sosialt og økonomisk. Viktige samfunnsend-

ringer har skjedd som følge av mobilitet, innvand-
ring og utvandring gjennom tusenvis år.  
     Men ikke bare det – også hvordan vi ser på 
verden og oss selv og andre, har endret seg:   
     Hvordan vi oppfatter og konstruerer identiteten 
vår og hvor vi hører til, hvordan vi trekker grenser 
mot andre, hvordan vi fordeler godene mellom 
oss. 

Dette danner en slags ‘erkjennelsesporter’  
 eller ‘vinduer’, som definerer hva vi ser, i 

hvilken retning vi ser, og også hvordan vi ser på 
omgivelsene. Disse erkjennelsens porter påvirker 
på en grunnleggende måte hvilket perspektiv vi 
tar i bruk når vi betrakter og tolker den komplekse 
verden omkring oss. 
     Denne spennende problematikken undersøker 
Sharam Alghasi og Thomas Hylland Eriksen i 
boken sin – gjennom et utvalg interessante og 
inspirerende forskningsbidrag skrevet av sam-
funnsforskere. 

Boken begynner med en refleksjon rundt tre  
  scenarioer eller diskurser: murbygging, 

brobygging og båtbygging. Med diskurs, skriver 
forfatterne, mener de ikke bare diskusjoner eller 
samtale, men i tillegg de underliggende premiss-
ene – det som tas for gitt – ofte skjulte, ubevisste 
forutsetninger. Mur, bro og båt peker mot tre ulike 
flerkulturelle scenarioer i Norge. 
     Gjennom å bruke begrepet ‘bygging’ forsøker 
forfatterne å gjøre oss bevisste på at vi konstru-
erer virkeligheten. Slike virkelighetskonstruksjon- 
er skaper en verden for oss. De hjelper oss å 
forstå hvordan vi produserer mening av det som 
skjer rundt oss. Samtidig er slike konstruksjoner 
av virkeligheten ikke uproblematiske. Som for- 
fatterne understreker, har de en tendens til å få 
oss til å tro at den diskursive verden er den ob-
jektivt eksisterende verden, og dermed skaper  
de, som boken viser, en falsk trygghet!

En av bokens store styrker er å bevisstgjøre  
 leseren om dette gjennom skarp refleksjon. 

Boken gjør leseren oppmerksom på, og kritisk til, 
stereotype ideer om ‘faste, homogene kulturer’ 
som er ‘like’ eller ‘annerledes’.  
     For å underbygge dette argumentet kombiner-
er forfatterne en rekke analyser, som blant annet 
tar for seg islam og innvandring på nettplattform- 
er, velferdsnasjonalisme, konstruksjon av kultur-
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elle barrierer under koronapandemien, internett-
radikalisering og høyreekstrem terror, identitetsnavi-
gering og antirasismens dilemmaer. Boken slutter 
med en inspirerende refleksjon om alternativer til et 
flerkulturelt Norge.       
     Kort sagt oppfordrer boken oss til å reflektere 
rundt våre egne kategoriseringer og konstruksjoner, 
og våre subjektive og kollektive grensedragninger 
mot andre. 

Det globale samfunnet står ikke stille, og det  
 gjør heller ikke ‘Norge’ – som i seg selv er en 

diskursiv konstruksjon. Tvert imot. Den globale 
økonomiske, sosiale og kulturelle sammenvevingen, 
migrasjonen og mobiliteten som skjer, den lokale, 
regionale og internasjonale bruken av klodens res-
surser, den ustoppelige sammenblandingen av 
mennesker fra forskjellige steder – alt dette reiser, 
som forfatteren konkluderer, «spørsmålet som kan-
skje er det eldste, og trolig det viktigste, i mennesk-
ers refleksjon rundt sin sosiale tilhørighet, nemlig 
‘hva betyr ordet vi’. Dette spørsmålet blir vi aldri 
noen gang ferdig med å besvare uavhengig av hva 
vi måtte mene når vi bruker ordet vi.» (side 240) 
     Sikkert er det at spørsmålet om ‘vi’ er grunn-
leggende viktig, både for den enkelte og for sam-
funnet. Men også andre relaterte kategorier som 
makt, ressursfordeling eller fremmedgjøring reiser 
like viktige spørsmål som ikke besvares fullt ut av 
vi-spørsmålet. 

Utviklingen av samfunnet er basert på evnen vi  
 har til å forhandle, skape, akseptere og endre 

normer, verdier og regler. Det er nødvendig for å 
begrense jakten på våre individuelle interesser, og 
respektere andres behov og interesser. Dette forut-
setter anerkjennelse, forståelse, toleranse, selvkri-
tikk og vilje til å oppnå og bevare kollektive goder.  
Å skape dette mulighetsrommet er trolig den viktig-
ste forutsetningen for vår eksistens.    

  Sharam Alghasi og Thomas Hylland Eriksen  
 og medforfatterne av boken leverer et tiltrengt 

kritisk og reflekterende bidrag til diskusjonen om 
mangfold, flerkultur og integrasjon – ikke bare i en 
norsk kontekst, men også i et internasjonalt per-
spektiv.  

                                                                                                                        Jan Skrobanek

«Gjennom å 
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forsøker for-
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NESTE UTGAVE: Samfunnsfagene tar opp de spesielle problemene i vår tid. Klima-
krise, ulikhet og eldrebølge er bare noe av det som krever at vi tenker nytt om grunn-
leggende, sosiale spørsmål. Hvordan møter samfunnsfagene denne utfordringen? 

Samfunnsinnovasjoner er tema i neste utgave av Apollon.  

 

Samfunnsinnovasjoner

HANDLINGSREGELEN: Jens Stoltenberg og Karl Eirik Schjøtt-Pedersen fikk ideen til handlingsregelen for bruk av olje-
penger fra ledende samfunnsøkonomer da de var henholdsvis stats- og finansminister. 


